
سه شنبه / 24 بهمن ماه  1402/ 3 شعبان1445ضمیمه هفتگی استان اصفهان
13 فوریه 2024/ سال بیست ودوم/ شماره 5947 / 8 صفحه / ضمیمه رایگان

محمد رضایی فرد
نقدی بر برگزاری یک رویداد ملی 

فناورانه در اصفهان

داریوش مجد
دلار زدایی و لنگر ریالی

در آیینــی کــه جهــت آغــاز بــه کار 
عملیــات احــداث مســجد حــرت 
عبــاس)ع( در  فولادشــهر اصفهــان 
برگزار شــد حجت الاســام هاشمی 
محــرم  امام جمعــه  دفــر  رئیــس 
اصفهان ضمن گرامی داشت ایام الله 
دهه فجر و چهل و پنجمین ســالگرد 
پیروزی انقاب اســامی مردم ایران، 
از تاش هــای صــورت گرفتــه بــرای 
طراحــی و ســاخت  مجموعه هــای 
مسکونی باهدف خانه دار شدن همه 

اقشار جامعه تقدیر کرد.
بــه  بــا اشــاره  ایــن مراســم  او در 
توانایی هــای بالای فنی- مهندســی 
جوانــان ایــن مــرز و بوم،خواهــان 
آن شــد همان گونــه که اســام دین 
حساب وکتاب اســت، در ساخت هر 
مجموعــه ای رضایت الهــی و مردم را 

در نظر گرفته و به نیازهای روز و آینده 
مؤمنان توجه کنند.

در ادامــه دکــر حقیقی مدیــر پروژه 
ســاخت محلــه مســکونی الــرز در 
فولادشهر اصفهان به ارایه گزارشی از 
مشــخصات فنی پروژه و ابعاد مسجد 

حرت عباس) ع( پرداخت.
او در ایــن گــزارش با اشــاره بــه عزم 
دولــت  محرم بــرای خانه دار شــدن 
همه اقشــار مردم در راستای اجرای 
منویات رهر معظم انقاب اســامی 
پیرامــون سیاســت های اصــل 44 
قانــون اساســی جمهوری اســامی 
ایران گفــت: شرکــت سرمایه گذاری 
توســعه ســپاهان در نیمــه دوم دهه 
هشــتاد خورشــیدی طــی انعقــاد 
قــراردادی وظیفــه ســاخت 1333 
 )c7(واحد مســکونی در محلــه الرز

فولادشــهر مشــتمل بــر 42 بلــوک 
مســکونیِ 4 تــا 7 طبقــه در 6 تیــپ 
متفاوت را آغاز کرد که هر بلوک بسته 

به تیپ، زیربنا و تعداد طبقات، دارای 
27 تا 56 واحد مسکونی است.

حقیقی افزود محله الرز با مســاحت 

19.7 هکتــار فضــا در 240 هــزار 
مرمربع گسرده شده که 167000 
مســکونی  فضــای  را  آن  مرمربــع 

تشــکیل می دهد، در ایــن مجموعه 
برای افزایــش  توان خانه دار شــدن 
متقاضیــان، واحدهــای مســکونی 
در حداکــر 100 مربــع یــا کمــر 
ساخته شــده اند و درمجموع ده هزار 
مرمربع فضــای ورزشــی- فرهنگی 
و تجاری برای آن در نظر گرفته شــده 
اســت. همچنیــن صد هــزار مربع از 
ایــن محله به فضای ســبز اختصاص 
داده شــده  اســت. در نهایــت بــرای 
تکمیــل  عنــاصر حیاتی ایــن محله 
تصمیم گرفته شــد تا مسجد حرت 
عبــاس)ع( در 2130 مــر عرصــه  
با ارتفــاع 5 مــر در زیربنایــی مفید 
به مســاحت 500 مرمربــع احداث 
شــود  که این مسجد دسرسی بسیار 
خوبــی از همــه جهــات دارا خواهد 
بــود. همچنیــن مجــاورت فضاهای 

ســبز و آموزشــی با مســجد حرت 
اثربخشــی  عمــق  بــه   عبــاس)ع( 
عنصر وحدت بخــش اجتماعی مردم 

مسلمان این محله خواهد افزود.
حقیقــی همچنیــن در ادامــه وعده 
داد مســجد حرت عبــاس ) ع( که 
سرمایه گــذاری  هلدینــگ  توســط 
توسعه ســپاهان بنیان گذاشته شده 
تا تابســتان 1404 آماده بهره برداری 
شــود، او ادامــه داد محلــه الــرز در 
آینده ای نزدیک عــاوه بر بهره مندی 
از مســجد به عنــوان فضــای عبادی 
و عنــصر وحدت بخــش اجتماعــی، 
با تکمیــل رینگ دوچرخه ســواری و 
مسیر پیاده روی در شهری که ویژگی 
آن نداشــن چراغ قرمز است، تبدیل 
بــه یکی نقــاط محبــوب شــهری در 

فولادشهر اصفهان شود.

هلدینگ سرمایه گذاری توسعه سپاهان در راستای ایفای مسوولیت های اجتماعی انجام داد
آغاز عملیات ساخت مسجد حضرت عباس) ع( در محله البرز)c7( فولادشهر اصفهان رویداد هفته

دنیای اقتصاد سود و زیان تخلف های ساختمانی در اصفهان را بررسی می کند

 تعارض منافع شهر در  ماده 100
خوابِ شهر زندگی 

 اهل مطالعه ها دوره شهرداری آقای نوروزی را یادشان هست، 
ادبیات فاخری از سوی بدنه علمی و کارشناسی این نهاد ایراد 
می شد که البته ادامه درفشانی های آن یکی دوست عزیزمان 
آقای جمالی نژاد محسوب می شد، کلیدواژه های خوش آوایی 
در این شش سال حداقل در گوش شهر طنین انداز شد، شهر 
خاق، طبقه خاق، کان شهربودگی و جهان شهری بودگی 
و ده ها کلیدواژه منبعث از ساحت توسعه پایدار شهری که اوج 
فاخر بودگی آن را وقتی دیدیم که شهردار سابق عازم پاریس 
شــد؛ عبارات هیجان برانگیزی به کار بُرد و تخت فولاد را در 
کنار گورستان پِر لاشز نهاد و چهارباغ را پدرخوانده شانزه لیزه 
یا مسجد شیخ لطف الله که برادر پاریســی اش را در نوتردام 
پیدا کرد، خاصه ناگهان آن بنده خدا اصفهان را جهان شهر 
کهن و پاریس را جهان شــهری امروزی نامید و برگشت تا به 
ادامه کار تحول کهن شهر- جهان شــهر بپردازد که پارادایم 
شیفت 1400 به او مهلت نداد،مثا در همین دوران بود که 
چهارباغ پس از خرابکاری های ناشیانه دوره بی شورایی بنا 
شد بر اساس میراث جمالی نژاد بازآفرینی شود که دسته گل 
اش را  هرروز وقتی از مروی دروازه پیاده می شویم می بینیم، 
درست اســت چهارباغ قشــنگ اســت و البته مزایای بسیار 
خوب هم دارد بخصوص برای اهالی شهر زندگی! بماند، ورق 
برگشت و آن کلمات پر مفهوم و گاه زودهنگام و آرزو نامه های 
طولانی، با یک جمله از صحنه روزگار کنار رفت) البته فعا( 

»اصفهان من شهر زندگی«
عجیب که این جمله مایی نــدارد، مالکیت فردی هر کس 
به اصفهان خــودش را قبول دارد و به جریــان جاری زندگی 
اشاره دارد که البته هوشمندی شهردار اهل فرهنگ را نشان 
می دهد و الحق که ایشان سخنران قهار   و جمله پرداز خوبی 
هم هســت که به جای خودش احســنت! ولی این شــهردار 
هم در ساخن کاخ آرزوها دســت کمی از  مستاجران قبلی 
ساختمان سفید دروازه دولت ندارد، چند ده نفر یا نه چند صد 
راجا به جا یا خانه نشین کرده، تا جایی که چارت وزارت کشور 
به او اجازه می داده، افراد را یکی یکی ســوار مرو  و اتوبوس 
فرستاده پست های جدید را تحویل بگیرند و خاصه وظیفه 

معماری شهر زندگی را شخصا برعهده گرفته است. 

پذیری سیب زمینی در گودال فساد

دنیای اقتصاد: کاهش قابل تأمل تخلفات ســاختمانی 
در مناطــق 15 گانــه اصفهــان در شرایطی از ســوی 
مسوولان اعام می شود که با نگاهی به ساخت وسازهای 
انجام گرفته در سطح شــهر، با تعداد زیادی از تخلفات 

ساختمانی روبرو می شــویم. اتفاقی که به نظرمی رسد 
به ماننــد یــک عــادت، بخشــی لاینفــک از فرهنــگ 
ساختمان سازی شده است. در این حال، پیشروی این 
معضل در اصفهان نسبت به دیگر، کان شهرها کمر و 

قابل قبول تر عنوان می شود. بنا به گفته مدیر کمیسیون  
ماده 100 شــهرداری اصفهان بیشــرین پرونده های 
تخلف ساختمانی در این کان شهر با سهم 36 درصدی 
مربوط به »اضافه ساخت مازاد بر پروانه« است. باید گفت 

ساخت وساز امری شخصی نیست و برای ساخت هر نوع 
ساختمانی، رعایت قوانین مربوط به آن ضروری است؛ اما 
همواره افرادی ناآشنا یا سودجو، قوانین را زیر پا گذاشته 

اگرچه معمولاً با جریمه همراه می شود.

 فولاد مباركه؛روایت توسعه
منظومه  نوآوری باز، از سنگ تا رنگ

مدیرعامل شرکت فــولاد مبارکه در اجاس 
ملــی روایت پیشرفــت که با حضــور رئیس 
جمهور برگزار شــد، 4 روایت پیشرفت فولاد 
مبارکــه از زمان تولد تــا دوره نــوآوری باز را 
تشریح کرد.  ایــن رویداد همــراه با  اهدای 
نخستین جایزه ملی روایت پیشرفت با عنوان 
روایتِ قهرمانِ امید  در حضور رئیس جمهور 
برگزار شد و مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه به 
عنوان یکی از راویان این اجاس، 4 روایت 

پیشرفت صنعت فولاد را تشریح کرد. 

اشتغال اصفهان در دست دلالان

 ضرورت ایجاد 
خوشه گردشگری اصفهان 

مدیرعامل شرکت نام آوران مهر صنعت 
فولاد، در گفتگو با »دنیای اقتصاد«
 ساخت نیروگاه خورشیدی 

انگیزه تولید تجهیزات را 
افزایش می دهد

تاریخ ظریف صنعت موکت ورق می خورد
ظریف مصور 40 ساله شد 

مسعود نیلی؛ حرفه ای و پرمشغله

مهدی محمدی
کارشناس رسانه و کارآفرینی

سرپرستی روزنامه دنیای اقتصاد اصفهان

»دنیایاقتصاد«بهشما»قدرتپیشبینی«میدهد
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گروه گزارش:   شرکت سرمایه گذاری توسعه ســپاهان در جهت انجام مسئولیت اجتماعی خود و تکمیل عناصر حیاتی محله مســکونی البرز )c7( در شهر فولادشهر، عملیات ساخت مسجد حضرت 
عباس)ع( در این مجموعه را آغاز کرد.ازآنجاکه مسجد به عنوان عنصر وحدت بخش هر منطقه مســکونی و حلقه اتصال زندگی اجتماعی شهروندان محسوب می شود، شرکت سرمایه گذاری توسعه 
سپاهان تصمیم گرفت افتخار ســاخت این عنصر حیات بخش را از آن خودکرده و عملیات اجرایی مســجد حضرت عباس) ع( در محله البرزِ فولادشــهر را با حضور مدیران و مسوولان شهر استان و 

شهرستان، به ویژه حجت الاسلام هاشمی، رئیس دفتر حضرت آیه الله طباطبایی امام جمعه  کلان شهر اصفهان و نماینده محترم ولی فقیه در استان اصفهان شروع کند.
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نیروی كار كجاست؟ 

مهدی برزین: رئیس ســازمان برنامه وبودجه دهم دی ماه امسال در 
مورد  نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در پاییز 1402 می گوید: نتایج 
آمارگیری مرکز آمار نشــان دهنده کاهش نرخ بیــکاری و بهبود بازار 
کار است، جمعیت 15 ساله و بیشر 760 هزار نفر از پاییز پارسال تا 

امسال افزایش پیداکرده و به 64.6 میلیون نفر رسیده است، شاغان 
در این مدت 705 هزار نفر افزایش دارد و به 24.8 میلیون نفر رسیده 
است. این افزایش 630 هزار نفر در بخش خدمات است. دکر منظور 
در ادامه به کاهش نرخ بیکاری در کل کشور از 8.2 درصد سال گذشته 

به 7.6 درصد در سال جاری خر داد.
اما این اخبار اصولا مربوط به افراد بالای 15 سال است، گزارش های 
دیگری در این میان وجود دارد که به طور رسمی یا غیررسمی از کمبود 

نیروی کار حداقل در حوزه مشاغل تخصصی خر می دهند. 
برای مثال  تجارت نیوز در مردادماه امسال به نقل از محمد فاضلی، 
جامعه شــناس در همایش »فرصت های ایــران در عصر دیجیتال« با 
اشاره  به دهه 60 قرن گذشته خورشیدی می گوید: »انفجار جمعیتی 
که در دهه 60 داشــتیم، در دهه هفتاد وارد دانشگاه ها شد. کیفیت 
دانشگاه های کشور بعد از جنگ بهر شد و خروجی های دانشگاه ها 
در دهه 70 و 80 به نیروی کار شرکت ها در اواخر دهه 80 و اوایل دهه 
90 تبدیل شد. در این دوره نیروی انسانی محدودیت نداشت، به اندازه 
کافی نیروی انسانی داشــتیم. هنوز با تحریم ها مواجه نبودیم و سر 

برجام به طاق نخورده بود و امید وجود داشت.« 

فاضلی ادامــه می دهد: »با نزدیک شــدن به میانه دهــه 90 امید 
کم رنگ می شود و از سوی دیگر تحولات دیجیتال نیز اثرگذار می شود. 
در حال حــاضر نه تنها در فضای کســب وکارهای دیجیتال که حتی 
در کســب وکارهای ســنتی هم پیدا کردن نیروی انســانی به بحران 

تبدیل شده است؛ به ویژه نیروی انسانی باکیفیت.«
همچنین امان الله باطنی جامعه شناس اصفهانی آذرماه امسال در 
گفت وگویی با خرگزاری رسمی ایران) ایرنا( می گوید: در حال حاضر 
تعریف شغل)منبع درآمد( در جامعه به سرعت در حال پوست اندازی 
است که به دنبال تغییرات فرهنگ شغلی همچنین ایجاد شکاف بین 
هنجارهای افراد شــاغل در نهادها و انتظارات جمعیت فعالِ جامعه 
اتفاق می افتد. این تغییرات اجتماعی موجب شــده اســت گرایش 
افراد جامعه از شغل ثابت و مشخص به فعالیت های موقت تغییر کند.

باطنی ادامه می دهد: به دنبال این پدیده در آینده بســیار نزدیک 
شرکت ها با بحــران منابع انســانی و خالی شــدن مســوولیت ها از 
نیروی کار مُواجه خواهند شد، همچنان که به گفته مسوولان اکنون 
فرصت های شغلی خالی به ویژه در بخش صنعت وجود دارد که باوجود 

بیکاری مورد استقبال نیروی کار واقع نمی شوند.

این مساله ریخت شناسیِ اجتماعی در نهاد شغلی را به هم می ریزد، 
به این معنا که وقتی فرد بدون اینکه به یک سازمان یا شرکت متعهد 
شود فعالیت حرفه ای را برای مجموعه های مختلف انجام می دهد، 
به تدریج همه مشاغل جامعه تبدیل به فعالیت کوتاه مدت، پروژه ای 
و فصلی می شــود و نیروی ثابت و متعهد، مفهوم و موجودیت خود را 

از دست می دهد.
باطنی افزود: این در حالی است که فرایند توسعه نیاز به ثبات دارد 
اما فراگیرشدن این پدیده به »کُلنگی شدن« جامعه منتهی می شود؛ 

یعنی همه فرایندها در آن به صورت موقت و کوتاه مدت است.
اشــاره باطنــی را بایــد در آنچــه پدیــده آزادکاری ) فریلنسری( 
خوانده می شــود جســتجو کرد، درحالی که چکیــده نتایج طرح 
آمارگیری نیــروی کار در پاییــز 1402 می گویــد: بخش خدمات 
52.1 درصد اشــتغال بالای 15 ســال) ناقص و کامــل( را به خود 
اختصاص داده درحالی که ســهم شــاغان صنعت و کشــاورزی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل، کاهشی بوده و خدمات افزایشی! 
درحالی که نتایــج اســتنتاجی از همین گــزارش به مــا می گوید 
ســهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عــالي از كل بیکاران 

حــدود  48.2درصد اســت، بدین معنی کــه وقتی کســی بیکار 
باشد، با احتمال تقریبا 50 درصدی، فارغ التحصیل نظام آموزش 
عالی اســت، همیــن نتایج اســت که کمیت هــای مورد اســتناد 
گزارش های رســمی از منظر نتیجه و فرآیند با چالــش مواجه می 
کند، بــه همین خاطر اســت که بســیاری از صاحبــان صنایع در 
جلســات خصوصی یا نیمه عمومی از نیافن نیروی کار متناسب 
با موقعیت های شــغلی خود به ویژه در حوزه های تخصصی شاکی 
هستند، به عبارت دیگر نیروی کار که برحســب آمار دارای اشتغال 
) ناقص یــا کامل( باشــد، کار و معیشــت موردنیازش را بیشــر از 
اینکه در حوزه های صنعتی یا کشــاورزی جســتجو کند، در بخش 
خدمات یافته اســت. خدماتی که گاه در گســرش سرویس های 
 حمل ونقل اینرنتی دیده می شود و زمانی در افزایش تعداد آزادکار

) فری لنسر( ها!
و البته نیاید از خاطر برد که افزایش مهاجرت نیروهای متخصص و 
تقاضا برای آن، به شکل دیگری بر آتش این بحران می افزاید تا جایی 
که ممکن اســت روزی برای بازگرداندن نیــروی متخصص وطنی،  

ستاد جستجو و نظامات وعده ایجاد کنیم. 

خوابِ شهر زندگی 
قاســم زاده که نشــان داده قلم را به چکش 
ترجیح می دهــد در این تقریبــا 28 ماهی 
که گذشــته بیشــر تاش کــرده تــا اتفاق 
خاصــی نیفتــد، پروژه هــای قدیمــی مثل 
سالن اجاس، خط دو مرو و حلقه طایی  
چهــارم ترافیکی به یک سرانجامی برســند 
و برخــی ظواهــر فرهنگی ســازگار را حفظ 
کند، او دوستانی دارد که استاد  هنر ظریف 
موکــب گردانی هســتند امــا در حوزه های 
دیگــر شــهری بخصــوص اقتصاد شــهری 
بنا بــه دلایلی کــه گاه از تــوان او هم خارج 
اســت، نتوانســته گامی بردارد، یک گوشه 
به تکنوکــرات ها می زند و بعــد سراغ آغوش 
گرم خانواده سیاســی اش می رود، بی پولی 
و کمبود بودجه های دولتی را  از عمق جان 
حس می کنــد و بازهــم بودجه انبســاطی 
می بندد، القصه به شــعار اصفهان من اش 
پایبند اســت، اما درســت که شــهر زندگی 
آقای شــهردار ایــن روزهــا چنگــی به دل 
نمی زند، هوایش آلوده، زمین اش آماده خود 
فرورفتگی و آب اش هم کاً به دریای آرزوها 
می ریزد، اما انصاف هم چیز خوبی است، نه 
زور خودش و نه شورای پشــت سر او به این 
کارها البته نمی رسد، بسیاری از اختیارات از 
دسرس شهردار خارج است، اینجا مثل آن 
جهان شهر پاریسی نیست که شهردار سابق 
می خواست در مسابقه کام، پس از اصفهان 
بنشاندش، آنجا شهردار به عبارتی کنسول 
شهر است، حکمش شبیه رئیس یک دولت 
محلی ) با ارفاق نوعی استاندار یا فرماندار( 
خوانــده می شــود، به اصطــاح مدیریــت 
 جامــع شــهری دارد و شهرشــان مــا دارد 

و نه من !
 می توانــد مرویی مثل تارعنکبوت بســازد 
که از درب هر خانه پیاده تا اولین ایســتگاه 
حداکــر 5 دقیقه پیاده بیشــر راه نباشــد 
و سرفاصلــه قطارهایــش 4 دقیقه باشــد، 
در پاریــس یا لنــدن و هنگ کنــگ و حتی 
بارسلون و ریودوژانیرو، شهردار بنا به ساختار 
تکامل یافته مدیریت شــهری از اختیارهای 
کاملی برای اداره شــهر بر اساس رویه های 
نخبــه دوســتانه ای برخوردارند کــه ازقضا 
می توانــد فرزند یــک مهاجر خارجــی را به 
مقام کنسول شهر برساند مثل صادق خانِ 
لندن که یک روزی هم اجازه داد بادکنکی 
برای هجو ترامــپ) یــار جان جانی بوریس 

جانسون( در شهرش هوا شود. 
امــا اینجــا اگــر شــهردار هــم بخواهــد 
نمی تواند، او در اصل شهردار زندگی نیست 
که اگر بود می شد امیدوار به بازگشت شهر 
زندگی، شــب ها سر بالین نهیم اما به جای 
آن شهردار محرم در کنار بسیار کسان فقط 

خوابش را می بینند.

قحطی نیرو  
داده های اقتصادی نشــان می دهد که مدتی اســت رشد 
اشتغال در حوزه خدمات پررنگ تر شده است. هرچند آمارها 
از رشد اقتصادی خر می دهند اما رشــد فعلی مدیون نفت و 
فرآورده هایش بوده و حوزه تولید همچنان رکود را فریاد می زند؛ 
بنابراین این رشد اقتصادی نمی تواند رشد اشتغال را به همراه 
داشته باشد. ازآنجاکه تشکیل سرمایه در مدت اخیر عملکرد 
مطلوبی نداشته، بنابراین نمی توان انتظار داشت رشد بالای 
اقتصادی در فصول اخیر پایدار بماند و سبب افزایش اشتغال 
هم بشود. از سوی دیگر بررسی های مرکز پژوهش ها حاکی از 
این است که مشــاغلی که در مدت اخیر ایجادشده اند ثبات، 
پایداری و کیفیت لازم را نداشته اند. این مرکز برای اثبات این 
موضوع به بررسی جریان تغییر مشاغل پرداخته است. مطابق 
این بررسی تعداد افراد شاغل در یک بخش که به شغل دیگری 
در همان بخش مشغول شــده اند کاهش یافته اما تعداد افراد 
شاغلی که به شغل دیگری و در بخش دیگر مشغول شده اند، 
افزایش یافته است. کاهش کیفیت مشاغل در حالی است که 
تداوم دلیل مشکات اقتصادی و حذف تدریجی طبقه متوسط 
کشور در سال های آینده می تواند به کاهش تقاضای موثر در 

بازار کار و افت بیشر کیفیت مشاغل منجر شود.
شامخ آذرماه شواهد فوق را تایید می کند. این گزارش تاکید 

می کند که شاخص میزان استخدام نیروی کار )46.89( در 
مقایسه با ماه قبل با شدت بیشری کاهش داشته و بیشرین 
نرخ کاهش 22 ماه گذشته از فروردین 1401 را به ثبت رسانده 
است. در شرایطی که برخی شرکت ها به دلیل نگرانی از ادامه 
روند کاهشی تقاضا در ماه های آتی و کمبود شدید مواد اولیه 
ناچار به تولید در ظرفیت های پایین و تعدیل نیروی انســانی 
هستند، برخی دیگر از شرکت ها نیز با کمبود شدید نیروی کار 
به دلیل عدم تمایل آن ها به اشــتغال در شرکت های تولیدی 
یا مهاجرت نیروی کار، متأثر از شرایــط اجتماعی- اقتصادی 
روبرو هســتند که باعث کاهــش سریع تر در شــاخص میزان 

استخدام شده است.

غلبه خدمات بر تولید  
نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در پاییز 1402 طی روزهای 
اخیر از ســوی مرکز آمار نشــان می دهد که بخش خدمات با 
52.1 درصد بیشــرین ســهم اشــتغال را به خود اختصاص 
داده اســت و بخش های صنعت با 34.2 درصد و کشاورزی با 
13.6 درصد در رده    های بعدی قرار دارند. این در حالی است 
که بخش خدمات در تابستان امسال با 50.5 درصد بیشرین 
ســهم اشــتغال را داشــته و ســهم بخش صنعت 34 درصد و 
سهم بخش کشاورزی 15.5 درصد بوده اســت. مقایسه آمار 

فصل پاییــز با تابســتان، بســیار تامل برانگیــز و حاکی از آن 
اســت که تعداد شــاغان بخش خدمات نســبت به تابستان 
1402، بیش ازپیش بوده و تعداد شاغان بخش کشاورزی با 
کاهش مواجه شده است. طبق داده شاخص ها و نماگرهای 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی اصفهان که توســط سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی این اســتان انتشــاریافته در تابســتان 
1402 بیشرین سهم شاغان در بین مردم استان اصفهان در 
بخش خدمات با 48.9 درصد و کمرین آن در بخش کشاورزی 

و 8.6 درصد است.
 ســهم شــاغان اســتان اصفهــان در بخــش صنعــت نیز 
42.5 درصد بوده اســت. اشــتغال مردم اصفهــان در بخش 
خدمات در تابســتان امســال نســبت به فصل مشــابه سال 
گذشــته 0.7 واحــد درصــد و در بخــش صنعــت 0.9 واحد 
درصد افزایش یافتــه درحالی که در بخش کشــاورزی معادل 
1.2 واحد درصد کاهش داشــته اســت. این در حالی اســت 
که سهم شاغان بخش خدمات اســتان اصفهان در تابستان 
امســال نســبت بــه فصــل گذشــته )بهــار 1402( معادل 
0.7 واحــد درصد کاهش نشــان می دهد امــا در بخش های 
 صنعت و کشــاورزی به ترتیب معادل 0.5 و 0.7 واحد درصد
 افزایش یافته است. بیشرین سهم بخش های عمده اقتصادی 
از تولید ناخالص داخلــی اصفهان مربوط بــه خدمات با 59 

درصد، صنعــت 25 درصد و انرژی هفت درصد گزارش شــده 
اســت. پس ازآن بخش های کشاورزی، شــکار، جنگلداری و 
ماهیگیری با پنج درصد، ســاختمان ســه درصد و اســتخراج 
معدن با یک درصد قرار دارد. هرچند اقتصاد استان در دستان 
خدمات گرفتارشده اما اصفهان هنوز هم در حوزه تولید برای 
کشور ثروت تولید می کند. سهم ارزش افزوده صنعت استان از 
بخش متناظر در کل کشور 11.7 درصد، آب رسانی، مدیریت 
پســماند و فاضاب 9.9 درصد و عمده فروشی، خُرده فروشی 
و تعمیر وســایط نقلیه موتــوری و موتورســیکلت 8.8 درصد 
است. ســهم بخش حمل ونقل، انبارداری و پُست 7.8 درصد 
و فعالیت های اداری و خدمات پشــتیبانی اصفهان هم 7.3 
درصد گزارش شده است. فاطمه رجبی و همکاران در پژوهش 
اثر همه گیری ویروس کرونا بــر بخش های اقتصاد ایران ثابت 
کردند که در بخــش صنعت و معدن، این تحریم ها اســت که 
اثر منفی معناداری دارد و ضریب کرونا بی معنی اســت اما در 
خصوص بخش خدمــات، کرونا اثر منفی داشــته و اثر تحریم 
بی معنی است؛ بنابراین نچرخیدن چرخ صنعت در وانفسای 
تحریم ها و تــورم و انقبــاض بانکی طبیعی به نظر می رســد و 
بااین وجود همچنان برای کشــور ارزش افزوده دارد. آمارهای 
بالا تایید می کند کــه حوزه خدمات اصفهان )خرده فروشــی 
و عمده فروشــی و تعمیرات( کمر از حوزه تولید اســتان برای 
کشــور ارزش افزوده تولید کرده و این در حالی اســت که 59 
درصد تولید ناخالص داخلی اصفهان توســط حوزه خدمات 
ایجادشده است. دلیل این تناقض را باید در بازارهای موازی 

جستجو کرد.

اقتصاد در دستان دلالان  
ارغوان فرزین معتمد، پژوهشــگر اقتصادی بازار کار کشور 
را از ســال های 1399 تا 1402 بررســی کرده اســت. طبق 
این پژوهش بخش خدمات ازجمله بخش   هایی بوده که رشــد 
کمر اما باثبات   تری را در دوران کرونا و پسا کرونا تجربه کرده 
اســت. رشــد بخش خدمات در چهار ســال اخیر مثبت و به 
نسبت باثبات بوده است. رشد بخش خدمات نگاه ها را متوجه 
گردشــگری و خرده فروشــی و تعمیرات می کند اما داده های 
این تحقیق، رشــد حوزه خدمات را به دلیل رونق واسطه گری 
مالــی و در مرحله بعد مشــاغل خانگی دانســته اســت. این 
پژوهش تاکید می کنــد که یکی از رشــد های بســیار بالا در 
زیر بخش ها مربوط بــه زیر بخش واســطه گری های مالی در 
گروه خدمات و معادل 42.7 درصد بوده اســت. این در حالی 
اســت که خدمات اجتماعی، خانگی و... با افت شــدید رشد 
نسبت به بهار ســال های قبل مواجه بوده اند که نشان دهنده 
کاهش اثرات رشــد بر زندگی مــردم و ورود جریان های پولی 
به بخش های واسطه ای و به عبارتی گرداب های پولی است. 
رشد واسطه   گری   های مالی در این حجم، الزاما نشان دهنده 
رشــد از محل تولید نبوده و می تواند حاصل رشــد ناشــی از 
ســفته بازی در فضای پولی باشــد. به بیان دیگر اتفاقاتی که 
در بــازار سرمایه و دیگر واســطه های بازار مالــی رخ می دهد 
باعث رشــد حوزه خدمات شده اســت. این حوزه خدمات نیز 
یک بخش مولد و اشــتغال زا نبوده و کیفیت اشتغال آن پایین 
است. درواقع آنچه در رشــد اقتصادی مهم است، رشد بخش 
کشاورزی، صنعت و معدن و رشد بخش خدمات در حوزه های 
کسب وکار، هتل و رستوران، حمل ونقل و ارتباطات و خدمات 
عمده فروشی و خرده فروشی اســت؛ اما آمار ها نشان می دهد 
این بخش ها در ســال های اخیر، رشــد قابل توجهی را تجربه 
 نکرده و فقط حوزه واســطه گری های مالی رشــد بالا را تجربه 

کرده است.

رشد 
واسطه   گری   های 

مالی در این 
حجم، الزاما 

نشان دهنده 
رشد از محل 
تولید نبوده و 

می تواند حاصل 
رشد ناشی از 
سفته بازی در 

فضای پولی باشد

اشتغالاصفهاندردستدلالان
واسطه گران چگونه برای استان اشتغال زایی کردند؟

لیلی زواره ای: شــگفتی های بــازار کار تمامی نــدارد. گویا دوران پســا کرونا آن قدر برکت داشــته کــه نه تنها آمار بیکاری به شــدت تک رقمی شــده که هیچ نیــروی بیکاری 
بــرای کار در حــوزه تولیــد و صنعت باقــی نمانــده و کارخانه هــای اصفهانی در شــهرک های صنعتــی به دنبــال جذب نیرو هســتند. بنرهــا و تابلوهــای اســتخدام نیرو در 
گهی های رنگارنگ اســتخدام نیــرو کانال ها و گروه های  کارخانه ها نه تنها گوش مناطق اقتصادی و صنعتی اســتان را پرکرده که کار به شــبکه های اجتماعی هم کشــیده و آ
ســکوهای اینترنتی را انباشــته اســت. حالا که آمارها از رشــد اقتصادی قابل توجه خبــر می دهند و نــرخ بیکاری آن چنان تک رقمی شــده کــه ریزش اشــتغال دوران کرونا 
را هم جبران کــرده، پس باید در کنــار تورم، چرخ اقتصــاد روان بچرخــد و درآمدها گرانی ســه رقمی خوراکــی را ضربه فنی کند. واقعیــت اما راوی حکایت دیگری اســت.

نقدی بر برگزاری یک رویداد ملی فناورانه در اصفهان
چالش تربیت نیروی كار متخصص و رشد 

كسب وكارهای فناورانه حل می شود؟
محمد رضایی فــرد: اولین رویداد هم اندیشــی فناورانــه دبیران 
اتحادیه ها و انجمن های علمی دانشــجویی کشور با عنوان روشنا 
روز در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان برگزار شد. در این رویداد 
سه روزه، دبیران اتحادیه ها و انجمن های علمی دانشجویی کشور با 
ظرفیت های علمی و فناورانه اصفهان در این شهرک آشنا شدند و با 
حضور تنی چند از مسئولان کشوری و استانی به گفت وگو پیرامون 

راه های ورود به این عرصه پرداختند.
اهمیت فناوری در رشد اقتصادی جوامع باعث شده تا تاش ها 
برای افزایش سرعت رشد نوآوری فنّاورانه افزایش یابد. یکی از این 
اقدامات مهم، توجه بــه آینده نگری فنــاوری به عنوان عمده  ترین 
عنصر سیاست گذاری فرآیند اسراتژیک توسعه فناوری است که 
امکان حمایت و پشتیبانی از فرایند نوآوری، استحکام و ارتباط بین 

اجزای اکوسیستم را فراهم می آورد.
آینده نگری فناوری شامل گردآوری و به کارگیری عوامل کلیدی 
دخیل در تغییر و تحــول و منابع دانش برای ایجــاد دیدگاه های 
اسراتژیک و تهیه اطاعات آینده نگرانه است که بر ایجاد و برقراری 
شــبکه هایی از عوامل مؤثر اطاعاتی تمرکز می کند. یکی از این 
عوامل کلیدی، منابع انسانی متخصصی است که بتوانند لایه های 
قدیمی و زیریــن فناوری در صنایع کشــور را پاک کرده و ســطوح 

پیشرفته تری از فناوری را جایگزین آن کنند. باید توجه داشت که 
شرایط تحریمی مزمن ایران باعث شده تا صنایع کشور بیش ازپیش 

به فناوری های به روز بومی سازی شده نیاز داشته باشند.

ضعف در سیستم آموزشی  
متأسفانه سیستم آموزشی حاکم بر کشور قادر به تربیت نیروی 
متخصص آموزش دیده در سطح گسرده نیست. شرایط اقتصادی 
و اجتماعی نیز از ســوی دیگر باعث شــده تا گروهــی از نیروهای 
متخصص، گزینه مهاجرت را بــرای ادامه زندگی انتخاب کنند که 
می تواند بیش ازپیش بر سرمایه های اجتماعی و انســانی موجود 
فشــار وارد کند. ازآنجاکه اســتان اصفهان با بیش از 9 هزار واحد 
صنعتی و تولیدی، یکی از صنعتی ترین استان های کشور محسوب 
می شــود، این تغییرات در تعداد سرمایه های انســانی متخصص 
می تواند به مرور فشار بیشری بر صنایع و درنهایت اقتصاد استان 

وارد کند که کاماً در تضاد با اسناد بالادستی توسعه محور است.
بنابراین عاوه بر برنامه ریزی و تاش جدی در ایجاد مشوق های 
مناســب برای جلوگیری از خروج نخبگان و متخصصان از کشور، 
لازم است برنامه ریزی برای تربیت نیروهای متخصص باتجربه که 
قادر به پیاده ســازی و کنرل فناوری در صنایع باشــند، با سرعت 

بیشری انجام شود.
یکــی از عوامــل مؤثــر در تربیــت منابــع انســانی متخصص، 
تعمیق ارتباط میان دانشــجویان و به طورکلی دانشــگاه به عنوان 
تولیدکنندگان و آموزندگان علم با صنایــع و بخش تولید به عنوان 

تولیدکنندگان محصول و استفاده کنندگان از علم است. علی رغم 
پیشرفت هایی کــه با اجــرای طرح هایی چون »دســتیار فناوری« 
در این زمینه صــورت گرفته اما همچنان راه درازی پیش روســت و 
چالش هایی چــون تأمین بودجه برای فعالیت هــای کارآموزی، نا 
اطمینانی واحدهای تولیــدی به دانش کاربردی دانشــجویان و 
عدم حمایت های قانونی بالادســتی در این مســیر سنگ اندازی 

می کند.
انجمن هــای علمی دانشــجویی که معمــولًا از بدنــه فعالی از 
دانشجویان تشــکیل می شــود، قادرند در این میان نقش آفرینی 
کرده و به پر کردن برخی از خلأهــای موجود با همکاری نهادهای 
بالادستی بپردازند. بااینکه به گفته مهدی بادپا، مدیرکل پشتیبانی 
امور فرهنگی و اجتماعی وزارت عتف، »تشکل های دانشجویی باید 
همپای دانشگاه ها رشد و به رفع چالش های جامعه از طریق فناوری 
و نوآوری اقدام کنند« اما تجربه نشان می دهد این مهم تقریباً بدون 
همکاری نهادهای بالادســتی مانند وزارتخانه های علوم و صمت 

به صورت مؤثر اجرایی نخواهد شد.

وعده هایی از مدیرکل دفتر کسب وکار وزارت صمت  
رویداد روشنا نیز به گفته مســئولان امر همچون معاون فناوری 
و نوآوری وزارت عتف و رئیس شــهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 
باهدف افزایش تعامل میان دانشجویان و ترغیب آن ها برای ورود 
به پارک های علم و فناوری و به عنوان مکملی برای نظام آموزشی و 
تربیتی ما در دانشگاه ها برگزارشده است؛ که اقدام مثبتی محسوب 

می شــود. نکته قابل توجه که می توان آن را در راســتای همکاری 
نهادهای بالادســتی در مســیر تربیت نیروی انسانی متخصص و 
باتجربه دانســت، وعده هایی بود که امیرحسین اسدی، مدیرکل 
دفر کسب وکار وزارت صنعت، معدن و تجارت در این رویداد داد. 
وی در جمع نمایندگان اتحادیه ها و انجمن های علمی دانشجویی 
کشــور وعده داد که پس از برگشــتش به تهران، نامه ای به ادارات 
کل صمت اســتان ها مبنی بر لزوم همکاری با انجمن های علمی 
دانشــجویی و برقراری ارتبــاط این بخش بــا کارخانه ها به منظور 
برگزاری برنامه های تخصصی مثل بازدیدها ارســال خواهد کرد و 
از آن ها می خواهد با همکاری شــهرداری ها و دانشگاه ها اتوبوس 
لازم برای اجرای این برنامه ها را تأمین کنند. به عاوه آمادگی دارد 
کمیته ای مشــرک با نمایندگانی از اعضــای انجمن های علمی 
دانشجویی کشور ایجاد و به صورت ماهانه و منظم جلسات متعددی 

برای این منظور بررسی کند.
وی البته در بخش دیگری از سخنان خود در این رویداد، پیگیری 
این موارد را بر دوش انجمن های علمی دانشجویی گذاشت و گفت: 
»برای توسعه فناوری به دولت و دانشگاه متکی نباشید. سعی کنید 
با اســتفاده از راه های مختلف مانند حل مشــکات صنعت درآمد 

کسب کنید.«
معاونان »فناوری و نوآوری« و »فرهنگی و اجتماعی« وزارت علوم نیز 
به رسم همیشگی مسئولان، بر تاش پیوسته با استفاده از حداکر 
امکانات موجود تأکید کردند و از جدیت شخص وزیر علوم در اجرای 

چنین برنامه هایی خر دادند.

نکاتی در تکمیل بحث  
تا اینجای کار، بر اهمیت فناوری در تولید، آینده نگری فناوری و 
لزوم تعمیق ارتباط میان دانشــگاه و صنعت در مسیر تربیت نیروی 
متخصص باتجربــه موردنیاز صنعت تأکیــد کردیم و از بخشــی از 
وعده های مسئولان امر ســخن به میان آوردیم اما ذکر چند نکته در 
تکمیل این بحث ضروری به می رســد. اول اینکه تاکنون بســیاری 
از مســئولان بر لزوم اجرای چنین مواردی تأکید کردنــد و از تاش 
حداکری برای تحققشــان خر دادند اما در عمل یا وعده هایشان 
محقق نشده، یا اقداماتشان مؤثر نبوده و یا به دلایلی سیاست های 
مؤثر تداوم نیافتند بنابراین ضمن بیان این پرسش که »آیا موانع قبلی 
برطرف شده یا خیر؟«، باید دید چه تمهیداتی برای مراقبت از تداوم 

اجرای مؤثر این اقدامات اندیشیده شده است؟
از سوی دیگر باید به جمله »مهاجرت می کنند تا در ایران نباشند« 
از مصطفی زمانیان، رئیس مرکز بررســی های اسراتژیک ریاست  
جمهــوری توجه کرد کــه چندی پیش رســانه های داخلــی مانند 
خرگزاری ایلنا به نقل از او منتشر کردند. بدیهی است اگر نیروهای 
متخصص ماهر و نیمه ماهــر جای دیگری را بــرای زندگی انتخاب 
کنند، توسعه اقتصادی در کشور به ویژه در استان های صنعتی مانند 
اصفهان با چالش مواجه می شود؛ بنابراین لازم است شرایط بهینه ای 
را برای فناوران و نیروهای متخصص و باتجربه تربیت شــده در این 
مسیر فراهم کرد تا در شرایطی که کشورهای توسعه یافته برای جذب 
نخبگان و متخصصان دیگر کشورها با یکدیگر رقابت می کنند، آن ها 

ایفای نقش در بهبود تولید ناخالص داخلی کشور را انتخاب کنند.

    1 
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گردشگری

سی.ای.پی فرودگاه نصف جهان افتتاح شد
 همگامی تشریفات پرواز در اصفهان 

با استانداردهای جهانی  
گروه گزارش:  ســعید روانفــر مدیر جایــگاه تشریفــات CIP فرودگاه 
بین المللی شهید بهشــتی اصفهان در نشســتی با خرنگاران بابیان 
اینکه فرودگاه چند کان شــهر در کشــور ازجمله اصفهان به جایگاه 
تشریفات اختصاصی )CIP( مجهز اســت، افزود: تمام امور مسافران 
در جایگاه تشریفــات اختصاصی ازجمله حمل ونقــل از درب منزل تا 
فرودگاه، دریافت کارت پرواز، تحویل بار، ســالن پذیرایی رایگان، در 
صورت نیاز به ویلچر )خدمات ویلچر(، پرینت مدارک موردنیاز ازجمله 
)کارت واکســن، PLF، ویزا و … (، خدمات گذرنامه )مهر پاسپورت( و 
گیت اختصاصی سپاه و گیت اختصاصی جهت سوارشدن به هواپیما و 
نیز انتقال مسافران از جایگاه با خودرو های اختصاصی انجام می شود.

او افزود: در صورت ورود مسافران نیز از پای پلکان پرواز به خودرو های 
اختصاصی جایگاه، مســافران به ســالن منتقل، از گیت اختصاصی 
پلیس و گذرنامــه عبور، خدمات دریافــت بار و غیره توســط کارکنان 

جایگاه انجام می پذیرد.
مدیرعامل آژانس مســافرتی آســمان هفتم بابیان آنکه این جایگاه 
باهدف افزایش رضایتمندی مســافران در فرودگاه بین المللی شهید 
بهشتی اصفهان راه اندازی شده است. عنوان کرد: جایگاه تشریفات 
CIP فرودگاه اصفهــان ظرفیت پذیرش بیش از 500 مســافر را در روز 
دارد. بهره بــردار جایــگاه تشریفــات CIP فرودگاه بین المللی شــهید 
بهشتی اصفهان بابیان اینکه تسهیاتی برای استفاده تُجار و اعضای 
اتاق بازرگانی از این جایگاه در نظر گرفته شــده، اظهــار کرد: تُجار و 
بازرگانان، پزشکان، مهندسان و هر قشری از مردم که مایل به استفاده 
از خدمــات اختصاصــی در جایــگاه CIP هســتند، می تواننــد بدون 
محدودیــت و با پرداخت هزینه هــای مربوط از این خدمــات بهره مند 
شوند. سعید روانفر در پاسخ به پرسش  خرنگار دنیای اقتصاد  پیرامون 
نسبت به الگوبرداری از کشورهای دیگر گفت: در یک سری از زمینه ها 
باید حداقل اســتاندارها وجود داشــته باشد. ســی.ای.پی اصفهان 
حداقل ها را دارد و این قابلیت در آن وجود دارد که طرح های توســعه 
برای آن اجرا شود. یک استاندارد ممکن اســت در کشور ترکیه وجود 
داشته باشــد که در دیگر کشــورها وجود نداشته باشــد. در فرودگاه 
استانبول یک سالن  سی.ای.پی ایجاد شده است که بی نظیر است و 

با تعاریف خاص خودشان آن را اجرا کرده اند. 

کشورهای دیگر ممکن است نسبت به پتانسیل های موجود خودشان 
استانداردهایی داشــته باشــند مدیرعامل آژانس مســافرتی آسمان 
هفتم اعــام کرد: در بازه زمانــی کوتاهی که مدیریــت جایگاه CIP به 
گروه جدید واگذارشــده، برنامه رزرو و پذیرش با گروه حرفه ای و کاماً 
بومی راه اندازی شده و برنامه های جدیدی برای ارتقای سطح کیفیت 

خدمات به زودی رونمایی می شود.
او بابیان اینکه تأســیس جایــگاه تشریفــات ویــژه CIP در فرودگاه 
اصفهان حائز اهمیت اســت، گفــت: امارات، ترکیه و ســایر بازیگران 
صنعت هوایی این خدمات را به مســافران ارایه داده انــد. ما نیز برای 
شکوفایی این خدمات از نظرات بزرگان صنعت و اصحاب رسانه و قلم 
 )CIP( استفاده می کنیم. گفتنی است: جایگاه تشریفات اختصاصی
فرودگاه بین المللی شهید بهشتی اصفهان در خردادماه سال 1398 
با هزینه 28 میلیارد ریال از محل اعتبارات شرکت فرودگاه های کشور 
در مســاحت 2 هزار مرمربع با 660 زیربنا ساخته و مورد بهره برداری 
قرار گرفت اما با توجه به شــیوع کرونا چندان مورد استقبال مسافران 

قرار نگرفت.
این جایگاه از چند ماه گذشته به بهره بردار محلی و بومی در استان 
اصفهان واگذارشده و بهره برداری رسمی از این مرکز هم زمان با مبعث 

رسول اکرم )ص( با حضور مدیران استان صورت گرفت.
این اســتان به دلیل ویژگی هــای اقتصادی، فرهنگی و توریســتی 
همواره یکی از شــهر های موردتوجه جهانگــردان و بازرگانان داخلی 
و خارجی بوده و جایــگاه تشریفات اختصاصــی )CIP( فرودگاه یکی 
از نیاز های اساســی این شــهر محســوب می شــود و به همین دلیل 
این جایگاه در راســتای توسعه زیرســاخت های اقتصادی و بازرگانی 
اصفهان، احداث و تجهیز شــد تا شرایــط برای ورود و خــروج فعالان 

اقتصادی داخلی و خارجی آسان شود.
انتقال مســافران با خودرو های اختصاصی از کنار هواپیما تا محل 
پاویون و بالعکس، انجام امــور گذرنامه ای و گمرکــی، دریافت کارت 
پرواز، دریافت و تحویل بار، پذیرایی از میهمانان، بهره مندی از امکانات 
ویژه ســالن CIP نظیر اینرنت wireless و وب کیوســک، دسرســی 
به مطبوعات و تماشــای تلویزیون ازجمله امکانات و خدمات جایگاه 

تشریفات اختصاصی )CIP( فرودگاه اصفهان است.
فرودگاه بین المللی شهید بهشتی در شرق اصفهان دارای 2 باند به 
طول چهار هزار و 397 مر و عرض 45 مر با 20 جایگاه پذیرش و پارک 

انواع هواپیمای مسافربری و پایانه پرواز های داخلی و خارجی است.

مهدی محمدی: آنتالیا در ســال 2023 از 16 میلیون و 84 هزار گردشگرها به سفر طولانی تر می اندیشند
و 737 گردشگر از سراسر جهان میزبانی کرد، اداره کل فرهنگ 
و گردشــگری اســتان آنتالیا که شــهر مذکور مرکز آن محســوب 
می شــود، می گوید در ژانویه ســال جــاری میــادی 229 هزار 
و 97 گردشــگر از این شــهر دیدن کرده اند، روس ها، ژرمن ها و 
انگلیسی ها به ترتیب بیشرین آمار را در میان گردشگران آنتالیا 
داشته اند، خُب از آنتالیا فاصله می گیریم و به ایران برمی گردیم، 
مسلم شجاعی، سرپرســت دفر بازاریابی و توســعه گردشگری 
خارجی  آذرماه امسال به ایسنا گفته در 8 ماه نخست سال 1402،  
4 میلیون و 400 هزار نفر به انگیزه های تجارت، درمان، زیارت و 
توریستی به ایران سفرکرده اند و در هفت ماه نخست، یک میلیون 

و 800 هزار نفر از حوزه خاورمیانه به ایران سفرکرده اند. 
این را بگذارید در کنار آمار سالانه همان شــهر آنتالیا! فاصله ها 
در کمیت و مبدأ ســفرها، به طورکلی آن قدر زیاد اســت که جای 

چندانــی برای مقایســه باقــی نمی گــذارد. به جز گردشــگران 
خاورمیانه ای که معمولا به شهرهای مذهبی و اصفهان یا شمال 
سفر می کنند، تعداد گردشگران اروپایی یا روس و چینی آن قدر 
رشد نداشــته تا جایی که تعداد آن ها را با ســال 1398 مقایسه 

می کنند.
در همین حــال دنیای اقتصاد بــه نقل از شرکــت بین المللی 
 ،)ForwardKeys( تجزیه وتحلیل ســفر های هوایی فورواردکیز
در گزارشی چشم انداز خود را از شیوه سفر ها در سال های پیش 
رو را منتشر کرده  که بر اســاس آن  ســبک ســفر های خانوادگی 
و درعین حــال در مدت زمانــی طولانی تر به ســبک موردعاقه و 
محبوب مسافران تبدیل خواهد شد که خر خوبی برای مقاصدی 
است که هدفشــان جذب بازدیدکنندگان پایدارتر و تأثیرگذارتر 
است و درعین حال سفر های با آلایندگی کمر برای محیط زیست 
را تبلیغ می کنند. در همین حال انتظار می رود تغییرات اقلیمی 

در درازمدت، ترجیحات ســفر را به طور قابل توجهی تغییر دهد، 
زیرا افزایش دمای پیش بینی شده تقاضای تابستان را در مقاصد 
گرم تر کاهــش می دهد و جذابیــت مناطق خنک تــر را افزایش 

می دهد.
این ها مسائلی هستند که کارشناســان در  مقاصد گردشگری 
با جزئیات بســیار دقیق موردبررســی قرار می دهند، آن ها برای 
هر مقصدی، متوســط هزینه های ســفر اقتصادی، سفر لوکس 
یا سفرهای خانوادگی را محاســبه می کنند و توصیه های خود را 
به مدیران و تصمیم گیران ارایه می دهند، برای بسیاری مقاصد 
پربازدید گردشگری در دو سال گذشته که هنوز این صنعت درگیر 
بازگشت به رونق پیشاکرونا بوده، اموری همچون رزرو سفر بدون 
مراجعه حضوری، ارایه خدمات برای مشاغل دور کار در حین سفر 
و ایجاد محیطی دلپذیر برای ماندگاری گردشــگر مدنظر بوده و 
در همین حال وزیر میراث فرهنگی که گردشــگری بخش دوم از 

تریلوژی مسوولیت های او را تشکیل داده، تبدیل به  مروج نهضت 
اصاح وضعیت سرویس های بهداشتی شده، یعنی اینکه ایشان 
البته باهوش و فراست بالایی دریافته که فعا به جای تاش برای 
جذب چند ده میلیونی گردشگر، بهراست زیرساخت های اولیه 

گردشگری داخلی و خارجی را توسعه دهیم! 
همین چنــد نکتــه کافی اســت تصمیم ســاز به جای دســت 
یازیدن بــه آمارهای نه چندان دل چســب و بلکه نگــران کنند از 
آمار گردشــگران خارجی و میزان ماندگاری آن ها یا نحوه هزینه 
کردشان در مقاصد گردشــگری، برای بازگشت ایران به فهرست 
مقاصد جذاب گردشگری اندیشه کند که در غیر این صورت به جز 
آنانی که با شناخت قبلی یا دلایل فرهنگی به ایران سفر می کنند، 
دیگرکسی پیدا نخواهد شد که در فهرســت مقاصد گردشگری، 
چند فاکتور را کنار هم بگذارد و نتیجه بگیرد که ایران جای خوبی 
برای گذراندن چند روز بدون دغدغه و پر از آرامش و آسایش است. 

بختِ سیاه سرای ساروتقی اصفهان

سرای »ســاروتقی« اصفهان می توانســت یکی از جاذبه  های 
بازار تاریخی اصفهان باشد اما در حالی که چهره و منظر این اثر 
تاریخی به واسطه دِپوی اجناسِ عمده فروشانِ بازار مخدوش 

شده، در حالِ فراموشی و ویرانی است.
سرای ساروتقی یکی از بناهایی اســت که در دوران صفوی 
و به دستِ وزیر اعظم شــاه عباس دوم بنا شد. این سرا در جوار 
بازار بزرگ اصفهان و در جانب شمال شرقی میدان امام )نقش 

جهان( قرار دارد.
گفته می شود زمانی که ساخت این بنا در مراحل پایانی خود 
قرار داشت، ساروتقی ترور شــد و به همین دلیل بنای آن برای 
همیشه نیمه کاره باقی ماند اما معماری زیبا، شکوه و تزیینات 
عالی این سرای چهار ایوانه همیشــه یادآور یکــی از زیباترین 

باراندازهای بازار اصفهان بوده است.

سراها همیشه نقش بارانداز را برای کالاهای راسته های مجاور 
داشته اند اما آنچه به زعم فعالان میراث فرهنگی امروزه سرای 
ساروتقی را دچار ویرانی و تزلزل کرده، کارکرد خارج از توان این 

بنای کهن است.
بخش های باربَرِ این سرای تاریخی دچار تَرَک های عمیق و 
سقف های آن متزلزل شده و طی سال های اخیر مرمت اصولی 
نشده است. بررسی ها نشــان می دهد شرایط این اثر تاریخی 
دشوار و سخت شده و ممکن است اگر وضعیت به همین منوال 
بدون رسیدگی های لازم ادامه پیدا کند، حتی برای مردم عادی 

و بازاریان هم خطر آفرین باشد.
سرای ساروتقی در فهرست آثار ملی ایران است اما مالکیت 
خصوصی دارد و 17 ورثه در آن ســهم دارند. آن طور که یکی از 
وراث این بنای تاریخی به ایرنا گفته است، مالکان توافق و توانِ 
مالیِ کافی را بــرای مرمت این سرای بــزرگ ندارند اما میراث 
فرهنگی هم تا این لحظه برای مرمــت این اثر تاریخی کمکی 

نکرده است.
فراموشی و تخریب در اکر مواقع سرنوشت  غم انگیز بناهایی 
است که دارای وراث متعدد هستند و سرای ساروتقی هم گویا 

حالا با همین سرنوشت روبه رو شده است.
مرمت، نگهداری و حفاظت بناهای تاریخی ثبت شــده در 
فهرســت آثار ملی تحت مالکیــت نهادهای دولتــی یا بخش 
خصوصی بر عهده مالکان اســت و میــراث فرهنگی می تواند 
نسبت به کوتاهی در نگهداری این آثار به آن ها اخطار و هشدار 
بدهد یا پیگیری حقوقی کند اما نقش میراث فرهنگی در کمک 

به نگهداری از این آثار تاریخی چگونه است؟

سرای ساروتقی نیاز به مرمت اصولی دارد  
سرای ساروتقی در تملک خانواده شیخ است و آن طور که یکی 
از این وراث به ایرنا گفته مدت هاست که بنای تاریخی آن مرمت 

اصولی نشده است.
محمدرضا شــیخ گفت: مرمت این مکان خرج زیادی دارد. 
قسمت هایی از درشکه خانه آن از مدت ها پیش به طور کامل 
ریخته و میراث فرهنگی هم در جریان است، همچنین بخشی 

از دیوارهای باربَرِ آن ترک  های اساسی خورده اند.
وی افزود: سرای ســاروتقی یــک بارانداز اســت و باید برای 
مرمت، به طور کامل تخلیه شود و همچنین بخش های تخریبی 

را آواربرداری کرد.
شیخ ادامه داد: در قسمت هایی از بنا نم و رطوبت نفوذ کرده و 
شرایط در مجموع به گونه ای است که برای مرمت آن باید، یک 
پروژه اصولی تعریف کرد اما ورثه به سبب هزینه های بالای مرمت 
نمی توانند از پس این کار برآیند، وراث هم به لحاظ اقتصادی 
در مضیقه هستند و به همین دلیل هم به جای مرمت، تمایل به 

فروش این بنا دارند.
به گفته وی بخش هایی از بنا که در بازارچه ساروتقی قرار دارد 
پیشر توسط شهرداری مرمت شده است اما آخرین بار، پشت 
بام سرا و بخش هایی از سقف ها که دچار ریزش شده بود، توسط 
عموی وی، ابوالقاسم شیخ که 2 دانگ از سهم این بنای تاریخی 

را در تملک دارد، تعمیر شده است.

شیخ ادامه داد: این مرمت ها اصولی نیست و قسمت هایی که 
نقش باربرِ بنا را دارند به طور وحشتناکی در حال ویرانی هستند 

و به سمت حیاط مایل شده اند.
وی گفت: میراث فرهنگی اما در ســال های اخیر مرمتی در 
این بنا نداشته است و آن طور که اطاع دارم، آن ها تاکنون برای 

مرمت اضطراری سرا کمکی نکرده اند.

سرای ساروتقی باید رفع خطر شود  
مسوول پایگاه حفاظتی میراث فرهنگی شهرستان اصفهان 
نیز در پاســخ به پیگیری های خرنگار ایرنــا در خصوص رصد 
شرایط فعلی سرای ساروتقی گفت: سرا تبدیل به یک انباری 
بزرگ شده و شرایط خوبی ندارد. بنا در کنار بازار قرار دارد و از 
این رو تردد وسایل نقلیه هم زیاد است در نتیجه باید مرمت و یا 

حداقل رفع خطر شود تا آسیبی به کسی وارد نشود.
محمد هاشمی با تاکید بر اینکه بنا باید فوری رفع خطر شود، 
افزود: وضعیت سرا بررسی و مکاتبات لازم تنظیم و انجام شده 
اســت. البته اختافی هم بین مالکین وجود دارد که اگر این 
اختاف حل شود، به یاری خدا مرمت اضطراری انجام می گیرد 

تا رفع خطر شود.
وی در ادامه تصریح کرد: با مالکین و شهرداری در خصوص 
لزوم مرمت بنا مکاتبه شده اســت اما اگر مالک شرایط لازم را 
برای مرمت نداشته باشد باید با هماهنگی شهرداری و سازمان 

نوسازی و بهسازی و یا بودجه های دولتی این کار انجام شود.
منبع: ایرنا

سال هاســت این اماواگرها بر صنعت گردشــگری استان 
سنگینی می کند و هر استاندار و شــهردار و رئیس میراث 
و سایر مقام های مســوول هم که بر صندلی ریاست تکیه 
زده، انتقــادی وارد کرده و پیشــنهادی هــم داده ولی این 
در سال هاســت بر همین پاشــنه می چرخد. حالا از اتاق 
بازرگانی خر آمده که بخش خصوصی اصفهان قرار است 
"شرکت توسعه گردشگری" تاسیس کند تا درمانی باشد بر 
همه زخم های کهنه گردشگری اصفهان. اینکه این شرکت 
بر کدام مدار و قانون می چرخد و شیوه همکاریش با حوزه 
دولتی استان به چه شیوه ای است، هنوز رونمایی نشده اما 
خر رسیده که اولین اقدام پس از ثبت شرکت، خرید یا اجاره 

هواپیمای اختصاصی  برای اصفهان است.

پرده اول:۱۷سال قبل  
شرکت توسعه گردشگری اصفهان در 6اسفند1385به 
صورت سهامی خاص تاسیس شــد. از چگونگی فعالیت 
شرکت اطاع خاصی در دسرس نیست و فقط نام اعضای 
هیات مدیره آن موجود است. از آخرین آگهی تغییر اساسنامه 
شرکت کــه در اســفند89در روزنامه اطاعات درج شــده 
می تــوان به مســیر فعالیت این شرکــت پــی برد:"ایجاد، 
توســعه، بازســازی و اداره کلیه مراکز توریســتی تاریخی، 
صنعتی، طبیعتی، صنایع دستی و سایر مناطق گردشگری 
و ایجاد بسر لازم به منظور توســعه امر گردشگری و انجام 
کلیه فعالیت هــای اجرایی و امــور تصدی گــری از قبیل 
خدمــات مســافرت های زمینــی، اقتصادی، آموزشــی، 
گردشگری، عمرانی، فنی و مهندسی و برگزاری همایش ها 
و نمایشــگاه های مختلف در جهت توســعه گردشگری و 
بهره برداری از مراکز فوق الذکر. انجام امور مشاوره ای و ایجاد 
فرصت های لازم مطالعاتی جهت موضوع فعالیت شرکت 
و مشــارکت باشــخصیت های حقوقی و حقیقی داخلی و 
خارجی به منظور سرمایه گذاری و توسعه صنعت گردشگری 
و اخذ نمایندگی از مراکز گردشــگری خارجی و همچنین 
اعطای نمایندگی به اشخاص حقیقی و حقوقی داخلی و 
خارجی و انعقاد هرگونه قرارداد در زمینه فعالیت شرکت و 
استفاده از تسهیات مالی و اعتباری بانک ها و مراکز مالی 

داخلی و خارجی صرفا جهت تحقق اهداف شرکت."

پرده دوم: ۱۰سال قبل  
اردیبهشــت 1393مســعود گلشــیرازی، رئیــس وقت 
کمیسیون گردشگری اتاق اصفهان از تشکیل یک شرکت 
توسعه زیرساخت های گردشگری در استان اصفهان خر 
داد و تاکید کرد که این شرکت می توانــد سرمایه گذاران را 
به سرمایه گذاری در بخش زیرساخت ها تشویق کند. او در 
جمع اعضای کمیسیون گردشگری اتاق اصفهان، توضیح 
داد که  سند آمایش سرزمین استان اصفهان بر مبنای توسعه 
بخش خدمات ازجمله گردشــگری تنظیم شــده و فعالان 
اقتصادی با چنین رویکردی می تواننــد به سرمایه گذاری 
در بخش گردشگری تشویق شــوند.او  از همکاری شورای 
شهر،شــهرداری و استانداری در راســتای تقویت صنعت 
گردشگری استان اصفهان خر داده و گفته بود که همکاری 
سازمان های مســوول و فعالان اقتصادی می تواند فضای 

اقتصادی استان را متحول کند.

پرده سوم:آذر و بهمن ۱۴۰۲  
آذر ســال جاری و در شانزدهمین جلســه هیات رئیسه 
اتــاق بازرگانــی، تأســیس شرکــت توســعه زیرســاخت 
گردشــگری اصفهــان، بــا مشــارکت بخــش خصوصی 
 اصفهان و ســهم الشراکه اولیه 1000 میلیارد ریالی اتاق 

به تصویب رسید.

چهارم بهمن ماه، با حضور اعضای هیات رئیسه و هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان، فعالان حوزه گردشگری، 
نماینــدگان آژانس های مســافرتی و بنگاه های اقتصادی 
و صنعتی اصفهان، اعضای هیات مؤســس شرکت توسعه 
زیرســاخت گردشــگری اصفهان مشخص شــدند. علی 
صفرنورالله، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان در این 
جلسه اعام کرد که برای راه اندازی خط هوایی اختصاصی 
اصفهان در ابتدا نیاز است که هیات مؤسس شرکت توسعه 
زیرساخت گردشگری اصفهان تشکیل شود. هیات اجرایی 
نیز کارهای ابتدایی ثبــت و راه اندازی شرکــت را پیگیری 
می کنند. پس از ثبت شرکت می توان برای افزایش سرمایه 
و واگذاری سهام اقدام کرد و از سایر سرمایه گذاران دعوت 

کنیم که در این شرکت سرمایه گذاری کنند.
 مژگان ایزدی، رئیس کمیسیون گردشگری و عضو هیات 
نماینــدگان اتاق بازرگانــی اصفهان نیز از اعــام آمادگی 
حدود 20 سرمایه گذار برای سرمایه گذاری در شرکت توسعه 
زیرساخت گردشگری اصفهان خر داده و  توضیح می دهد 
که اتاق بازرگانی اصفهان نیز با موافقت اتاق ایران قرار است 

جزو سهام داران این شرکت باشد. 
در حال حاضر بزرگ ترین مشکل اصفهان کمبود پرواز 
است و با راه اندازی این شرکت در نخستین گام برای خرید یا 
اجاره یک هواپیما به صورت اختصاصی برای اصفهان اقدام 

خواهد شــد. امیر کشــانی، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان 
نیز هدف اصلی این شرکت را خریداری هواپیما اعام کرد 
که پس از خریداری می تــوان با یکی از شرکت های هوایی 
همکاری و مشارکت کرد به گونه ای که این هواپیما با مجوز 
ایرلاین ولی با برنامه ریزی آژانس های اصفهان و متناسب 
با نیازهای شهر فعالیت می کند.  محمدجعفر فوده، عضو 
هیات رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان نیز بر راه اندازی شرکت 
توسعه زیرساخت گردشگری اصفهان در سریع ترین زمان 
ممکن حتی بــا سرمایه کم تاکید و اظهار امیــدواری کرده 
که اگر صنایع و بنگاه های اقتصادی بزرگ اصفهان در این 
شرکت مشارکت داشته باشند و اقدام به سرمایه گذاری کنند 

سایر سرمایه گذاران نیز به خرید سهام تشویق می شوند.

پرده چهارم:۲۰سال قبل  
شرکت توســعه مهمانخانه های ایران در سال 1383 با 
تغییر اساسنامه، به شرکت توسعه گردشگری ایران تبدیل 
شــد. اعضای مجمع عمومی این شرکت متشکل از وزرای 
اقتصاد، دادگســری، میــراث فرهنگــی، نماینده بخش 
خصوصی و معاون رئیس جمهور است. فعالیت آن عاوه بر 
بهره برداری از برخی هتل ها و اماکن، توسعه زیرساخت های 
گردشگری کشور است. همچنین برخی مأموریت هایی که 
برای آن در نظر گرفته شده عبارت اند از دسرسی به توسعه 

پایدار و ارزش آفرینی در گردشــگری، طراحی، مشــاوره، 
ساخت، توسعه و بهره برداری از اماکن و فضاهای گردشگری، 
تفریحی و اقامتی در سطح کشور بر اساس استانداردها و 
فناوری های مدرن و با نگاه کیفی و رشد سودآوری معرفی 
ظرفیت ها، جذب و هدایت سرمایه گذار و توانمندســازی 
فعالان حوزه گردشگری با بهره مندی از شایستگی ها، منابع 

و تجارب غنی شرکت توسعه گردشگری ایران.
اما این شرکت در سال های گذشــته هیچ گاه نتوانسته 
بود به اهداف و مأموریت هایی که برایش در نظر گرفته شده 
بپردازد.حالا باگذشت چند سال این شرکت دولتی که قرار 
بود زیرساخت های گردشگری کشور را ایجاد کند، با معوقه 
های ســنگین در پرداخت حقوق کارکنانش روبه روست. 
ســهام این شرکت در حال حاضر 73درصــد دولتی و 27 

درصد متعلق به بخش خصوصی است. 
در اساسنامه شرکت توسعه گردشــگری ایران تکالیف و 
اختیارات گسرده ای در حوزه گردشگری و اماکن گردشگری 
و اقامتی و ســاخت و تجهیز و بهره برداری و … ذکرشده که 

نتوانستند به همه آنچه در اساسنامه آمده بپردازند. 
یک گــروه هتــل و شرکت توســعه گردشــگری ایــران و 
شرکت های تابعه استان ها هستند با مصوبه هیات دولت 
تشکیل شده اند و استانداران ســهام داران آن هستند. در 
سال های اخیر اداره های کل میراث فرهنگی در استان ها، 
شرکت های توسعه را یک دخالت گر در موضوعات خودشان 
می دیدنــد و رابطه درســت بیــن این دو مجموعه شــکل 
نگرفته بود. مدیریت جدید ســعی دارد برای اســتان ها و 
استانداران و اداره های کل میراث فرهنگی در جهت تسهیل 

سرمایه گذاری گردشگری بازوی اجرایی باشد.

پرده آخر: خوشه گردشگری  
امثال شرکت هایی که در بالا توضیح داده شد کم نیستند. 
هر نهاد و ارگانی که دستش رسیده، تور گردشگری، هتل، 
ویا و سایر زیرساخت های گشت وگذار را باهدف کسب سود 
یا رفاه کارکنان خود ایجاد کرده که ســازمان بازنشستگی 
کشوری، بنیاد مستضعفان، شهرداری ها و تامین اجتماعی 

تنها بخشی از این نهادها هستند. 
از فعالیت این تعداد شرکت های ذی ربط گردشــگری، 
اتفاق خاصی هــم نیفتــاده و همچنان کمبــود سرمایه و 
سرمایه گذار و زیرساخت احساس می شود. وقت آن رسیده 
که به جای تاسیس هولدینگ ها و شرکت های عریض و طویل 
که در مواردی فقط بروکراسی و کاغذبازی را بیشر می کنند، 
همه فعالان این حوزه در اصفهان تجمیع شده و یک خوشه 
گردشگری فعال را تشکیل دهند. خوشه های گردشگری 
به مجموعه ای از واحدهای کســب وکار گردشگری اطاق 
می شود که در یک منطقه جغرافیایی متمرکزشده و دارای 
روابط همکاری تخصصی هستند. بســیاری از کشورها با 
به کارگیری راهرد خوشــه  بندی سعی در غلبه بر مسائل و 

مشکات موجود کسب وکارهای گردشگری دارند.
بخش مرکــزی خوشــه را واحدهای اقامتــی، پذیرایی، 
تفریحی، صنایع دســتی، تورها و.... تشــکیل می دهند و  
در اطراف آن مجموعه ای از نهادهای حمایتی پشــتیبان 
مانند سرمایه گذاران، شرکت های پشــتیبانی و ســازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری فعال هستند. 
تأمین کنندگان مواد اولیه که مواد موردنیاز رســتوران ها و 
هتل ها را تولید و توزیع می کنند و ارائه دهندگان خدمات 
کسب وکار از قبیل موسسات آموزشی، گروه های مشاوره، 
خدمات پولــی و مالــی و...تامین کننــده و تقویت کننده 
هسته اصلی هستند. محصول نهایی این خوشه، مقاصد 
گردشگری و خدمات و فضاهای جذاب گردشگری است که 

مردم را به منطقه جذب می کند.

خوشه های 
گردشگری به 

مجموعه ای 
از واحدهای 

کسب وکار 
گردشگری 

اطلاق می شود 
که در یک منطقه 

جغرافیایی 
متمرکزشده و 
دارای روابط 

همکاری 
تخصصی 

هستند

»دنیای اقتصاد« اماواگرهای تشکیل »شرکت توسعه گردشگری« را بررسی می کند

ضرورتایجاد
خوشهگردشگریاصفهان

باران مــدرس: پر پتانســیل بدون زیرســاخت، حکایت نصــف جهان گردشــگر پذیر اســت. نه آنکه 
زیرساخت نداشته باشد که می گویند کم است یا به روز نیست. از همان فرودگاه تا حمل ونقل و اسکان 
بی ستاره و چند ستاره و سرویس بهداشتی تا نبود رویداد و خط هوایی اختصاصی، راهبرد و نقشه راه 

و.... که باعث شده گردشگر و توریست بیش از ۴۸ساعت در اصفهان دوام نیاورد.  
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اقتصاد شهری

با ماده صد چه می كنید؟
 گروه محتوا: صنعت ساختمان سازی هم مانند صنایع دیگر از اصول و قوانین خاصی پیروی 
می کند. راه های زیادی برای ساخت یک ساختمان وجود دارد اما همه این راه ها اصولی 
نیستند، شناخت اصول ساخت وساز از اهمیت بالایی برخوردار است چراکه اجرای آن ها 

هزینه ها را کاهش و مقاومت ساختمان را افزایش می دهند.

اول پروانه  
این یکی را ما اصفهانی آشــنای کامل داریم، پروانه مجوزی اســت که شهرداری برای 
ساخت وساز به مالک ســاختمان می دهد؛ بنابراین در صورت نداشن پروانه، افراد مجاز 

به شروع کردن اجرای ساختمان نیستند و حتما باید پروانه برای آن ها صادرشده باشد.
حتی گاهی اوقات مالک همه کارهای مربوط به دریافت پروانه را انجام می دهد؛ اما پروانه 
صادر نشده است، در این صورت نیز همچنان مالک مجاز به ساخت نیست. درواقع هدف از 
اخذ پروانه، بیمه شدن ساختمان و افراد مشغول به کار، بهره مندی از تسهیات بانکی و غیره 
است. در صورت دریافت نکردن پروانه و ساخت بنا، تخلف مالک بررسی و تایید می شود؛ 

بنابراین جریمه هایی برای مالک صادر و ممکن است پروژه متوقف شود.

نظارت یک مهندس  
از وظایف ناظر پروژه، اجرای ســازه مطابق بر نقشــه ها، پروانه و محاسبات فنی است و 
درنهایت تایید آن برای اخذ گواهی پایان ساخت است. مطابق تبصره 7 ماده 100 قانون 
شهرداری، مهندس ناظر موظف است، در صورت مشاهده تخلف، بافاصله به شهرداری 
اطاع دهد. اگر به هر دلیلی مهندسان ناظر تخلفاتی که در حین ساخت وساز انجام شده را 
نادیده بگیرند و به شهرداری گزارش نکنند، شهرداری موظف است با گزارش کتبی، تخلف 

مهندس ناظر را به شورای انتظامی نظام مهندسی اطاع دهد.

ماشین را کجا می گذارید؟  
وجود پارکینگ ازجمله مواردی است که باید به ســاخت آن توجه کرد. به طور مثال در 
یک مجتمع چند واحدی اگر هر خانواده حداقل یک خودرو داشته باشد، در صورت نبود 
پارکینگ مجبور به پارک در معابر عمومی و کوچه ها می شود که این امر با ترافیک زیاد و حجم 

بالای خودروها سازگار نیست.

ساختمانتان مقاوم است؟  
در بعضی از مناطق حاشیه ای معمولا ساختمان ها را بدون مهندس ناظر ساخته می شوند 

که ممکن است این خانه ها در طی زمان جزء مناطق شهری حساب شوند.
مالک ساختمان برای اخذ گرفن گواهی پایان کار لازم است به شهرداری برگه استحکام 
ساختمان بدهد تا به تایید مهندسان ناظر برسد. چنانچه ساختمانی نشست یا ریزش داشته 

باشد، مسوولیت آن بر عهده مهندس ناظری است که مقاومت سازه را تایید می کند.

پایه ثابت تخلف ها: تراکم  
تخلفات تراکم ساختمانی طبق ماده 100 شهرداری رسیدگی می شود. بعدازآن دو 
نوع رای تخریب و جریمه برای مالکان صادرشده و گواهی پایان کار را تنها بعد از اخذ 
جریمه، طبق تبصره 4 قانون صادر می شود. درصورتی که مالک از پرداخت جریمه 

اجتناب کند، کمسیون حکم تخریب را صادر می کند.

تغییر کاربری و تعرض به معابر عمومی، دردسر بی پایان  
شاید در اطرافتان دیده اید که برخی از ساختمان های مسکونی 

یا تجاری کاربری خود را تغییر می دهند. این اقدام اصا توصیه 
نمی شود زیرا ساختمان های مسکونی ظرفیت و استحکام کافی 
ساختمان های اداری را ندارند. تخلف دیگر هم تعرض به معابر 

عمومی است، تعرض به معابر، نوعی تخلف است که با اخطار شهرداری، مالک موظف است 
این مشکل را حل کند، در صورت عدم رعایت مورد مذکور، پرونده به مراجع ذی ربط ارسال 

می شود.

استاندار:
تشدید نظارت  بر احیای بافت فرسوده 

شهرهای اصفهان ضروری است
اســتاندار اصفهان گفت: ساخت  و سازهای طرح نهضت 
ملی مســکن و احیای بافت فرسوده شــهری در استان بر 
اساس اصول نظام مهندســی در حال اجراست و انتظار 
 می رود این رویکرد با تشدید نظارت  تا پایان مراحل ساخت 

دنبال شود.
به گــزارش دنیای اقتصــاد روابط عمومی اســتانداری 
اصفهــان به نقل از ســید رضــا مرتضوی اضافــه کرد: در 
صورت بروز هرگونــه تخلف با هماهنگی شــهرداری ها و 

نظام مهندســی با متخلفــان بصورت جــدی برخورد و از 
ادامه کار ممانعت شود.

وی در جلسه شورای مسکن و بازآفرینی شهری، گفت: 
هدف دولت از طرح های ســاخت مسکن، خانه دار کردن 
افراد فاقد مســکن اســت نه اینکــه به تعــداد واحدهای 

مسکونی افرادی که دارای خانه هستند اضافه شود.
اســتاندار اصفهان اضافه کــرد: در این زمینــه انتظار 
می رود راهکارهای مقابله با این موضوع توســط سازمان 

بازرسی و نمایندگان مجلس به استان اعام شود.
وی خاطرنشــان کــرد: در صــورت حضــور نمایندگان 
مجلس در شــورای مسکن اســتان، می توانستیم رویکرد 

مجلس شورای اسامی در این باره را دریابیم.
مرتضــوی تأکید کرد: کمیته ای بــا محوریت دفر فنی 

استانداری، سازمان مدیریت و برنامه ریزی، اداره کل راه 
و شهرسازی و سایر دستگاه ها و نهادهای مرتبط بمنظور 
رفع این مشــکل، تشــکیل و پیشــنهادی بــرای رفع این 

چالش با امکانات موجود، تدوین و مطرح شود.
اســتاندار اصفهان ادامه داد: پیشــنهاد تدوین شــده 
توســط ایــن کمیتــه در شــورای دســتگاه های نظارتی 
مطرح خواهد شــد تــا طبق این رویکــرد، روش ارزیابی و 
راهکارهایی که ســبب تحقق اهداف دولــت در خانه دار 

کردن افراد فاقد مسکن است محقق شود.
وی دربــاره بازآفرینــی شــهری نیــز گفــت: یکــی 
دادن  قــرار  کارآمــد  بــرای  نظــر  مــد  از ماک هــای 
ناکارآمــد بافــت  احیــای  شــهرداری ها،   عملکــرد 

 شهری است.

شهردار اصفهان خبر داد:
ورود دستگاه حفار مکانیزه جبهه غربی به ایستگاه 

مترو امام حسین)ع( در 24 بهمن ماه
شــهردار اصفهان از ورود دســتگاه حفــار مکانیزه 
جبهه غربی به ایســتگاه امام حســین )ع( در خط 

دو مرو در روز 24 بهمن ماه خر داد.
علی قاســم زاده گفت: خط دو قطار شهری 
نســبت به مدت زمان احداث خــط یک زودتر 
آماده می شود و طبق پیش بینی ها، فاز نخست 
بهره بــرداری این خــط حدفاصل ایســتگاه های 

دارک تا طوقچی تا پایان سال آینده تکمیل خواهد شد.
او افزود: دســتگاه حفار مکانیزه جبهه غربی روز سه شنبه 24 بهمن ماه 
مصادف با ســالروز ولادت امام حســین )ع( به ایســتگاه امام حسین )ع( 

می رسد.
شــهردار اصفهان با بیــان اینکه تقاطع خطوط یــک و دو مرو اصفهان 
ایســتگاه امام حسین )ع( است، تصریح کرد: دستگاه حفار مکانیزه از زیر 

خط یک مرو عبور کرده و در حال ورود به این ایستگاه است.
او ادامه داد: فعالیت دســتگاه حفار مکانیزه جبهــه غربی خط دو که از 
ایستگاه شــهید حجازی در ابتدای خیابان کهندژ آغاز شده است تا چند 
روز آینده به ایســتگاه امام حسین )ع( خواهد رســید و این دستگاه برای 

خروج از زیر زمین باید به ایستگاه ابن سینا برسد.
راهپیمایی 22 بهمن، بیعتی برای انعکاس وجه مردمی نظام 

قاســم زاده در ادامه با اشاره به روز 22 بهمن ماه سالروز پیروزی انقاب 
اســامی ایران گفت: در طول تاریخ ایران، تنها نظامی کــه با اراده مردم 
سر کار آمد جمهوری اســامی است و نظام های قبلی با قدرت و قلدری بر 

کشور حاکم شدند یا یک اراده خارجی پشت آن ها بود.
او راهپیمایی 22 بهمــن را نوعی تجدید خاطــره و بیعت برای انعکاس 
وجه مردمی نظام حاکم بر کشــور دانســت و افزود: شــهروندان همچون 
ســال های گذشــته و حتی باشــکوه تر در مراســم راهپیمایی 22 بهمن 

شرکت کنند و این پشتوانه قوی نظام را به رخ دنیا بکشند.
او با بیان اینکه تمامی ارکان نظام با اراده مردم شــکل می گیرد، اضافه 
کرد: ارکان اساســی نظام از رهری گرفته تا شــوراهای اســامی شهرها 
و روســتاها بــا نظر شــهروندان شــکل می گیــرد، بنابراین نظــام ما جزو 

مردمی ترین نظام های جهان است.

رئیس پلیس راه اصفهان:
نبود راه موازی در بزرگراه ها، یکی از تهدیدات مهم 

ترافیکی در اصفهان است
رئیــس پلیــس راه فرماندهــی انتظامــی اصفهان 
گفت: یکی از آسیب ها و تهدیدات در حوزه راه های 
کانشــهر اصفهان، نبــود راه مــوازی در برخی 

بزرگراه ها است.
سرهنگ علی مولــوی افزود: این آســیب که 
ســبب بــروز حــوادث ترافیکــی و در شرایطی 
تصادفــات زنجیــره ای و مســدود شــدن طولانی 

مدت مسیر می شود به دغدغه جدی برای پلیس راه تبدیل شده است.
وی اظهار کــرد: از جملــه بزرگراه هایی که در اصفهان فاقــد راه موازی 
هستند می توان به بزرگراه شهید دستجردی )حد فاصل پایانه مسافربری 
صفه تا پل راه آهن( و بزرگراه خلیج فارس )پل راه آهن تا پلیس راه( اشــاره 
کرد. رئیس پلیس راه اســتان اصفهان افزود: با این وجود، اقدامات خوبی 
در حوزه پدافند غیرعامل در این 2 مســیر دســت انجام اســت که شامل 
روکش آسفالت و نیوجرســی گذاری )جدا کننده راه ها( در سرتاسر مسیر 

به سمت پلیس راه است.
وی همچنین با اشاره به اســتاندارد نبودن برخی بزرگراه های اصفهان 
به لحاظ شــیب تند و نور خیره کننده برای دید رانندگان گفت: نیوجرسی 
گذاری در بیشــر بزرگراه های اصفهان با هدف ایمنی مسیر و ممانعت از 
خروج خودرو از ســمت مخالف به طرف دیگر جاده و جلوگیری از آسیب به 

دید رانندگان در دست اقدام است.
سرهنــگ مولوی، همچنین شــیار زنی در برخی جاده هــای بزرگراهی 
اســتان که از آسفالت صاف و نامناســب برخوردار است و می تواند موجب 
لغزندگــی جاده شــود را از دیگر اقدامات پلیس راه بــرای رفع حادثه خیز 

بودن این مسیرها برشمرد.
وی خاطرنشان کرد: اکنون 25 نقطه در بزرگراه های استان از جمله آزاد 
راه معلم، جاده بهارســتان – شــیراز و کنارگذر شرق اصفهان توسط اداره 

کل راهداری استان شناسایی شده و در حال ایمن سازی است.

تاثیر زیباسازی ۳۰ کیلومتری شهرها در کاهش تصادفات  
رئیس پلیس راه اســتان اصفهان یکی از اقدامات مهم و موثر در کاهش 
تصادفات و تلفات رانندگی را زیباســازی محــدوده 30 کیلومری مُشرف 

به شهرها عنوان کرد.
وی بــا بیــان اینکه 60 درصــد تصادفــات در محــدوده 30 کیلومری 
شــهرها رُخ می دهــد افزود: تداخل تردد خودروهای ســنگین و ســبک، 
موتورسیکلت و عابر پیاده در این محدوده، خستگی و تعجیل رانندگان در 
رسیدن به مقصد، افزایش تعداد دسرسی ها به مسیر اصلی و دیگر موارد 
سبب بروز حوادث ترافیکی سنگین می شود. سرهنگ مولوی یادآور شد: 
بر این اساس در کنار ساماندهی و آرام سازی این محدوده ها، پلیس طرح 
»توقف و حرکت« را در ایستگاه های پلیس راه نزدیک به شهرهای اصفهان 
 با هدف جلوگیری از حوادث ناشــی از خستگی و خواب آلودگی رانندگان 

اجرا می کند.

منبع ایرنا

تخلفات ساختمانی در جهتی خلاف قانون  
بنا به گفته مدیر کمیســیون  ماده 100 شــهرداری 
اصفهان بیشرین پرونده های تخلف ساختمانی در این 
کان شهر با سهم 36 درصدی مربوط به »اضافه ساخت 

مازاد بر پروانه« است.
باید گفت ساخت وساز امری شخصی نیست و برای 
ساخت هر نوع ســاختمانی، رعایت قوانین مربوط به 
آن ضروری است؛ اما همواره افرادی ناآشنا یا سودجو، 
قوانین را زیر پا گذاشته اگرچه معمولًا با جریمه همراه 

می شود.
این چنین که اگر سازنده حتی کوچک ترین قوانین 
را رعایت نکند، مرتکب تخلف شــده و طبق ماده 100 

شهرداری به پرونده آن ها رسیدگی می شود.
درصورتی که بنایی بدون اخذ پروانه ســاخته شود و 
یا بنای ساخته شــده مطابق با پروانه اخذشــده نباشد 
یا بعد از پایان ساخت، بخش های دیگری به بنا اضافه 
شود،  کمیســیون مذکور به آن رســیدگی کرده و کلیه 
نظارت هــای مربوط برســاخت و ســاز، طبــق قوانین 

نوسازی و عمران شهری به انجام می رسد.

بیشترین تخلفات ساختمانی در اصفهان  
تغییر کاربری ســاختمان، تعرض به معابر عمومی، 
تراکــم ســاختمانی، مقاومــت ســاختمان، ســاخت 
پارکینگ، پروانه ســاخت و اضافه ســاخت از مواردی 
اســت که انجام یــا عــدم انجــام آن به عنــوان تخلف 
ساختمانی شناخته می شــود که به طورمعمول توسط 

مالکان و سازندگان ساختمان ها شکل می گیرد.
بــر اســاس آمــار موجــود، در اصفهــان به عنــوان 

کان شــهری با بیــش از 2 میلیون جمعیــت و دارنده 
ساختمان های فراوان، در سال گذشته 69 هزار و 149 
رای در حوزه تخلفات ساختمانی صادر شد که 56 هزار 
و 693 مــورد از آن معادل حدود 82 درصد، مشــمول 
پرداخت جریمه نقدی و پنج هــزار و 270 مورد برابر با 

7.6 درصد مشمول تخریب بوده است.

امسال این تخلفات در چه شرایطی قرار دارد؟  
مدیر کمیسیون های ماده 100 شهرداری اصفهان 
با اشــاره به کاهش تخلفات ســاختمانی در اصفهان 
می گوید: با توجه بــه تعداد تخلفات در ســال 1392 
به عنوان سال پايه و سال 1402 به عنوان سال پايانی 
آماری، نرخ رشد تخلفات در مناطق 15 گانه شهرداری 

اصفهان با کاهش روبه رو بوده است.
وی اضافه ســاخت مــازاد بــر پروانــه را بیشــرین 
تعداد تخلف ســاختمانی را بــا 13 هــزار و 18 پرونده 
شاخص ترین تخلف ساختمانی ثبت شده در اصفهان 

در 9 ماه امسال عنوان می کند.
فیض الهی بیــان می کند: تبدیل کاربــری، دومین 
تخلف ساخت وساز در شهر اصفهان است به طوری که 
هشت هزار و 707 پرونده در این زمینه رسیدگی شده 
است. همچنین احداث بالکن مازاد بر پروانه درگذر، با 
پنج هزار و 258 مورد، سومین تخلف در این بازه زمانی 
اســت. وی می افزایــد: چهارمین تا ششــمین تخلف 
شاخص ساختمانی در شــهر اصفهان به ترتیب شامل 
کسری پارکینــگ با یک هــزار و 784 مــورد و احداث 
بنا بدون پروانه در حد تراکم مجاز بــا یک هزار و 539 

پرونده است.

و احداث ســقف و طبقه مازاد بر پروانه با 769 مورد، 
اضافه ســاخت مــازاد بــر پروانــه حاصــل از پیشروی 
ساختمان با 612 مورد، اضافه ســاخت مازاد بر پروانه 
ناشی از پُر شــدن عقب نشــینی با 610 مورد و خاف 
و کسری فضای ســبز ریشــه دار بــا 443 مــورد دیگر 
تخلف های شاخص در ساخت وسازهای شهر اصفهان 

به شمار می آید.
گفتنی اســت که تخلف از قوانین کمیســیون ماده 
100 شهرداری در ساخت وساز، جرائمی مانند تخریب 
بنا و یا جریمه نقدی را بــه دنبال دارد؛ بنابراین مطابق 
با قوانیــن، مالکان امــاک و اراضی قبــل از هر اقدام 
عمرانــی مکلّف بــه اخذ پروانه ســاخت از شــهرداری 

هستند.

شهرداری یا مردم  
و حالا مساله قابل توجه و موردبحث آنکه چرا باوجود 
جریمه های در نظر گرفته شــده، همچنان تخلفات در 
شهرها و به ویژه کان شــهرهای کشور در حال افزایش 

است؟
بــر اســاس آمارهــای منتشرشــده از ســوی مرکــز 
پژوهش های مجلس دلایــل متعددی بــرای افزایش 

تخلفات ساختمانی وجود دارد.
عمده تریــن علــت بــروز چنیــن تخلفاتــی، منافع 
اقتصادی است. شهرداری های کشور از محل جریمه 
تخلفات ســاختمانی درآمد خود را به دست می آورند. 
سازندگان نیز به ســودهای خوبی از این نوع تخلفات 
می رســند. درنتیجه در این روال، منفعت شــهرداری 
و منفعت ســازندگان متخلــف در میان اســت و البته 

اصلی ترین ذینفع این ماجرا شهرداری ها هستند.
 با این اوصاف تــا زمانی که درآمد شــهرداری از این 
تخلفات به دســت می آید، نمی توان انتظــار تغییر در 

وضعیت را داشت.
به عبارتی شــهرداری های کل کشــور، درآمد اصلی 
خود را از دریافت جریمه تخلفات ساختمانی به دست 

می آورند.
ازاین روست که کارشناسان یک ارتباط همبستگی 
بزرگی را بین نگــرش درآمدزایی شــهرداری به پدیده 
تخلف ســاختمانی و وقوع این تخلفات از ســوی افراد 

ساختمانی مطرح می کنند.
اما دلیل مهم دیگر برای بروز تخلفات ساختمانی آن 
است که متخلفان با توسل به بهانه رفع نیاز سکونتی، 
اصلی ترین تخلف کــه افزایش تراکــم و تغییر کاربری 
اســت را انجام می دهنــد. موضوعی که بــر طبق آمار 
موجود، عمده ترین چالش ساختمانی در کان شهرها 

بشمار می آید.
این خاطیــان حاضرنــد بــا رضایت کامــل، جریمه 
تخلفات خود را پرداخت کننــد اما در مقابل این زیان، 
ســود حاصل از تغییر کاربری یــا افزایش تراکــم را به 

دست آورند.
درواقع نرخ جریمه هایی که برای تخلفات ساختمانی 
در نظر گرفته شده، از سودی که نصیب سازنده می شود، 
خیلی کمــر واز ایــن رو، چنیــن مبالغــی نمی تواند 
بازدارنــده باشــد. پــس طبیعی اســت کــه متخلفان 

ساختمانی، تخلف را ترجیح دهند.
قابل ذکر اســت این وضعیت تا میزانی ملموس شده 
است که حالا خیلی از سازندگان، جریمه های تخلفات 
ســاختمانی را هم جزوی از هزینه های ساخت وســاز 
به حساب درآورده و این مساله به امری رایج تبدیل شده 

است.
و ازآنجایی که تکیه شــهرداری هم به همین درآمدها 
است، چنین تخلفاتی، برای هر دو طرف سودآور است.

حتی در گزارش مرکز پژوهش های مجلس به صراحت 
ذکرشده که شهرداری، درآمد فراوانی از تخلفات می برد. 
واضح آنکه شــهرداری به درآمدهای حوزه ساخت وساز 

کاماً وابسته است.
حال آنکه اصلی ترین پیامد در این سازوکار اشتباه، 
افزایــش ســاختمان هایی اســت که اصولی ســاخته 
نشــده اند و هرلحظه امکان آســیب زدن به جان و مال 

ساکنان را ایجاد می کنند.
 درمجموع زیان چنین جریانی به مردم و شهروندان 
وارد اســت و ســود اصلــی هم بــه جیب شــهرداری و 

سازندگان می رود.

رســیدگی به تخلفات در خدمــت کاهش آثار   
تخلفات ساختمانی

عواقب ناخوشایند وقوع و تشدید تخلفات ساختمانی 
بســیار زیاد اســت؛ که مهم ترین آن تهدید جان و مال 
مردم با گسرش ساختمان های ناایمن و پس ازآن هم 
می توان به تشــدید ســاختار فضایی نامتعادل، رشد 
ناهمگــون ســاختمان ها، ترافیک، آلودگــی هوایی، 
دیداری و صوتی شهرها، ایجاد مناظر نامناسب شهری، 
افزایش خطر  پذیری شهرها در برابر حوادث و... اشاره 

کرد.
امــا موضــوع پراهمیت تــر در ارتبــاط بــا تخلفات 
ساختمانی، از بین بردن ریشــه های وقوع و همچنین 
کاهش آثار منفی این گونه از تخلفات بر شهرها است. 
درواقع همراه با تاش برای رفع زمینه های بروز، فرایند 
رسیدگی به تخلفات و اجرای رأی باید در خدمت کاهش 
آثار تخلفات ســاختمانی قرار گیرد، نــه آنکه به عنوان 
راهکاری بــرای درآمدزایی ســازمان ها مورداســتفاده 
قرار گیــرد. از طرفی هــم جرائم دریافتــی از تخلفات 
ساختمانی صرف تأمین زیرساخت ها، خدمات شهری 
و اصاح فضای کالبدی همان شهرهایی شود که این 
ســاختمان های بد  قــواره، موجب ایجــاد چالش های 

فراوان برای آن ها می شود.

یک از دلایل  
مهم برای 

بروز تخلفات 
ساختمانی 

آن است 
که متخلفان 

با توسل به 
بهانه رفع 

نیاز سکونتی، 
اصلی ترین 

تخلف که 
افزایش تراکم 

و تغییر کاربری 
است را انجام 

می دهند

تعارضمنافعشهردرماده100
نفیســه زمانی نژاد: کاهــش قابل تأمل تخلفــات ســاختمانی در مناطق 15 گانه اصفهان در شــرایطی از ســوی مســوولان اعلام می شــود که بــا نگاهی به 
ساخت وسازهای انجام گرفته در سطح شــهر، با تعداد زیادی از تخلفات ساختمانی روبرو می شــویم. اتفاقی که به نظرمی رسد به مانند یک عادت، بخشی 
لاینفک از فرهنگ ساختمان سازی شده است. در این حال، پیشروی این معضل در اصفهان نسبت به دیگر، کلان شهرها کمتر و قابل قبول تر عنوان می شود.
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اقتصاد کشاورزی

گروه محتوا:کشورهای درحال توســعه به ویژه ایران، از منابع تولید جایگاه الگوی كشت سرزمینی كجاست؟
فراوانی برخوردار بــوده، اما به دلیــل عدم اســتفاده بهینه، اتاف 
می شــوند که نتیجه ایــن امر، بهــره وری پایین منابــع خواهد بود. 
به منظور رســیدن به توســعه پایدار کشــور و به ویژه توســعه پایدار 
بخش کشاورزی، لازم است با به کارگیری اصولی نهاده ها و افزایش 
بهره وری آن ها به تولیــد با حداکر عملکرد و کیفیت دســت یافت. 
در بســیاری از مناطق کشــور، کشــت محصولات زراعی و باغی با 
پتانســیل های منطقه ای و عوامــل تولید مغایــرت دارد. با توجه به 
محدودیت های اقلیمی موجود و بیان منفی آب دشــت ها ضروری 
اســت که در جهت روش های کمک بــه بهبود عوامــل تولیدی در 
کشــاورزی کشــور حرکت کرد. بــه همین دلیل اســت که شــکل 

گرفــن الگوی کشــت یکــی از محورهــای اصلی توســعه صنعت 
کشاورزی و کشــاورزی صنعتی است، الگوی کشــت عبارت است 
از تعیین یک نظام کشــاورزی با مزیت اقتصادی پایــدار مبتنی بر 
سیاست های کان کشور، دانش بومی کشاورزان و بهره گیری بهینه 
از پتانســیل های منطقه ای با رعایت اصول اکو فیزیولوژیک تولید 

محصولات کشاورزی در راستای حفظ محیط زیست!
اما آیا مســاله به سرانجام قابل قبولی رسیده اســت؟ برای مثال 
معمولا فصل زمستان با کمبود گوجه فرنگی، خیار و گاهی پیاز همراه 
می شود اما امســال نه تنها این کمبود احســاس نشد که محصول 
گوجه فرنگی به وفور یافت شد حتی صدای گوجه فرنگی کاران را به 
خاطر ارزان شدنش درآورد. به عبارت دیگر یکی از مسائلی که همواره 

ذهن مدیران توسعه بخش کشاورزی را به خود مشغول کرده بررسی 
توان تولیدی مناطق مختلف کشور برای توسعه و کشت محصولات 
کشاورزی اســت. از مهم ترین شــاخص هایی که می تواند مدیران 
بخش کشــاورزی را در این امر یاری کند، مشخص کردن پتانسیل 
زمین و محدودیت های اقلیمی این مناطق بــوده که در کنار توجه 
به الگوی کشــت بهینه و اصل مزیت نسبی می تواند جهت انتخاب 

محصول سازگار با هر منطقه مناسب باشد.
الگوی بهینه کشت، انتخاب ترکیبی از محصولات برای کشت در 
یک واحد زراعی مشخص با توجه به خصوصیات کشت محصولات 
مختلف، پیش بینــی قیمت آن هــا در بــازار، حجم تقاضــا، منابع 
آب وخاک در دسرس، نیروی انسانی، سرمایه، تجهیزات کشاورزی 

و موارد مشابه دیگر به منظور بیشینه کردن ســود آن واحد است که 
سرانجام با رعایت این الگو توسط کشاورزان می توان بر فقر حاکم بر 

مناطق روستایی و کشاورزی تأثیرگذار بود.
متأســفانه در بســیاری از نقاط کشــور مــا از اهمیت ایــن نکته 
چشم پوشی شده و اراضی بسیاری تحت کاربری های نامناسب قرار 
می گیرند. آگاهی از نحوه استفاده از زمین، سبب جلوگیری از هدر 
دادن ثروت زمینی خواهد شــد. این آگاهی را بر اســاس مدل های 
توان اکولوژیک می توان به دست آورد. مطالعه توان اکولوژیک، نوع 
کاربری مناســب برای یک محدوده از سرزمیــن را تعیین می کند و 
بنابراین، می توان کاربری اراضی مناسب برای یک ناحیه و یا منطقه 

را پیشنهاد کرد

کشــاورزان فریدن در جدال با   
مشکلات

در روزگاری نه خیلــی دور، فریدن 
با سیب زمینی اش شناخته می شد و 
البته هنوز هم محبوبیت خود را حفظ 
کرده است؛ اما به دلیل تولید بیشر، 
در دیگر استان ها تا میزانی نسبت به 
گذشته در حاشــیه قرارگرفته است. 
ضمن آنکه مشکاتی برای کشاورزان 
آن به وجود آمده کــه مهم ترین آن در 

شرایط فعلی چالش فروش است.
همچنیــن تأمین نشــدن به موقع 
نهاده های تولیــد ازجمله کود و بذر، 
فقدان بازار مناســب فروش در زمان 
برداشــت، نامتناســب  بــودن عرضه 
و تقاضــای محصــولات کشــاورزی 
تولیــدی در منطقــه، نبــود برنامــه 
برای خریــد تضمینی محصول، عدم 
برنامه ریــزی صحیــح بــرای اجرای 
الگــوی کشــت جایگزیــن و ســوء 
مدیریــت از بزرگ تریــن مشــکاتی 
است که کشــاورزان این منطقه را به 

خود مشغول داشته است.
قابل ذکــر اســت مشــکات تولید 
سیب زمینی در فریدن نه آنکه مربوط 
به ایــن چند ســال اخیر باشــد بلکه 
نزدیک به 2 دهه است که گریبان این 
فعالان را گرفته و هر بار هم شکایات 
و گایه هایی را داشته اند؛ اما امسال 
ظاهراً با توجه بــه وضعیت اقتصادی 
و چالش هــای کشــاورزان درزمینهٔ 
تأمین نهاده ها، این موانع سخت تر و 
صدای تعداد بیشری از کشاورزان، 

درآمده است.

کشــاورزان ســیب زمینی کار،   
ناراضی از شرایط

سالانه 3500 هکتار از زمین های 
فریــدن  شهرســتان  کشــاورزی 
اختصاص به کشت سیب زمینی دارد 
که بنا به گفته مسوولان این منطقه با 
توجه به برنامه های آموزشی ترویجی 
و معرفــی ارقــام جدیــد و افزایــش 
عملکــرد واحــد ســطح بــا میانگین 
عملکــرد، حــدود 30 تــا 35 تن در 
هکتار با تولید سالانه ای معادل 120 
هزار تن سیب زمینی به بارمی نشیند.

در این حــال همان طور کــه گفته 
شد این سیب زمینی کاران، ناراضی 
از شرایط خــود هســتند و به دفعات 
با شــیوه های مختلف، خواستار حل 

مشکات خود شده اند.
برخــی دلیل اصلــی بــرای ایجاد 
ایــن چالش هــا را به سیاســت های 
جهــاد کشــاورزی مرتبــط می کنند 
کــه بــرای تــداوم طــرح اســتمرار 
افزایــش  و  ســیب زمینی  کشــت 
تولیــد ایــن محصــول و خریــد و 
 صادرات آن برنامه ای مدیریت شــده 

ندارند.
عده ای هــم تک محصولــی بودن 
کشــاورزی فریــدن را عامــل اصلی 
دانســته و معتقدنــد کشــاورزان 
ســیب زمینی کار، همــواره در حــال 

مترر شــدن هســتند؛ امــا اغلب، 
امکان رها کردن این شغل را ندارند از 
طرفی هم کنار آمدن با شرایط کنونی 

دشوار است.
دیدگاه برخی نیز آن است به همان 
میزان  کــه دولت دراندیشــه حمایت 
از مصرف کننده اســت می بایســت 
بــه وضعیــت تولیدکننده هــم توجه 

داشته باشد.
و  تولیدکننــده  فعــاً  اگرچــه 
مصرف کننده هــر دو در حــال زیان 
دادن هســتند و تنهــا واســطه ها از 
وضعیت موجود بهره می برند. جعفری 
یکی از فعــالان حوزه کشــاورزی در 
گفت وگــو بــا دنیــای اقتصــاد بیان 
می کند: از سیب زمینی کاران گرفته 
تا برنج کاران همگی در حال مترر 
شدن هســتند. و می افزاید: باوجود 
خشک سالی، گرانی نهاده ها و موانع 
و محدودیت هــای موجــود، تقریبــا 
همه کشــاورزان در حــال ضرر دهی 
هستند در این میان بخشی از فعالان 

مانند ســیب زمینی کارها 
در شرایط ســخت کشت 
کرده و محصولشــان هم 
فاسدشــدنی اســت در 
صــورت نبــود مشــری 
مناســب و اجبــار بــرای 
فــروش بــا نــرخ کمــر، 
را  بیشــری  خســارت 
می بیننــد. بــه گفته این 
فعــال، کم وبیــش همــه 
مسوولان بخش کشاورزی 
از سختی ها و هزینه هایی 
که هر کشاورز برای کشت 
یــک محصــول، متقبــل 
می شــود آگاه هســتند 
همچنیــن می داننــد که 
چــه محصولــی زودتــر 
فاســد شــده و قابلیــت 
نگهداری زیادی را ندارد.  
وی تأکیــد می کنــد: با 

این اوصاف لازم اســت متولیان قبل 
از اینکه به کشــاورز، خســارتی وارد 
آید و ناامید از ادامه فعالیت شــود و 
اقداماتی چون مهاجرت و یا مشاغل 
کاذب را جایگزین شــغل خود کند، 
 تفکری بــرای ایــن موضوع داشــته 

باشند.
بدون شک افزایش تولید و کاهش 
تقاضا موجب نقش آفرینی پررنگ تر 
دلالانی می شــود که بــا خرید ارزان 
حاصل دســرنج کشــاورزان، ســود 
زیــادی را بــه جیــب زده و در برابــر 
بی انگیزگی فعالانی را به دنبال دارد 
که ممکن اســت در سال های دیگر، 

بیکاری را بر اشتغال ترجیح دهند.

پیگیری و بررسی خرید تضمینی   
سیب زمینی

اما پاســخ مســوولان در برابر این 
گایه ها چیست؟

به گفته عزیز الله عباسی فرماندار 
شهرســتان فریــدن، دغدغــه تمام 

مسوولان حل مشکل کشاورزان است 
و در این راستا جلســاتی برگزارشده 
و تمام پیشــنهاد ها و مشــکات را به 
استاندار انتقال داده ایم و پیگیر حل 

مشکل کشاورزان هستیم.
وی ارائه طرح های تشــویقی برای 
صادرات، پرداخت تسهیات کم بهره 
برای کشاورزان، بخشودگی سودهای 
بانکــی، دیــدن بــازار و غرفه هــای 
هدف در کان شــهرها بــرای عرضه 
مســتقیم محصــولات را از مــواردی 
عنوان می کند که برای حل مشــکل 
کشــاورزان بــا اســتاندار اصفهــان 

مطرح شده است.
همچنیــن محمد زمــان احمدی، 
رئیس جهاد کشــاورزی شهرســتان 
فریدن با تاکید بر ناهمخوانی عرضه 
و تقاضا، عــدم وجود مشــری برای 
صــادرات محصــول و نبــود صنایع 
تبدیلی و تکمیلی متناســب با تولید 
و نیز نبود انبــار و سردخانه نگهداری 
ســیب زمینی را ازجمله نگرانی های 
کشــاورزان دانســته و 
می گویــد: در این زمینه 
مدیریت جهاد کشاورزی 
بــا  مکــرری  جلســات 
مســوولان شهرســتانی 
و اســتانی برگزار کرده و 
پیگیر شناسایی تاجران 
و خریداران جهت خرید 
ســیب زمینی و صادرات 
بــه کشــورهای مجــاور 

هستیم.
که بــا همــکاری اداره 
تعاون روستایی در حال 
پیگیری و بررســی خرید 
تضمینــی ســیب زمینی 

هستیم.
امــا پیــمان فیــروز نیا 
مدیر امور زراعت سازمان 
جهاد کشــاورزی استان 
اصفهــان نیــز بابیــان 
اینکه پایان برداشــت ســیب زمینی 
فریــدن تقریبــاً اواخر مهرمــاه بوده 
اســت به دنیای اقتصــاد می گوید: 
اســتان اصفهان از قطب های تولید 
ســیب زمینی اســت و دارای ســطح 
کشت نزدیک به 11 هزار هکتار برای 
تولید ســیب زمینی پاییزه اســت که 
بالغ بر 3 هزار هکتار از این زمین های 
کشت سیب زمینی مربوط به فریدن 

است.
بــه گفتــه ایــن مســوول کشــت 
ســیب زمینی عمدتــاً در مناطــق 
سردســیر اســتان ماننــد فریــدن، 
فریدون شــهر، چــادگان، ســمیرم، 
بوئین میان دشــت، خوانسار، تیران 

و کرون و گلپایگان انجام می شود.
فیــروز نیــا اظهــار می کنــد: بــه 
دلیــل شرایــط اقلیمی موجــود در 
ایــن مناطق، ارقــام از تنــوع خوبی 
برخــوردار هســتند و نیــاز صنایــع 
 و ســایر مصرف کننــدگان را رفــع 

می کنند.

مدیر امــور زراعت ســازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان اصفهان تصریح 
می کند: بخشی از این تولید سالانه 
مصرف داخلی داشته و صرف تأمین 
غده بذری موردنیاز در استان و سایر 
اســتان های سردســیر و یــا جنوبی 
کشور می شــود و بخشی هم در حال 

صادرات است.
وی در ارتبــاط بــا چگونگی خرید 
محصول ســیب زمینی کاران فریدن 
می گوید: قیمت فروش سیب زمینی 
3 هــزار و 421 تومــان تعیین شــده 
اســت که اگر بــه فروش نرســید یا با 
نرخ کمری مشری پیدا کرد توسط 

دولت، خرید تضمینی می شود.

آنچه باید انجام گیرد؟  
و حالا پرســش آن است کشاورزان 
ســیب زمینی کار بــه نســبت تولیــد 
مناســبی که از این محصــول دارند 
آیا درآمد قابل قبولی هم نصیبشــان 

می شود؟
واضح اســت درآمد بــالا درزمانی 
برای یک کشاورز، اتفاق می افتد که 
کالای خود را باقیمت خوب بفروشد.

اما خرها و گفته هــای این فعالان 
حکایت از آن دارد که مشری مناسب 

برای محصولشان نیست.
درواقع چنین دغدغه ای هرســاله 
برای کشــاورزان وجــود دارد. در هر 
اســتان و هر فصلی که قرار داشــته 
باشــیم اغلب محصــولات بــا موانع 
و مشــکاتی بــرای فــروش، روبــرو 

می شوند.
در برابر هــم متولیــان از طرح ها و 
برنامه هایی می گویند که قرار اســت 
این گونــه چالش ها را بــرای فعالان 

کشاورزی برطرف نماید.
اما از طرفی برنامه مشخصی وجود 
ندارد از سویی هم واسطه ها روزبه روز 
قوی تر و کشــاورز ضعیف و دلسردتر 

می شود.
دراین بیــن، برخــی معتقدند ورود 
محصولات کشــاورزی به بورس کالا 
راهکار اصلی برای رفع این معضات 
اســت؛ زیرا بازار کشــاورزی شفاف 
نیســت و ورود محصــولات به بورس، 

شفافیت را ایجاد می کند.
برخی کوتاه کردن دســت دلالان 
وعده ای ورود جــدی دولت به عرضه 
خرید محصولات را راهکارهای اصلی 

قلمداد می کنند.
چه بسا اگر هرچه سریع تر تدبیری 
بــرای برون رفــت کشــاورزان از این 
شرایط اندیشیده نشــود، دیر یا زود 
تغییر گســرده تر کاربری زمین های 
کشــاورزی، مهاجرت های وسیع تر و 
کشت محصولات دیگر و... را در پیش 

خواهیم داشت.
آن هم در این برهــه ای که به دلیل 
تشدید تحریم ها و تنش ها و نزاع های 
بین المللــی ضرورت دارد از امنیــت 
غذایی کشور بیش از زمان های دیگر 

محافظت شود.

 طی 2 سال گذشته 1500 واحد تولیدی
 در اصفهان مورد حمایت قرار گرفتند

استاندار اصفهان گفت: در 2 سال گذشته یکهزار 
و 500 واحــد تولیدی مورد حمایت قرار گرفتند 
و در این خصوص رتبه نخست کشور را داریم.

سیدرضا مرتضوی افزود: در 2 سال گذشته 
پشــتیبانی ویژه ای در حوزه تولید اســتان با 
حمایت بخش خصوصی و دولتی انجام شده و 
استان اصفهان رتبه نخست کشوری را در این زمینه 
دارد. وی ادامــه داد: در این مدت بالغ بــر 500 واحد تولیدی راکد نیز به 

چرخه فعالیت بازگشتند که بسیار امید بخش است.
مرتضــوی افــزود: البتــه نقص هایی نیــز وجــود دارد که درصــدد رفع 

حداکری نواقص هستیم.
استاندار اصفهان خاطرنشــان کرد: در حوزه آب نیز پروژه های عظیمی 
در حال اجراســت که از جمله آن می توانیم به تأمین آب اســتان از دریای 
عمان اشــاره کنیم که مرحله نخست این طرح انجام شده و در حال حاضر 

مرحله دوم طرح در دست انجام است.
مرتضــوی گفت: در حوزه آلودگی هوا نیز با جدیت به حوزه کاهش و رفع 

آلودگی هوا ورود کرده ایم.
وی ادامه داد: توســعه پایدار و اقتصــاد مبتنی بر پایــه دانش بنیان در 
استان همواره مورد توجه است، همچنان که به صورت ویژه بر حوزه صنعت 
ورود می کنیم بر این اصل نیز پایبند هســتیم که توســعه صنعت بایستی 

موجب رفاه، زندگی بهر و آسایش مردم شود.
اســتاندار اصفهان ادامه داد: طی 2 ســال گذشــته اصفهان در حوزه 
اقتصادی نیز شرایط بســیار خوبی را داشــته به صورتی که شاخص بهبود 

کسب و کار استان از رتبه 23 به رتبه چهار رسیده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر بالغ بر 100 میلیارد ریال پروژه در سراسر 
اســتان در حال افتتاح است و 12میلیارد ریال پروژه در استان کلنگ زنی 

می شود.

با استفاده از تسهیلات صندوق کارآفرینی
34 واحد صنعتی اصفهان به چرخه تولید بازگشتند

مدیــر صنــدوق کارآفرینی امیــد اصفهان گفــت: ایام دهه مبــارک فجر 
امســال، 34 واحد راکد، نیمه تمام و نیمه فعال اســتان بــا برخورداری از 

تسهیات ارزان قیمت این صندوق به چرخه تولید بازگشتند.
عبدالصمد شــهبازی افزود: ایام دهــه مبارک فجر امســال، 34 واحد 
راکــد، نیمه تمــام و نیمه فعال بــا برخــورداری از اعتبارات و تســهیات 
 ارزان قیمــت صندوق کارآفرینی اســتان به چرخه فعالیــت و کار آفرینی

 بازگشتند.
وی ادامه داد: فعال شــدن این 34 واحد، در قالــب تفاهم نامه نهضت 
احیا واحدهای تولیدی انجام شد و احیای این واحدهای تولیدی، ایجاد 
بیش از 160 فرصت شــغلی جدید و تثبیت حدود 300 اشتغال موجود را 

به ارمغان می آورد.
مدیر صندوق کارآفرینی امید اصفهان یاد آور شــد: صندوق کارآفرینی 
استان با توجه به تفاهم نامه ای که با ستاد نهضت احیا واحدهای تولیدی 
داشت، با تعامل و همکاری با دســتگاه های اجرایی استان طرح های که 
بدلایلی راکد شــده اند را شناسایی کرد و با بررســی طرح های توجیهی و 
انجام کارهای کارشناسی و برگزار جلسات متعدد با دستگاه های اجرایی 
مرتبط به طرح هایی که از لحاظ فنی، اقتصادی و مالی توجیه پذیر بودند 

منابع ارزان قیمت تخصیص داد.
وی گفت: صنــدوق کارآفرینی اســتان، براســاس این تفاهــم نامه در 
ســال جاری افزون بــر 700 میلیارد ریال اعتبارات بــرای احیا واحدهای 
تولیدی راکــد، نیمه تمام و یــا نیمه فعال تخصیص داد کــه پرداخت این 
تســهیات موجــب ورود سرمایــه معطــل مانده ایــن واحدها بــه چرخه 
اقتصاد اســتان شــد. شــهبازی اظهار کرد: در مجموع از ابتدای امسال 
تا بــه امــروز صنــدوق کارآفرینی امید اســتان افــزون بر 2 هــزار و 160 
 واحــد تولیــدی و کســب و کار را مشــمول حمایت هــای صنــدوق قــرار

 داده اســت. وی ادامه داد: امسال بیش از ســه هزار و 200 میلیارد ریال 
اعتبارات قرض   الحسنه و تسهیات ارزان قیمت به این 2 هزار و 160 واحد 

تولیدی و کسب و کار تخصیص داده شده است.
مدیــر صنــدوق کارآفرینی امیــد اصفهــان تصریح کــرد: پرداخت این 
تسهیات موجب شد، بیش از 9 هزار میلیارد ریال سرمایه خود متقاضیان 
تســهیات از بخش خصوصی نیز در کنار این تسهیات ارزان قیمت پای 
کار آورده شود و موجب هم افزایی سرمایه واحد تولیدی و کسب و کارهای 

مشمول شود.
شــهبازی خاطرنشــان کــرد: اعتبــارات قرض   الحســنه و تســهیات 
ارزان قیمــت پرداختــی صنــدوق کارآفرینــی اســتان در کنــار پــای 
و  ایجــاد  باعــث  تســهیات  متقاضیــان  ورود سرمایــه  و  آمــدن  کار 
یــا تثبیــت بیــش از 6 هــزار اشــتغال و کارآفرینــی شــده اســت. وی 
اضافــه کــرد: نهضت احیــا واحدهــای تولیــدی اســتان در 2 مــاه آخر 
 امســال و در ســال آینــده در دســتور کار صنــدوق کارآفرینــی اســتان

 قرار دارد.

35۶ هزار میلیارد ریال مالیات در اصفهان وصول شد
اصفهان - ایرنا: مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهان گفت:افزون بر 356 هزار 
میلیارد ریال مالیات در این اســتان امسال وصول شد که نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته 54 درصد رشد دارد.
به گزارش خرنگار ایرنا، احمدرضا مُدبر نیا افزود: تاکنون از ابتدای سال 1402 
افزون بر 356 هزار میلیارد ریال، وصولی مالیات اســتان به حساب خزانه دولت 
واریز شده اســت که 54 درصد نسبت به دوره مشابه در سال گذشته رشُد داشته 

است.
وی با بیان  این که حدود 98 درصد بودجه استان را مالیات تامین می کند ادامه 
داد: تاکنون 97 درصد بودجه پیش بینی شده استان تحقق یافته است و تاش 

داریم تا پایان سال سهمیه پیش بینی شده برای استان تامین گردد.
وی تصریح کرد: 10 ماهه امسال افزون بر 93 هزار میلیارد ریال عوارض ارزش 
افزوده به حســاب شهرداری ها، دهیاری ها و فرمانداری های سطح استان واریز 
شده است که این مبلغ در مدت مشابه سال قبل 70 هزار و 500 میلیارد ریال بود 

که رشد 33 درصدی نشان می دهد.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان اضافه کرد: سال 1402 سهم مالیات نسبت به 
نفت در بودجه پیشــی گرفت و 52 درصد بودجه اخثصاصی کشور تحت عنوان 

مالیات تامین می شود که نشان از اهمیت مالیات در اقتصاد کشور دارد.
وی تصریح کرد: در راســتای آموزش سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی، 
اقدامات اثرگذاری انجام شده است و اصفهان بالاترین رتبه آموزش قانون پایانه 
های فروشگاهی و سامانه مودیان را در کل کشــور دارد و این دوره های آموزشی 

همچنان ادامه دارد تا این قانون به صورت صحیح در استان اجرا گردد.
مُدبر نیــا اظهار کــرد: اداره کل مالیاتی اســتان از طریق برگــزاری دوره های 
آموزشــی، نیازهای آموزشــی مودیــان درراســتای اجــرای قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان برآورده می کند و امسال توانســته ایم بابررسی 
تماس های دریافتی از طریق مرکز ارتباطات مردمی 1526 نیازهای آموزشــی 

مودیان را بررسی کنیم و نسبت به برگزاری جلسات آموزشی اقدام نماییم.
وی تاکید کرد: تکریم ارباب رجــوع و عدالت مالیاتی رویکردهای اصلی اداره 
کل امور مالیاتی استان اصفهان است و در راستای تحقق عدالت مالیاتی بحث 

مبارزه با فرار مالیاتی در اداره کل مالیاتی استان با جدیت دنبال می شود.
وی اظهار کرد: بــرای مبارزه با فرار مالیاتی در اســتان، ســامانه 1526 آماده 

دریافت گزارشات مردمی و بررسی ابهامات و مشکات مودیان می باشد.
وی گفت:در زمینه فرار مالیاتی در اداره کل امور مالیاتی اســتان 2 اداره تحت 
عنوان بازرســی مالیاتی. و مبارزه با فرار مالیاتی ایجاد شــده است و در 10 ماهه 
امســال 135 مورد پرونده در قالب ماده 181 قانون مالیات های مستقیم مورد 
بررســی و رســیدگی قرار گرفت که پس از طی مراحل دادرســی به اطاع عموم 

خواهد رسید.
وی ادامــه داد:در ایام الله دهه فجر اختیار بخشــودگی جرایم به مدیران کل 
استان ها تفویض شده اســت و به این ترتیب اختیار بخشودگی جرایم مالیات و 
عوارض قابل بخشش هر ســال برای مؤدیانی که نسبت به پرداخت بدهی سال 
یا دوره مربوط تا آخر بهمن ماه ســال جاری اقدام نمایند، در خصوص اشــخاص 
حقیقی تا ســقف پنج میلیارد ریال و در مورد اشــخاص حقوقی تا سقف بیست 

میلیارد ریال اعطا می شود.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان بــه مودیان توصیه کرد: تفکیک حســاب های 
غیرتجاری و تجاری باید مورد توجه فعالان اقتصادی قرار بگیرد و مودیان محرم 
مالیاتی بایســتی حســاب های تجاری و غیــر تجاری خــود را تفکیک نمایند و 
توجه داشــته باشــند تراکنش های بانکی زمانی منبع تشــخیص مالیات است 
که منشــا درآمدی برای مودی داشته باشــد. وی یاد آور شد:مطابق با ماده چهار 
قانون سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی، اصل بر صحت اطاعات فعالان 
اقتصادی اســت و اعطای هرگونه مشوق، نرخ صفر مالیاتی می بایست همراه با 

ارائه اظهارنامه مالیاتی، دفاتر و اسناد و مدارک باشد.

اختصاص ۶0 درصد از بودجه عمرانی شهرداری 
اصفهان برای توسعه حمل و نقل عمومی

سخنگوی شورای اسامی شــهر اصفهان گفت: بر اساس لایحه پیشنهادی 
بودجه، بالغ بر 60 درصد از بودجه عمرانی ســال آینده شهرداری اصفهان به 

توسعه حمل و نقل عمومی اختصاص خواهد یافت.
علی صالحــی دربــاره آخریــن وضعیــت بودجه ســال آینده شــهرداری 
اصفهان افزود: بر همین اســاس 40 درصد از بودجه ســال آینده شهرداری 
 این کانشــهر به توسعه زیرســاخت های عمرانی به ویژه حمل و نقل عمومی 

اختصاص دارد.
وی اضافه کرد: بهمن هر ســال زمان بررســی بودجه اســت و شــهرداری 
اصفهان نیز یکم مــاه جاری لایحه بودجه حدود 290 هزار میلیارد ریالی را به 
شورای شهر ارائه داد، ابتدا در شورا بررسی کلی منابع و مصارف صورت گرفت 

و سپس لایحه برای بررسی تخصصی به کمیسیون های رفت.
سخنگوی شورای شهر ادامه داد: کمیسیون تلفیق از یکشنبه هفته جاری 
دوباره فعالیت خود را با محوریت بررســی بودجه آغاز کرد و امیدواریم تا پایان 
ماه جاری، بعنوان مهلت قانونی، بودجه را و در صحن علنی شــورا به تصویب 
برســانیم. صالحی اضافــه کرد: با پرداخــت های به اصطــاح قطره چکانی 
مساله ای از شهر حل نمی شــود و ما نیز قادر نخواهیم بود پروژه قابل توجه و 
در راستای بهبود کیفیت زندگی داشته باشیم، بنابراین برای پروژه های کان 
و اصلی باید اعتبارات مناســب تخصیص یابد کــه بر همین مبنا بخش قابل 
توجهی از بودجه را به مباحث عمرانی و زیرساخت های مرتبط با حمل و نقل 

عمومی اختصاص دادیم.

سیبزمینیدرگودالفسادپذیری
نفیسه زمانی نژاد: در غربی ترین نقطه اصفهان 

شهرستانی واقع شده است که محصولات کشاورزی 
آن حرف زیادی برای گفتن دارد. فریدن شهرستانی 

که سیب زمینی آن معروف ترین محصولش است 
و می تواند به  مثابه یک نمانام)برند( مطرح باشد. 

اما موضوع قابل تامل آن که کشاورزان این دیار که 
امسال برداشت 200 هزار تنی از سیب زمینی 

داشته اند، همچنان در انتظار مشتری و 
درنهایت برای فاسد نشدن محصول، 

مجبور به فروش با نرخ ارزان 
به واسطه ها می شوند. 
به نظر می رسد شرایط 

این فعالان ناخوش تر از 
سال های گذشته و مشکلات 

برای آن ها شدیدتر شده است.

مشکلات تولید 
سیب زمینی 

 در فریدن 
نه آنکه مربوط 

به این چند سال 
اخیر باشد بلکه 

نزدیک به 2 دهه 
است که گریبان 

این فعالان را 
گرفته و هر بار 
هم شکایات و 

گلایه هایی را 
داشته اند
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محیط ریست و انرژی

تورم و اخلاق
کتـــــاب الکرونیکـی 
»تورم و اخاق« نوشــتهٔ 
اندرودیکســون وایــت 
با ترجمهٔ ســید حســن 
دیبــاج در انتشــارات 

دنیای اقتصاد منتشر شده است. کتاب حاضر 
داســتان تورم پولــی فرانســه در دوران انقاب 
فرانسه از زبان یکی از مورخان و سیاستمداران 
برجسته آمریکایی است. باوجود زبان ساده آن 
ازلحاظ تعدد مفاهیم و عمق مطالب مطرح شده 
 یکــی از خواندنی تریــن و آموزنده تریــن متون 

اقتصادی است.

درباره کتاب تورم و اخلاق  
کتاب تورم و اخاق مباحث اقتصاد متعددی 
را مطرح می کند. مباحث پولی کتاب ارزشمند 
و مباحث اقتصاد سیاسی آن ارزشمندتر است. 
ازجمله مســائلی کــه مطرح کرده اســت نقش 
بازدارنــده و مخــرب دولــت در اقتصاد اســت: 
جابجایی ظاهــرا خیرخواهانه منابــع به بهانه 
مصلحت ملت و دولــت و فرهنگ و غیــره غالبا 
چیزی نیســت به جز ترویج دروغ و پــول حرام و 
رانت های ویژه. مهم ترینِ این ابزار نیرنگ، تورم 
پولی، نرخ های بهره تحمیلی، دست کاری نرخ ارز 
و سهمیه بندی آن، کالاهای سهمیه بندی و انواع و 
اقسام انتقالات اقتصادی مندرج در بودجه دولتی 
است. حتی موجه نموده ترین دخالت های دولت 
می تواند به فســاد منجر شــود. مثا یارانه های 
فرهنگی دولت معمولا به اشاعه فرهنگ تجارتی 
صنعتی عوام گرا )پاپ( منجر می شود که تولید آن 
کارخانه ای تر و ارزان تر است و این به ضرر فرهنگ 
اصیل و ریشه دار محلی و سنتی تمام می شود. 
کمک های دولت به فقــرا )برخاف کمک های 
شــخصی افراد خیّر( چون حالتی غیرشخصی 
دارد، به راحتی بیشری می تواند به گداپروری و 

پرورش اعتیاد و وابستگی انجامد.
نویســنده کتــاب یک مــورخ اســت و نه یک 
اقتصاددان نظری به مفهوم معاصر آن. هرچند 
مهم ترین پایه علوم اجتماعــی و اقتصادی باید 
تاریخ باشــد، به هرحال جزئیــات و گاهی دقت 
اســتدلال ها کامل نیســت یــا از اصطاحات 
غیرمتداول استفاده شده است. نه هدف مؤلف و 
نه هدف ما نظریه پردازی محض دانشگاهی نبوده 
است، بلکه آموزش عمومی و اشاعه عقل عملی 
را مدنظر داریم. درعین حال کتاب حاضر نمونه 
یک تحقیق کیفی و مطالعه موردی تاریخی بسیار 
عالی محسوب می شود و هم به لحاظ معلومات 
تاریخی و هم به لحاظ تشریح ســازوکار عملی 
اقتصاد برای متخصصان هم ســودمند اســت، 

ولو آنکه لحن خشک دانشگاهی نداشته باشد.

کتاب تورم و اخلاق را به چه کسانی پیشنهاد   
می کنیم

مطالعهٔ این کتاب برای دانشجویان اقتصاد، 
امور مالی و علوم سیاســی واجب اســت و برای 
سایر دانشجویان، پژوهشگران و دست اندرکاران 
تجارت و سیاســت و نیز صاحب نظــران اخاق 

بسیار سودمند خواهد بود.

بخشی از کتاب تورم و اخلاق  
در ابتدا مجلس نمایندگان از گفت وگو درباره 
انتشــار اوراق کم ارزش تر خودداری کرد. چون 
ویرانی هایی حاصل از انتشــار اوراق کوچک تر 
در سال های گذشته را هنوز هم به یاد داشتند. 
باوجودایــن، تقاضا بــرای یک پــول مردمی که 
استفاده همگانی داشته باشد قوی و قوی تر شد. 
کمیســیون مالیه مجلس گزارش داد که »مردم 
خواستار یک واسطهٔ مبادلاتی جدیدند« و »انتشار 
پول کاغذی بهرین کار ممکن اســت« و »)پول 
کاغذی( آزادترین پول دنیاست، زیرا که متکی بر 
اراده خلق است« و »منافع مردم را به صاح کشور 
گره می زند.« طرح مزبور به حس وطن پرســتی 
فرانسویان نیز متوسل شد: »بیایید به اروپا نشان 
دهیم که ما توانایی های خودمان را می شناسیم. 
بیایید جاده وسیع آزادی را بپیماییم، به جای آنکه 
خودمان را به راه های حقیر و تفرقه افکن قروض 
معمولی تخفیف دهیم«. بر طرح مزبور که شامل 
انتشار »محتاطانه« چهارصد میلیون لیره می شد 
آن قدر ابرام کردند تا مخالفت ها با اسکناس های 

کوچک تر نیز ناپدید شد.
ازقضای روزگار، نماینده ای به نام ماترینو پیدا 
شــد که بیانیه های آتشــینی در حمایت از پول 
کاغذی صادر می کرد و تنهــا نگرانی اش آن بود 
که مبادا به اندازه کافی از این اوراق منتشر نشود. 
وی اعام کرد که بازار راکد است و تنها دلیل آن هم 
کمبود واسطه گردشی )نقدینگی( است. مجلس 
نمایندگان باید پیش داوری هایی را که حاصل 
تجربه پول های جان لاو در چند دهه قبل بود کنار 
بگذارد. آقای ماترینو نیز مانند سایر مدافعان پول 
کاغذی غیرقابل بازخرید تصور می کرد قوانین 
طبیعت از زمان فاجعه قبلی تغییــر کرده اند. او 
گفت: »پول کاغــذی در یک حکومت خودکامه 
فاجعه بار است و به مفســدان فایده می رساند، 
اما یک حکومت مقید به قانون اساسی در صدور 
اسکناس ها، تعیین مقدار و استفاده آن ها محتاط 

و مواظب خواهد بود و خطری وجود ندارد.« 
وی مجادله کرد که پول های جان لاو در ابتدا 
به رونق انجامید، ولــی بعدازاینکه بیش ازاندازه 
منتشر شــد به ویرانی و بی وجدانــی انجامید و 
انتشــار بیش ازاندازه پول فقط در یک حکومت 

خودکامه امکان پذیر است.

ضرورت شکل گیری رنسانس تجدیدپذیرها
احسان دست نشــان:  منابع انرژی که مصرف می کنیم به ویژه انرژی 
فسیلی نامحدود نیست، همچنین مشکات محیط زیست جهان که 
در دهه 90 میادی به صورت بحران های جهانی و اجتناب ناپذیر مطرح 
شد، نهایتا به انرژی وابسته است. بخصوص گرم شدن کره زمین ناشی 
از افزایش غلظت گازهای گلخانه ای دی اکسید کربن و متان و تأثیرات 
آن بر روی کاهش محصولات کشاورزی و تغییرات آب و هوایی و باران 
های اسیدی ناشی از اکسیدهای نیروژن و اکسیدهای سولفور و غیره 
حاصل از احراق سوخت های فسیلی که موجب آسیب به جنگل ها، 

دریاچه ها، مرداب ها و غیره می شوند. 
در میان گازهای گلخانه ای که موجب گرم شدن کره زمین می شوند، 
دی اکسید کربن بیشرین سهم را داراست. همین امروز در زمستان 
1402 می توانیــد تأثیــرات افزایــش آلاینده های ناشــی از مصرف 
ســوخت های فســیلی را برافزایش گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی 
مشاهده کنید، لازم نیســت راه دور بروید، میانگین بارندگی امسال 

به جز در استان های گلستان و اردبیل کاهشی بوده، زاینده رود به جز 
مباحث مدیریتی برداشت و حکمرانی آب با خطر جدی کاهش بارش 
در حوضه آب ریز خود روبروست، دیگر آلاینده های هوای شهرها به جای 
خود، آن در شرایطی که عده ای راه حل را در توسعه صنعت حمل ونقل 
با استفاده از برق عنوان می کنند اما کمر در مورد منبع تولید انرژی 

موردنیاز آن صحبت می کنند. 
امسال دولت بالاخره آیین نامه ای را اباغ کرده که بر اساس صنایع باید 
به ســمت تولید انرژی از منابع تجدید پذیــر گام بردارند که در صورت 
بی توجهی، به صورت پلکانی با افزایش قیمت برق دریافتی از شــبکه 
مواجه می شوند. این اقدام سنجیده هرچند دیرهنگام می تواند مسیر 
توسعه انرژی های تجدید پذیر در کشور را که حداقل سه دهه از آغاز آن 
می گذرد، هموارتر کند. به عبارت دیگر ترکیبی از تبعیض مثبت برای 
تولید انرژی از منابع تجدید پذیر و ایجاد محدودیت و جریمه یا بالا بردن 
تعرفه استفاده از منابع تجدید ناپذیر می تواند نقطه شروع مناسبی باشد؛ 
اما نباید از خاطر برد تا زمانی که انرژی تجدید پذیر در سه حوزه قیمت 
تمام شده، ذخیره سازی و زیرساخت های استفاده از آن، مزیت نسبی 

یا حداقل برابری هزینه- فایده نداشته باشد، نمی توان به شکل گیری 
منظومه اقتصاد انرژی بر محور تجدید پذیری منابع امیدوار بود. برای نیل 
به این مهم دولت ها می توانند بخش بیشری از بودجه های تحقیقاتی 
مراکز آموزشی- علمی و تحقیقاتی خود را به این موضوع اختصاص دهد 
و از سوی دیگر سیاست های تشویقی اثرگذار و قابل راستی آزمایی را 

برای حضور بخش های خصوصی در هر سه محور یادشده 
وضع کند، آنگاه می توان انتظار داشت اخبار 

انرژی تنها به احداث فان نیروگاه 
خورشیدی ختم نشود و نوعی 

نهضت تجدد یا رنســانس 
در حــوزه انــرژی بــرای 

استفاده از منابع پاک، 
ســالم و تجدیــد پذیر 
باهــدف گذاری های 
کمــی و کیفــی قابل 
 اندازه گیری شکل بگیرد.

معرفی کتاب

اد
ید

رو

اعطای جایزه ملی فناوری »نکست« 
در اسفند

مراســم اعطای جوایز برترین هــای جایزه نکســت در 3 
موضوع فناورانه، روز 2 اسفندماه برگزار می شود.

فن آفرینــان، پیــشروان زیســت بوم فنــاوری هســتند 
که بــا ایده هــا و نوآوری هــای خــود در جهــت به کارگیری 
فناوری هــای نوظهور، نقــش کلیدی را در توســعه اقتصاد 
دانش بنیان کشــور ایفا می کنند. کمک به تعالی و افزایش 
سرعت رشد این زیســت بوم می تواند از طریق ایجاد انگیزه 
 بیشــر و حمایــت از ایده هــای نــوی این عنــاصر کلیدی 

محقق شود.
در این راستا شــهرک علمی تحقیقاتی اصفهان با هدف 
شناسایی و حمایت از این ایده های مبتنی بر فناوری های 

نوظهور به منظور تحقق »رؤیای بعدی« پیشروان زیست بوم 
فناوری کشــور و همچنیــن حمایــت از کســب و کارهای 
دانش بنیان اقدام به برگزاری رویداد جایزه »نکست« با تمرکز 

بر فناوری های پیشران کرده است.
مخاطبان ایــن جایزه شرکت هــای دانش بنیــان و فناور 
هســتند که محصولات آنها باید دارای ویژگی هایی به این 

شرح باشند:
 -  شرکت هــای فناور کــه ٣ محصــول با ســطح آمادگی

 TRL ٧ داشته باشند
-  فروش آنها حداقل 5 میلیارد تومان در ســال منتهی به 

فراخوان باشد

-  شرکت دارای ساختار سازمانی مدون با حداقل 5 نیروی 
انسانی باشد

- شرکت دارای 4 ایده فناورانه با عمق فناوری TRL 4 باشد
موضعات این رویداد در 3 حوزه »هوش مصنوعی، رباتیک 
و صنعت«، »اتصال پذیری، ارتباطــات و میکروالکرونیک« 
و »زیست فناوری و زیست مهندسی« اســت و در هر بخش 
٣ نفر برگزیده انتخاب خواهد شــد و به رتبــه اول 5 میلیارد 
تومان جایزه و 15 میلیارد تومان تســهیات، به رتبه دوم 3 
میلیارد تومان جایزه و 9 میلیارد تومان تســهیات و به رتبه 
ســوم ٢ میلیارد تومان جایزه و 6 میلیارد تومان تســهیات 

اعطا خواهد شد.

استفاده از انرژی های تجدید پذیر یا پاک در جهان، 
روزبه روز در حال افزایش اســت و در همین راســتا، 
قیمت پنل های خورشــیدی رو به کاهش و ظرفیت 
تأمین انرژی از نور خورشــید شــدت یافته اســت؛ 
به گونه ای که طبق مطالعات صورت گرفته، پیش بینی 
می شود که طی پنج سال آینده، پنل های خورشیدی 
بیشری در جهان نصب شود تا جایی که ظرفیت آن 

به یک تریلیون وات خواهد رسید.
این در شرایطی است که یک تریلیون وات انرژی 
موردنیاز یک سوم کل جمعیت آمریکاست، همچنین 
پیش بینی شده که تا سال 2023 حدود 20 درصد 
کل پنل های خورشــیدی در جهان در کشــورهای 
آســیایی چون چین، هند و ژاپن نصب خواهد شد. 
چین و ژاپن تا دو سال آینده نیمی از تأسیسات پنل 
خورشــیدی را راه انــدازی خواهند کــرد و آمریکای 
شمالی و اروپا تا 2023 در حدود 28 درصد سهم بازار 
پنل های خورشیدی را به خود اختصاص خواهند داد.

طبــق ایــن پیش بینی هــا، ظرفیــت پنل هــای 
خورشــیدی در خاورمیانه از ســه درصــد کنونی به 
9 درصد کل جهان خواهد رســید. دلیل اصلی این 
انتقال به انرژی خورشیدی، افزایش تقاضای برق در 
جهان است و با توجه به این که پنل های خورشیدی 
قیمت هزینه های تولید برق را کاهش می دهد، هرروز 
قیمت تولید برق از این طریق رقابتی تر خواهد شد 
و راه اندازی نیروگاه های خورشــیدی هرروز مقرون 

به صرفه تر می شود.

برنامه دولت برای تجدیدپذیرها  
هرچه از میزان تقاضای جهان بــرای انرژی های 

فسیلی کاهش یابد، میزان تقاضا برای تجدیدپذیرها 
افزایــش می یابــد. در این میان نمی تــوان ظرفیت 
بالای ایران در حوزه تجدید پذیرها را نادیده گرفت. 
البته بیشــر برنامه ریــزی دولــت برای تشــویق و 
ترغیــب سرمایه گذاران بــه سرمایه گــذاری در این 
زمینه و از طرفی هم سیاســت گذاری برای توســعه 
بوده اســت؛ یعنی سیاســت فعلی دولــت احداث 
مســتقیم نیروگاه های خورشــیدی و بادی توســط 
خود دولت نیست، لیکن مواردی را به صورت آزمونه 
مانند نیروگاه های بادی منجیل و دیزآباد نیشــابور 
 و نیروگاه های خورشــیدی در ســمنان و یــزد اجرا 

کرده است.
روندی که در دو سال اخیر در پیش گرفته شده، به 
تعریف تعرفه های جذابی برای خرید برق تضمینی 
تجدیدپذیرها منجر شــده اســت که این امر باعث 
تسریع در توســعه احداث نیروگاه های تجدید پذیر 
به خصوص نیروگاه های خورشیدی فتوولتائیک توسط 
سرمایه گذاران بخش خصوصی شده و تاکنون ظرفیت 
قابل توجهی از نیروگاه های خورشیدی فتوولتائیک در 

ایران نصب شده است.
سید شهاب طباطبایی، مدیرعامل شرکت نام آوران 
مهر صنعت فــولاد، درباره میزان هــدر رفت انرژی و 
محل های هدر رفت به »دنیــای اقتصاد« گفت: من 
اطاع آماری دقیق ندارم و بایــد از شرکت توزیع در 
استان های مختلف اخذ شود. ما این را می دانیم که 
هدر رفت انرژی در صنایع استان بسیار زیاد است. 
مطمئناً ما با اســتانداردها فاصله داریم. اولین هدر 
رفت ما در نیروگاه های فسیلی است که راندمان ها 
نسبت به استاندارد جهانی بسیار پایین است و از هر 

صد واحد انــرژی ورودی به نیروگاه فســیلی، حدود 
30 واحد به انرژی الکریسیته تبدیل می شود. این 
می تواند تا 50 واحد بالا بیاید. در بحث انتقال، زمانی 
که انرژی به دست مصرف کننده می رسد هم هدر رفت 
زیادی داریم. وقتی هم انرژی به مشرک رسید؛ در هر 
صنعت از فولاد و نساجی و... نسبت به استانداردهای 

جهانی، هدر رفت های زیادی داریم.
او افزود: مثا به ازا هر کیلووات ساعت انرژی که به 
صنعت ما می رسد در استاندارد جهانی 1 دلار پول 
درمی آورند ما نیم دلار درمی آوریم. ما در بخش های 
مختلف هدر رفت زیــادی را تجربــه می کنیم و جز 

بدترین کشورها ازنظر هدر دادن انرژی هستیم.
وی در ادامه نسبت به فاصله ایران تا استانداردهای 
جهانی در حوزه انرژی های تجدید پذیر بیان کرد: ما 
یک زمان خود را با پتانسیل هایمان مقایسه می کنیم؛ 
یک زمان با استاندارد جهانی مقایسه می کنیم یک  
زمان  هم با گذشته مقایســه می کنیم. ما پتانسیل 
بالایی داریم و جز بهرین کشورهای دنیا ازنظر تابش 

خورشید در کنار خنکی هوا هستیم. 
هوای کویری ســخت بــرای بحــث نیروگاه های 
خورشیدی خوب نیســت که ما آن مشکل را نداریم. 
ما چون ارتفاع نسبی در کشور داریم، تابش و دمای 
خوبی داریم که بهرین نقطه دنیا برای انرژی تجدید 
پذیر را ایجاد می کند اما بااین وجود هنوز نتوانستیم 
درست از این پتانسیل اســتفاده کنیم. در قیاس با 
جهان  هم برخی نقاط که پتانســیل داشته اند از ما 
جلوترند. ما نسبت به 5 ســال گذشته حرکت های 
خوبی در استان اصفهان و کل کشــور داشتیم. دو 
صنعت پیشرو فــولاد مبارکه و پالایشــگاه اصفهان، 

هر دو وارد این موضوع شــده اند و فولاد عملیات آن 
را هم اجرایی کرده اما پالایشــگاه در مرحله طراحی 
اســت. عددهای خیلی بزرگ در این پروژه ها خرج 
می شود و ما تاکنون به 600 مگاوات برق خورشیدی 
در کشور نرسیدیم؛ فولاد مبارکه به صورت یکپارچه 
روی 600 مگاوات کار را شروع کرده است. پالایشگاه 
در دونقطه اقدام به کارکرده است. اگر تامین مالی 
این پروژه ها درست انجام شود و خوب مدیریت شود؛ 
وضعیت استان و کشور تجربه خوبی به دست می آورد. 
پالایشگاه تهران و نقاط دیگر کشور هم تحرک هایی 
داشــته اند اما پیشرو نیروگاه خورشیدی دو صنعت 
بزرگ اصفهان بوده انــد. در کنار سرمایه های خرد و 
متوسط در کنار این کار، در قیاس با خودمان کم کم 

می توانیم از پیشرفت صحبت کنیم.
مدیرعامل شرکت نام آوران مهر صنعت فولاد، درباره 
میزان کیفیــت فنّاوری انرژی هــای تجدید پذیر در 
ایران اظهار کرد: الان سرعت پیشرفت فنّاوری خیلی 
بالا رفته و هر 6 ماه با یک فنّاوری جدیدتر مواجهیم 
و فنّاوری یک سال قبل قدیمی شده است. ما نباید 
خود را درگیر این مســاله کنیم و آن قدر پتانسیل در 
دســرس در ایران داریم که می توانیم با آن نیروگاه 
احداث کنیم. همه جای دنیا با همین فنّاوری نسبی 

چندین نیروگاه ساخته اند. 
ما با فنّاوری های قدیمی در دسرس هم اقدامی 
نکردیم و نباید نگران عقب ماندن از روز دنیا باشیم. 
فنّاوری عوض بشود یا نشود ما باید برق را تولید کنیم. 
اگر تامین مالی صورت بگیرد، فنّاوری مشکلی نیست 
که ما را عقب نگــه دارد. ما فنّاوری امــروز را داریم و 
فنّاوری فردا هم دســت یافتنی می شــود و اگر این 

گفتمان مطرح شود که انرژی تجدید پذیر مهم است، 
همه جدی تر وارد صحنه می شوند. ماتحت هر شرایط 
باید از فنّاوری روز خودمان استفاده کنیم. دیگر نقاط 
دنیا نیروگاه های جدی با همین فنّاوری دارند اما ما تا 
همان نقطه هم فاصله زیادی داریم. مثا فرض کنید 
ما هنوز با ظرف شویی آشپزخانه درست ظرف نشستیم 
تا بعد به سراغ ماشین ظرف شــویی برویم. ما خیلی 

ابتدای کار هستیم.
وی افــزود: مــا الان به زحمت 600 مــگاوات برق 
خورشیدی در کل کشور داریم؛ اما یک نیروگاه 1500 
مگاوات در ترکیه احداث شــده است. در کشورهای 
اطراف ما ظرفیت ها بســیاری دارند و عربستان  هم 
سرمایه گــذاری بســیار زیــادی در این حــوزه کرده 
 است. کشــورهای ضعیف اطراف ما هم به این حوزه

 ورود کرده اند.
طباطبایی درباره تولید تجهیزات انرژی های تجدید 
پذیر در ایران گفت: برخی از تجهیزات ما تولید داخل 
است اما بخشی از آن هم خارجی است. تولید داخل 
نیازمند تقاضا زیاد است. من اگر کارخانه پنل بزنم و 
مشری نداشته باشــد این سرمایه گذاری عملیاتی 

نمی شود و واردات افزایش می یابد. 
اگر فعا فقط نیروگاه احداث کنیم و نیروگاه احداث 
کردن ادبیات ما شود؛ تولیدکنندگان  هم انگیزه پیدا 
می کنند تا وارد این بازار شوند. ما باید مشری پایدار 
ایجاد کنیم که سالی 10 هزار مگاوات برق تولید کند. 
فشــار برای تولید داخلی بدون مشری هم نتیجه 
نمی دهد. باید اول کار از محصولات خوب استفاده 
کنیم و زمانی که احداث نیروگاه زیاد شد این مشکل 

حل می شود.

سید شهاب 
طباطبایی: اولین 

هدر رفت ما 
در نیروگاه های 

فسیلی است که 
راندمان ها نسبت 

به استاندارد 
جهانی بسیار 

پایین است و از 
هر صد واحد 

انرژی ورودی به 
نیروگاه فسیلی، 

حدود 30 واحد به 
انرژی الکتریسیته 

تبدیل می شود

 دکتر سید شهاب طباطبایی، مدیرعامل شرکت نام آوران مهر صنعت فولاد، در گفت وگو با »دنیای اقتصاد«

ساختنیروگاهخورشیدیانگیزهتولیدتجهیزاتراافزایشمیدهد
دنیای اقتصاد:  بسیاری از کشورها برای تأمین انرژی شان، بیشتر بر زغال سنگ، نفت و گاز طبیعی متکی هستند اما وابستگی به سوخت های فسیلی یک مشکل بزرگ به همراه دارد.مشکل اینجا است که میزان سوخت های فسیلی محدود است 
و درنهایت به اتمام خواهند رسید یا زمانی فرامی رسد که استخراج باقی مانده آن بسیار گران تمام خواهد شد.هم چنین سوخت های فسیلی باعث آلودگی هوا، آب وخاک می شوند و گازهای گلخانه ای تولید می کنند که باعث گرم شدن 
کره زمین می شوند.در این شرایط منابع انرژی تجدید پذیر جایگزین های پاکی برای سوخت های فسیلی هستند. البته آن ها هم بدون مشکل نیستند اما آلودگی بسیار کمتر و گازهای گلخانه ای کمتری تولید می کنند و تمام هم نمی شوند. 
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فولاد

 حركت به سمت توسعه؛ 
 با تولید محصولات موردنیاز 

در فولاد مباركه

دســت یابی به تولید محصولات پوشش داری 
چــون ورق گالوانیــزه، ورق رنگــی و ورق قلع 
انــدود، نشــان دهنده گــذر از راهی دشــوار، 
ســنگین و مســئولیتی خطیــر بــرای تأمین 
نیاز بازار و تولید محصولاتی اساســی اســت 
کــه نقــش انکارناپذیــری در موفقیت هــای 
صنعتی شرکت فولاد مبارکه داشــته اســت، 
راهی پرافتخار که در ســایه دانش، تخصص، 
 دلسوزی و خودباوری جهادگران فولاد مبارکه 

تحقق یافت.
امــروزه اســتفاده از محصــولات و ورق های 
پوشــش دار فولادی به علت طول عمر بیشر 
و خوردگــی، زنگ زدگــی، اکســید شــدن و 
تخریب کمر و ســایر خواص دیگر در صنعت 
افزایش یافتــه و مشــریان زیادی در بــازار به 
این محصــولات روی آوردند و صنایع متعددی 
همچون صنعت خودروســازی، ســاختمان، 
لوازم خانگــی، ماشین ســازی، حمل ونقــل و 
صنایع فلــزی به طور گســرده از ایــن ورق ها 

استفاده می کنند.
بیش از بیست سال اســت که از زمان تولید 
ورق های پوشــش دار و گالوانیزه در هیجدهم 
بهمن ماه سال 1381 در شرکت فولاد مبارکه 
می گذرد که طی آن خــط تولید ورق گالوانیزه 
با ظرفیت اسمی 200 هزار تن در سال، توسط 
شرکت C.M.I طراحی و نصب گردید و در طول 
این ســال ها محصولات تولیدی فولاد مبارکه 
به روش غوطــه وری گرم تولیدشــده و به علت 
کیفیت مطلوب، مقرون به صرفه بودن، امکان 
ایجاد ضخامت های بالای پوشش، استحکام 
بالا و چسبندگی مناسب ورق های فولادی، بازار 

مطلوبی را در کشور دارد.
تولید ورق گالوانیــزه در شرکت فولاد مبارکه 
در سال های آغازین فعالیت این واحد، همواره 
نیازمند برخورداری از تجهیزات، فنّاوری و دانش 
برخی شرکت هــای خارجی بود کــه ضرورت 
رفع وابســتگی و تأمین نیازها از داخل کشور و 
بومی سازی صنعت، متخصصان این شرکت و 
شرکت های وابسته را بر آن داشت تا در راستای 
بومی سازی قطعات حیاتی خط گالوانیزه گام 
بردارند که در این راستا به فعالیت های بسیاری 
همچون تغییر خودکارســازی )اتوماســیون( 
دستگاه جوش، رادیانت تیوب ها، غلتک های 
حوضچه مذاب، مشــعل ها و غلتک های کوره 

می توان اشاره کرد.
به دلیل استقبال بازار از ورق گالوانیزه فولاد 
مبارکــه،  ضرورت تأمین نیاز داخــل، افزایش 
درخواست مشریان و با توجه به اینکه امکان 
تولید ورق گالوانیــزه باضخامت پایین در خط 
تولید وجود نداشــت، مقرر گردید خط تولید 
این محصول، مدرن ســازی شــود و نوسازی 
و بهســازی )ری ومپ( و همچنیــن طراحی و 
تغییر خودکارسازی )اتوماسیون( صنعتی خط 
گالوانیزه در اولویت قرار گرفت و علی رغم اینکه 
فنّاوری و دانش این نوســازی تنهــا در اختیار 
معدود شرکت هایی در جهان بود، برای نخستین 
بار گروهی از متخصصان و مهندسان داخلی 
شرکت فولاد مبارکه با همکاری شرکت ایریسا، 
موفق به طراحی و کیفی ســازی خط مدرن و 

پیچیده گالوانیزه فولاد مبارکه شدند.
پروژه نوســازی و بهســازی خــط تولید ورق 
گالوانیزه که در مهرماه سال گذشته و در کمر 
از ســه ماه به ثمر نشســت، رویــدادی مبارک 
در راســتای افزایش کیفی تولیدات و کاهش 
ضخامت ورق های پوششی، ارتقای ایمنی خط، 
بهبود زیست محیطی فرایند تولید گالوانیزه، 
کاهش هزینه های محصول نهایی و نیز مدرن 
ســازی و افزایش بهــره وری و کاهش ضایعات 
خط تولید بود که به همت متخصصان داخلی و 
با محوریت معاونت توسعه شرکت فولاد مبارکه 
صورت گرفــت و طــی آن دســت کم 180 تن 
تجهیز دمونتاژ و 300 تن تجهیز مونتاژ گردیده 
و 64 کیلومر کابل کشی انجام شد و تغییرات 
ســاختاری بســیاری در خط صورت گرفت تا 
خط گالوانیزه برای مأموریت کیفی جدید خود 

قابل استفاده شود.
بدیهی است اقدامات صورت گرفته در واحد 
تولیــد ورق گالوانیزه شرکت فــولاد مبارکه در 
جهت کسب اســتقال صنعتی و اقتصادی، 
رفع وابستگی و جلوگیری از خروج ارز از کشور 
و تأمین نیازهای تخصصی بازار صنعتی کشور 
بوده و این دســتاوردها که با اســتقبال بازار و 
پیش خریــد محصولات همــراه بــوده، گامی 
در جهت خودبــاوری و خوداتکایی اســت که 
درنهایت زمینه را برای خلق آینده ای بهر برای 

ایران اسامی هموار می کند.

مدیر ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه :
مصرف انرژی ما مطابق  با استانداردهای جهانی است

سید امیر طباطبائیان مدیر ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه  با اشاره  وظایف و 
عملکرد ناحیه انرژی و سیالات گفت: ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه تأمین 
انرژی و سیالات موردنیاز خطوط تولید فولاد مبارکه را به عهده دارد. این واحد از 
6 زیرمجموعه تولیدی و 2 دفر فنی و واحدهای اکسیژن و هیدروژن، نیروگاه، 
تصفیه آب و پساب، تولید آب سرد، گرم، دمین و بخار، توزیع سیالات و توزیع برق 
تشکیل شده است؛ ضمن اینکه دفر فنی تولید و دفر فنی تعمیرات پشتیبانی 

این واحدهای را به عهده دارد.
 او می گوید: تأمین آب صنعتی تمام واحدهای شرکت در تصفیه آب و پساب 
انجام می شود. یکی از وظایف دیگر این واحد پیگیری مباحث زیست محیطی 
است. بر این اساس، انواع پساب ها در شرکت اعم از پساب های بهداشتی و 
صنعتی و پساب های شیمیایی ناحیه نورد سرد در سه تصفیه خانه موجود تصفیه 
می شود و از نظر زیست محیطی پساب تصفیه نشده در فولاد مبارکه وجود ندارد. 
یکی از منابع جدید فولاد مبارکه برای تأمین آب موردنیازش پساب های شهری 
است که توسط چهار ایستگاه پمپاژ به شرکت منتقل می شود. ورنامخواست، 
مبارکه، زرین شهر و صفاییه 4 ایستگاه پمپاژ شهری هستند که زیرمجموعه 
همین واحد به شمار می آیند. وظیفه این ایستگاه ها دریافت پساب های شهری 
از تصفیه خانه های شهری و جمع آوری و انتقال به فولاد مبارکه است. در فولاد 

مبارکه تصفیه تکمیلی و تبدیل به آب صنعتی انجام می شود. 

از برق  شبکه بی نیاز می شویم   
فولاد مبارکه به عنوان مهم ترین مصرف کننده انرژی الکریکی کشور، نیاز 
دارد تا به برق تأمینی شبکه وابسته نباشد، با ورود نیروگاه 914 مگاواتی فولاد 
مبارکه و همین طور نیروگاه خورشیدی به زودی این شرکت از برق شبکه بی نیاز 

خواهد شد و حتی در بلندمدت می تواند تأمین کننده برق هم باشد.
طباطبائیان در مورد برنامه ای اصلی ناحیه انرژی و سیالات فولاد مبارکه  برای 
آینده اضافه می کند: بخشی از برنامه سال آتی به افزایش ظرفیت تولید مربوط 
می شود و بخشی مربوط به توسعه کیفی محصولات و همچنین خدمات فنی 
و پشتیبانی است. ناحیه انرژی و سیالات لازم است انرژی و سیالات خطوط 
تولید را تأمین کند و هم راستا با نیاز خطوط تولید برنامه ریزی های لازم در این 
زمینه و همچنین بهینه سازی و کاهش مصرف حامل های انرژی را انجام دهد.
او همچنین به بهبود بازدهی آب  در چرخه تولید اشاره می کند و می گوید:  
بهبود یک فرایند مستمر است و هیچ گاه نمی توانیم ادعا کنیم به نقطه اعلی 
رسیده ایم. پس حتی در کوچک ترین واحدها و کوچک ترین مصرف کننده ها 
همیشه جای بهبود وجود دارد. همین حرکت را سال 1394 برای استاندارد 
انرژی انجام دادیم و روند کاهش مصرف انرژی را شــاهد بودیم. پس هرساله 
باید با برنامه ریزی برای کاهش میزان مصرف آب و انرژی و اجرای آن، این مهم 
را پیگیری کنیم. استاندارد آب استاندارد سخت گیرانه ای بود و ما اولین شرکت 

بزرگی هستیم که توانستیم این استاندارد را پیاده سازی کنیم.
طباطبائیان  در ادامه به تاش برای کاهش اتاف  حرارتی اشــاره و اضافه 
می کند:  اخیراً پروژه ای به بهره برداری رسید که واحدهای تولید بخار اشباع 
را در ناحیه نورد سرد به هم متصل کردیم و در نتیجه، حدود 10 تن در ساعت 
 power و power ON کاهش مصرف بخار داشتیم. در ناحیه فولادسازی پروژه
OFF کوره های قوس را داشــتیم که در کاهش تلفات انرژی و حرارت اثرگذار 
است. پروژه خوبی هم در واحد احیا مســتقیم در حال اجراست که با توسعه 
رکوپراتورهای مدول های احیــا می توانند از حرارتی کــه در حال هدر رفن 
است جلوگیری کنند و تولید بیشری حاصل شود. پروژه توسعه رکوپراتورهای 
کوره های پیش گرم نورد گرم را سال گذشــته داشتیم که اثرگذاری خوبی در 
کاهش مصرف انرژی داشــت.    او در مورد اقدامات بر اساس سند پایداری و 
چشم انداز پنج ساله محیط زیست شرکت  فولاد مبارکه هم گفت :محیط زیست 
و انرژی و سیالات هدف یکسانی دارند و همه اقدامات در خصوص بهبود شرایط 
محیط زیستی شرکت اســت. ســندی هم که از طرف محیط زیست تعریف 
شده است با هماهنگی ناحیه انرژی و سیالات و بقیه نواحی تولیدی بوده که 

پروژه های مربوطه را پوشش می دهد.

با تکمیل پروژه احداث کوره پاتیلی شماره ۸ میسر خواهد شد: 
افزایش ظرفیت واحد متالورژی ثانویه فولاد مباركه

مدیر اجرای پروژه های فولادسازی فولاد مبارکه: با به پایان رسیدن پروژه احداث 
کوره پاتیلی شماره 8 فولاد مبارکه )LF8(، راندمان جابه جایی ذوب در واحد 
فولادسازی به میزان روزانه حداقل 20 ذوب و تسریع در فرایند ذوب رسانی به 

واحد ریخته گری محقق خواهد شد.
محمدحســین خرمی می گوید:  ایــن پــروژه در محدوده مــدول B واحد 
فولادسازی، تحت مدیریت واحد توسعه فولادسازی و با همکاری واحد متالورژی 
ثانویه به عنوان بهره بردار و ســایر واحدهــا از قبیل امــور قراردادهای خرید، 
پشتیبانی، بازرسی فنی، تعمیرات مرکزی و دستگاه نظارت فنی مهندسی فولاد 

مبارکه و پیمانکار مربوطه در حال انجام است.
 او هدف از این پــروژه را تسریع در فرایند متالورژی ثانویه و ســاخت آنالیز 
متناسب ذوب بر اساس گرید تولید فولاد موردنظر دانست و خاطرنشان کرد: 
با راه اندازی این واحد، راندمان جابه جایی ذوب در واحد فولادسازی به میزان 
روزانه حداقل 20 ذوب و فرایند ذوب رســانی به واحد ریخته گری نیز افزایش 

خواهد یافت.

ایجاد فرصت شغلی برای بیش از ۱۰۰ نفر  
وی از نهادینه شــدن بیش ازپیش دانش و توان فنی احداث کوره پاتیلی و 
اشتغال زایی به عنوان دیگر دســتاوردهای اجرای این پروژه یاد و اضافه کرد: 
عاوه بر افرادی که در جریان ساخت تجهیزات و اجرای این پروژه مشغول به کار 
هستند، با بهره برداری از این پلنت برای 45 نیز نفر به صورت مستقیم و بیش از 

100 نفر به صورت غیرمستقیم فرصت شغلی ایجاد خواهد شد.

محدودیت گازی و لزوم مدیریت مصرف 
در بخش خانگی 

مدیر ناحیه آهن ســازی فولاد مبارکه مــی گویداز ابتــدای آذرماه 
سال جاری ظرفیت تولید روزانه 25 هزار تن آهن اسفنجی در این 
شرکت به 8 هزار تن در روز کاهش یافت و این رقم از دهم بهمن ماه 
کاماً متوقف و به صفر رسیده است. داریوش رشیدی درباره نقش و 
اهمیت گاز در زنجیره فولاد اظهار داشت: در سال های اخیر با توجه 
به نقش صنعت فولاد در توسعه اقتصادی کشورهای توسعه یافته و 
یا درحال توسعه، شاهدیم که همچنان سرمایه گذاری های زیادی 
بر اســاس مزیت های نســبیِ موجود در کشــورها در این صنعت 
انجام شده است. در زنجیره فولاد و مشخصاً در تولید گندله و آهن 
اسفنجی، گاز به عنوان ماده اولیه در فرایند احیای فولاد و تولید آهن 
اسفنجی نقش بی بدیلی دارد. در کشور ما نیز وجود منابع عظیم 
گازی مزیت نســبی بوده و تولید فولاد در کشــورمان را توجیه پذیر 
می کند. وی با تأکید بر اینکه امروزه بزرگ ترین ظرفیت تولید آهن 
اسفنجی کشــور در شرکت فولاد مبارکه ایجاد شده است، گفت: 
متأســفانه به دلیل محدودیت های تأمین گاز موردنیاز واحدهای 
احیا مستقیم این شرکت، تولید آهن اسفنجی در فولاد مبارکه هر 

سال با چالش های جدی تری مواجه می شود. به گفته مدیر ناحیه 
آهن ســازی، با اعمال محدودیت گاز ایجادشــده برای واحدهای 
احیا مســتقیم فولاد مبارکه از ابتدای آذرماه سال جاری، ظرفیت 
تولید روزانه 25 هزار تن آهن اســفنجی در این شرکــت به 8 هزار 
تن در روز کاهش یافته و با توجه به روند مصرف گاز کشور و اعمال 
محدودیت های شدیدتر که طی ســال های اخیر بی سابقه بوده، 
تولید آهن اسفنجی در این شرکت از دهم بهمن ماه کاماً متوقف 
و به صفر رسیده است. رشیدی خاطرنشان کرد: در پی اعمال این 
محدودیت ها که عماً امکان تولید آهن اســفنجی موردنیاز واحد 
فولادسازی در شرکت را غیرممکن ساخته، متأسفانه احتمال وارد 
شدن خسارت های اقتصادی زیاد و همچنین تعطیلی کارخانه ها 
پایین دســتی در شرایط ویژه و حساس فعلی کشــور به وجود آمده 
است. وی تأکید کرد: محدودیت های مصرف گاز که سالیان زیادی 
اســت این صنعت را با چالش جدی مواجه کرده، امروز به مشکل 
مزمن صنعت فولاد کشــور مبدل شده و اســتفاده از ظرفیت های 

موجود را به شدت کاهش داده است.

لزوم بهینه سازی فرایند مصارف خانگی، بهره وری در مصرف   
و سرمایه گذاری در توسعه میدان های گازی کشور

مدیر ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه درباره راهکارهای بهبود این 

شرایط گفت: باید برای رفع این محدودیت ها چاره اندیشی اساسی 
کرد. به نظر می رسد با بهینه سازی فرایند مصارف خانگی، بهره وری 
در مصرف و همچنین سرمایه گذاری در توســعه میدان های گازی 
کشور می توان گام های تأثیرگذاری برای حل این مشکل برداشت.

از دست رفتن فرصت تولید حدود ۵۰۰ هزار تن آهن اسفنجی  
وی تصریح کــرد: اگرچه با توجه بــه شرایــط و پیش بینی های 
صورت گرفته، تعمیرات اساســی واحدهای احیا مستقیم در زمان 
محدودیت های مصرف گاز انجام شده و آماده تولید با تمام ظرفیت 
هســتیم، اما طی این مدت فرصت تولید حدود 500 هزار تن آهن 
اسفنجی را از دست داده ایم و پیش بینی می شود در صورت تداوم 
روند محدودیت ها، این مقدار تا پایان بهمن ماه بــه 700 هزار تن 

افزایش یابد که زیان ناشی از آن قابل جران نیست.
وی اظهار امیدواری کرد با همکاری و مســاعدت ســازمان های 
ذی ربط، برای تأمین پایدار گاز موردنیاز خطوط تولید فولاد مبارکه 
چاره اندیشــی عاجلی انجام شــود تا فولاد مبارکه که امروز دارنده 
بزرگ ترین مُدول های احیا مستقیم دنیاست مجدداً بتواند با تولید 
حداکری آهن اســفنجی، نه تنها آهن اســفنجی موردنیاز واحد 
فولادسازی خود را تأمین کند، بلکه برای ذی نفعان، رونق اقتصادی 

و آبادانی کشور منشأ اثر باشد.

محمدجواد براتی
مدیر روابط عمومی و امور بین الملل 

فولاد مبارکه اصفهان

سخنگوی دولت در اجلاس ملی روایت پیشرفت: همواره شرکت های بزرگ تولیدی فولاد، سیمان و... که برای ما تولید اقتصادی، ارزش افزوده و اشتغال ایجاد 
می کردند، متهمان اصلی مصرف برق بودند و امروز بزرگترین شریک دولت در تولید برق شرکت فولاد مبارکه است. امروز شرکت های معدنی بزرگ خالق 
طرح انتقال آب دریا به مرکز ایران هستند و می توان گفت امروز صنایع بزرگ، یاران ملت ایران در جبران ناترازی های در حوزه های آب، برق و انرژی هستند

مدیرعامــل شرکت فــولاد مبارکه در 
اجاس ملــی روایت پیشرفــت که با 
حضــور رئیس جمهور برگزار شــد، 4 
روایت پیشرفت فــولاد مبارکه از زمان 
تولد تــا دوره نــوآوری بــاز را تشریح 
کرد.  این رویــداد همراه بــا  اهدای 
نخستین جایزه ملی روایت پیشرفت 
با عنوان روایتِ قهرمانِ امید  در حضور 
رئیس جمهور برگزار شد و مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان یکی از 
راویان این اجاس، 4 روایت پیشرفت 

صنعت فولاد را تشریح کرد. 

کوهی از تجهیــزات که قراضه   
نشد

مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار کرد: 
روایت اول »کوه قراضه« است، زمانی 
قصه پیشرفــت کشــورهای مختلف 
را می خوانــدم کــه روایتــی مربــوط 
به حوالــی ســال 1981 میادی در 
کشــوری درگیر جنگ نظرم را جلب 
کرد، در ایــن دوران یک عــده جوان 
تصمیم می گیرند کارخانه تولیدی و 
فولادی برای ایجاد زیرســاخت های 
کشورشــان بســازند چون در صنعت 
دنیا از کنسروسازی تا کشتی سازی، 

همه وابسته به صنعت فولاد هستند.
وی افزود: این کشور در آن سال ها 
و در شرایط جنگی رتبه سی ام دنیا در 
تولید فولاد در جهان را داشت و همه 
آنها را از این کار منــع می کردند و بر 
این باور بودند که موفق نخواهند شد 
چرا که امکان اســتفاده از تجهیزات 
و تکنولوژی روز را بــه دلیل تحریم ها 
و جنگ نداشــتند و اعتقاد داشــتند 
نمی توانند ایــن کار را انجام دهند و 
اینجا نهایتا کوهی از تجهیزات قراضه 
خواهد شــد. آن زمان خیلی از افراد 
می پرسیدند کشوری که برای تأمین 
نیازهای اساسی مردم مشکل دارد و 
حتی امکان خرید مهــمات جنگ را 
ندارد چرا به دنبال یک کارخانه فولاد 
ســازی با آخرین تکنولــوژی روز دنیا 
اســت. وی ادامه داد: نهایتا جوانان 
ایســتادند، تجهیــزات را خریداری و 
نصب کردند و امروز این کشور در رده 
10 کشــور برتر جهان در حوزه تولید 
فولاد قرار دارد و آن شرکت فولادی نیز 
امروز برتر در جایزه دانشی آسیا است، 
رتبــه اول در تولیــد فــولاد در جنوب 
غرب آسیا و شــمال آفریقا را دارد و به 
عنوان بزرگ ترین شرکت بورســی آن 
کشور به شــمار می رود. آن کارخانه، 
فــولاد مبارکــه اصفهان و آن کشــور 
ایران است و من محمدیاسر طیب نیا 
افتخار دارم با بیش از دو دهه خدمت 
در ایــن صنعت مادر امــروز به عنوان 
مدیرعامل این مجموعــه در خدمت 

شما هستم.

حکایت پیچ و مهره؛ حالا ســنگ   
تا رنگ

محمدیــاسر طیب نیــا در روایــت 
دوم گفــت: قبــل از اینکه بــه عنوان 
مدیرعامل منصوب شوم، معاون خرید 
بودم، بازدیــدی از بخش های مختلف 
داشتم شاهد بودم که بخش بزرگی از 
انبارها به پیچ و مهره ها و مواد مصرفی 
اختصاص داشــت و در بیــن همه آن 
قطعــات، کارتن های قدیمــی بزرگی 
بود کــه نظــرم را جلب کرد. پرســیدم 
کــه ایــن کارتن هــا چیســت؟ جمله 
تلخی شــنیدم؛ ایــن کارتن هــا پیچ و 
مهره هــای زمان ســاخت کارخانه بود 
که از ایتالیا وارد شــده بــود، کارخانه 
در ابتدای دهــه 70 راه اندازی شــد، 
نسل به نسل گذشــت و تا امروز تولید 
ایتالیــا بعد از کشــور ما قــرار گرفته ، 
به عبارت دیگر ایران نه تنهــا بالاتر از 
ایتالیا بلکه دانمارک و اسپانیا بسیاری 
از کشورهای مدعی دیگر در رده بندی 

جهانی قرار دارد.
وی افزود: امروز مــا در فولاد مبارکه 
31 هــزار و 256 نفر نیروی انســانی 
داریــم که بــه همــت، اراده و فکر این 
افراد تا امروز یکصد هزار قطعه، معادل 
90 درصــد نیازهای ما، بومی ســازی 
شــده اســت و در صنعت فولاد به رغم 
تحریم ها در اغلب زمینــه ها خودکفا 
شده ایم و می توانیم تجهیزات و قطعات 
کارخانه فولادسازی را از سنگ تا رنگ 
بســازیم و با افتخار روی آن بنویســیم 

ساخت ایران.

روی پای خودمان  
مدیرعامل شرکت فــولاد مبارکه در 
روایت ســوم اظهار کرد: عنوان روایت 
ســوم »روی پای خودمان« اســت که 
مربوط می شود به 7 مهر سال 1400، 
روزی که به عنــوان مدیرعامل شرکت 
منصوب شدم، فردای آن روز همکارانم 
را گرد هم آوردم، می دانستیم که کجا 
مشــکل داریم و نقاط ضعف و قوت ما 

کجاست.
صنعت فولاد رشد خوبی را داشت اما 
متوازن نبود، ظرفیت های خوبی ایجاد 
شده بود اما امکان بهره برداری کامل از 
آن را نداشتیم، کارگران می خواستند 
تولید کنند اما یک روز انرژی نداشتیم، 
تابســتان ها محدودیت برق داشــتیم 
و زمســتان ها محدودیت گاز، معضل 
آب داشــتیم و اگر همه این ها جور بود 
به مشــکل حمل و نقــل و مــواد اولیه 

برمی خوردیم.
یک راه این بود که با رفن پشــت در 
اتــاق وزرا از آنها بخواهیم مشــکات 
را حل کنند اما ما با رایزنی و نشســت 
با مدیران متخصص و جهــادی و بعد 
از ساعت ها مســأله کاوی، تصمیم بر 

خود تأمینی گرفتیــم. با تدارک دیده 
شده رویکرد توسعه را به جای غر زدن 
انتخاب کردیم، قرار بر این شد این بار 
توســعه متوازن را در دســتور کار قرار 
دهیم، توســعه ای که همه جنبه های 

ملی و انسانی آن با هم رشد کند.
50 لوکوموتیــو بــرای رفع مشــکل 
مواد اولیــه و حمل و نقــل خریداری 
کرده، بــرای تأمین برق بــا همکاری 
مپنا، نیروگاه بزرگ بــا راندمان بالا را 
در کارخانه طی 18 مــاه بهره برداری 
کردیــم، همچنین بــرای این که مردم 
کشور دچار خاموشــی نشوند نیروگاه 
خورشــیدی را با ظرفیــت تولید 600 
مگاوات بــرق در شرق اصفهان کلنگ 
زنــی کردیم و بــرای حل مشــکل آب 
پروژه انتقال آب دریای عمان به فات 

مرکزی را تسریع بخشیدیم .
سال گذشــته برای اولین بار شاید 
جز معــدود شرکت هایی بودیــم که با 
100 درصد ظرفیت کار کردیم و جذب 
نیرو و اشــتغال زایی بــرای 13 هزار و 
500 نفر با اجرای 220 طرح در نقاط 
مختلف کشــور را محقق ســاختیم و 
طی این مــدت 22 محصول جدید به 
محصولاتمان اضافه شــد که برخی از 
آنها محرمانه اســت. قطعه ای ســنگ 
آهن را فــرآوری کرده ایم کــه ارزش آن 
را 300 برابر بیشــر شــد و بــا تولید 
 )Stainless Steel(  فولاد زنگ نــزن
برای اولین بار در منطقه ارزش سنگ 
آهن را از اســتخراج تا فرآوری 1000 
برابر بیشــر کردیم که این اقدام من 
را یــاد کیمیاگری می انــدازد که بشر 
به دنبالش بــود، اما ایــن کیمیاگری 
با اکسیر شــیمیایی نیســت و فرمول 
دیگری با عنــوان »اکســیر همدلی، 
اکســیر تاش، اکســیر اراده ایرانی« 

دارد.
این یعنــی تحقــق وعده قــرآن: »و 
انزلنا الحدید فیه بأس شدید و منافع 
للناس.« »و آهن را نــازل کردیم که در 

آن منافعیست برای مردم.«

محمدیاسر 
طیب نیا: 

فولاد مبارکه 
تنها کارخانه 

فولادی است 
که نامش 
مستقیماً 

در لیست 
تحریم های 

آمریکا تکرار 
شده، این 

موضوع نه تنها 
ما را متوقف 

نکرد، بلکه ما 
را به سمت 

خودکفایی، 
تغییر تکنولوژی 

 و نوآوری 
سوق داد

فولادمباركه؛
روایتتوسعه
منظومه  نوآوری باز، از سنگ تا رنگ 

روایت چهارم »آن ۳۶ ساعت«   
محمدیاسر طیب نیــا، مدیرعامل 
فــولاد مبارکــه در روایــت چهــارم 
گفــت: فــولاد مبارکه تنهــا کارخانه 
فولادی اســت که نامش مســتقیمًا 
در لیســت تحریم های آمریکا تکرار 
شــده، این موضــوع نــه تنها مــا را 
متوقــف نکرد، بلکــه ما را به ســمت 
 خودکفایی، تغییر تکنولوژی و نوآوری 

سوق داد. 
دشــمن وقتی از تحریم هــا ناامید 
شــد در تیر مــاه ســال 1401 ما را 
مورد یکــی از بزرگریــن حمله های 
ســایری صنعتی انجام شــده طی 
چند سال اخیر قرار داد، ساعت 6 و 
30 دقیقه صبح بود، خاطرم هســت 
با من تماس گرفتند کــه مورد حمله 
سایری گســرده ای قرار گرفتیم و 
همه بخش های کارخانه متوقف شده 
اســت، 17 پاتیل 200 تنی مملو از 
مذاب 1600 درجه حرارت باتکلیف 
معلق شــبیه به یک بمــب در فضای 
فولادســازی روی جرثقیل هــا و غیره 
مانده اند، همه سیستم ها قطع است 
و بیش از 500 کامیــون حامل مواد 
اولیه و محصولات فولاد مبارکه پشت 

در مانده بودند.
وی اظهــار کــرد: همزمــان در آن 
روز به چنــد شرکت دیگــر نیز حمله 
شــده بود اما هیچکدام پیوســتگی 
و گســردگی بــالای سیســتم های 
مــا را در حــوزه IT و OT نداشــتند 
 اما آنها نتوانســتند به اهــداف خود 

برسند.
 حمله ای که قرار بود کارخانه ما را 
حداقل 6 ماه متوقــف کند در عرض 
36 ســاعت به همت بچه های فولاد 
رفع شد و کارخانه به تولید بازگشت. 
امروز ما نزدیک قلــه هاییم. ما امروز 
به خلق آینــده بهر بــرای مردم فکر 
می کنیم ایــن هدف مــا در کارخانه 
فولاد مبارکه اســت: خلق آینده بهر 

برای ایران و ایرانی! 



مسعود نیلی؛ حرفه ای و پرمشغله

در دنیای سنتی، رابطه دانشجو و استاد بســیار نزدیک و مستمر بود و چه بسا 
می شد که افراد دو دهه شاگردی استادی را می کردند و به همین دلیل بسیار 
می شد که فرد جویای علم ناخودآگاه خلقیات استاد خود را پیدا می کرد. به همین 
دلیل معروف است روحانیونی که شاگرد عامه طباطبایی بودند در منش و رفتار 

تفاوت هایی با دیگر روحانیون پیدا کردند
دکر علی سرزعیم: اما در آموزش مدرن افراد در هر سال تحصیلی معلم ها یا 
استادان متفاوتی را تجربه می کنند و کمر پیش می آید که تاثیرات شخصیتی از 
سوی استاد بر دانش آموز یا دانشجو برجا بماند؛ خصوصا حالا که شکاف های بین 
نسلی برجسته شده و نسل جدید نسل های قبل را قبول ندارد؛ چنین پدیده ای 
بسیار نادر اســت. من این افتخار را داشــتم که در عرصه اقتصاد شاگردی دو 
استادی را بکنم که نه تنها دانش آنها بلکه منش آنها بر دانشجویانشان تاثیرگذار 
بود. در قدیم معروف بود »من لاتنفع لحظه لاینفع علمه« یعنی اگر نگاه استادی 
اثربخش نباشد، دانشش به کار نخواهد آمد. غرض آنکه شخصیت و منش استاد 
باید آن قدر والا و ارزشمند باشد که در کنار علم، این شخصیت اثر خود را بگذارد. 

الحق که کسب دانش در محر دکر مسعود نیلی برای ما چنین بود.
برای ما تنها این ارزشمند نبود که دانش روزآمد اقتصاد کان را می آموختیم؛ 
اما می دیدیم با استادی طرف هستیم که با وجود داشن مسوولیت های اجرایی 
سنگین، کاسش هیچ وقت تعطیل نمی شد و از هشت و نیم صبح تا یازده و نیم 
ادامه می یافت و از سر و ته کاس زده نمی شــد! ما استادی را تجربه کردیم که 
هیچ گاه از دایره ادب خارج نشد و شأن و احرام دانشجو را اعم از آنکه درسخوان 

باشد یا نباشد حفظ می کرد.
ما افتخار شاگردی اســتادی را داشــتیم که وقار و اعتدال در رفتار و منش و 
بدون حاشیه بودن را برایمان مجســم می کرد و به ما می آموخت که در زندگی 
اجتماعی خود چگونه حرفه ای و بدون حاشیه عمل کنیم. ما فرصت تجربه آن 
را داشتیم که ببینیم چگونه یک انسان می تواند در تعامل با سیاستمدارانی که 
گوششان اصولا بدهکار نیست، اما زبانشــان بسیار می جنبد یا دانشجویانی 
که دچار توهم دانایی هستند، با سعه صدر و خیرخواهی رفتار کند و با متانت 
تاش کند تا آنها را راهنمایی کند و از اشتباه بیرون آورد. ما نزد کسی تحصیل 
کردیم که در مقابل مخالفت های کینه ورزانه و نسبت های ناجوانمردانه با سینه 
بی کینه و از سر خیرخواهی روبه رو می شــد و تاش می کرد مناقشات را از یک 
مساله شخصی به یک مساله تحلیلی و غیرشخصی تبدیل کند تا بحث حول 
آن مفید باشد. نهایتا اینکه خداوند این نعمت را به ما داد تا ببینیم شوق آموخن 
چگونه گریبان یک فرد را تا بازنشســتگی رها نمی کند؛ به نحوی که مهم ترین 
حسرت زندگی اش را نداشن زمانی برای طی کردن فرصت مطالعاتی بداند. 
قطعا استاد ما معصوم و بی اشکال نبود، چون انسان بود؛ اما در تراز انسان هایی 
قرار داشت که رفتار حرفه ای او از یکسو و شفقت بی اندازه او نسبت به انسان ها 
مجالی برای دیده شدن ضعف ها و خطاهای احتمالی اش نمی داد. اینها بخشی 
از چیزهایی است که ناخودآگاه از ایشان آموختیم و امیدواریم اثراتی از آن در جان 
ما نشسته باشد و منش و کردار ما یادآور منش و کردار استاد محبوبمان باشد که 
فرمودند: »برای ما زینت باشید نه مایه ننگ«. در پایان به همه دوستان و همچنین 
بدخواهان ایشان می گویم که استاد عزیز ما بازِ نشسته نمی شود و همواره تا جان 

در بدن دارد بازِ ایستاده باقی خواهد ماند. ان شاءالله

 H28 وH26  رونمایی از دو محصول 
در ذوب آهن اصفهان

در نشســت خری مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان با اصحاب رســانه ،بر 
اساس برنامه تحولی ذوب آهن اصفهان دو محصول ارزش افزا در راستای 
صنعتی ســازی ســاختمان و کمک به تسریع در طرح نهضت ملی مسکن 

شامل  H26 و H28 رونمایی شد.
تیرآهن های بــال پهن H26 و H28 که با ســه گرید فــولاد St37 ، St44 و 
St52 تولید شــده اســت مقاومت بالا در برابر زلزله نســبت به ســازه های 
ســنتی دارند و همچنیــن افزایش ایمنی ســاختمان ، مقاومت مناســب 
خمشی ، مقاومت مناسب برشــی، افزایش فضای مفید ساختمان نسبت 

به سایر انواع تیرآهن و... از جمله مزایای آنها محسوب می شود.
مهــرداد تولاییان معــاون بهره بــرداری شرکــت در این خصــوص گفت : 
ذوب آهن اصفهان در راســتای صنعتی سازی ســاختمان و تکمیل سبد 
محصولات ارزش افزا در این مجتمع عظیم صنعتی در ســال جاری، چهار 
محصــول جدید را تولیــد کرد کــه H24  و آرک  TH29  در نیمه اول ســال 
  H26 جاری در حضور اصحاب رســانه رونمایی شد و امروز هم دو محصول

و H28 رونمایی گردید.
وی افــزود : طراحی جســورانه و دقیق این دو محصــول جدید ثمره تاش 
و کوشــش همــکاران عزیزم اســت که از همین جا شایســته مــی دانم به 
همه تاشــگران ذوب آهنی خسته نباشــید بگویم و این موفقیت بزرگ را 

صمیمانه تریک عرض می نمایم.
معاون بهره برداری شرکت تصریح کرد : نکتــه قابل توجه در خصوص این 
محصولات جدید، روش تولید آنها اســت زیرا استانداردهای جهانی برای 
تولید این محصولات اســتفاده از شمش بیم بانک اســت اما در کارخانه 
با ابتکار همــکاران عزیزم در مدیریت مهندســی نورد شرکت با اســتفاده 
از محصول چهارگوش ایــن دو محصول جدید به ســبد محصولات ارزش 

افزای کارخانه اضافه شد.
تولاییــان در خصوص میــزان مصرف آب در ذوب آهــن اصفهان نیز اظهار 
داشــت : مصرف آب در ایــن مجتمع عظیم صنعتی در مقایســه با مصرف 
در فصل تابســتان 2 هزار مرمکعب بر ســاعت اســت، با ســاخت تصفیه 
خانــه آب در ذوب آهــن بــا ورودی 1000 مرمکعب بر ســاعت پســاب، 
حــدود 800 مرمکعــب آب تصفیــه شــده قابــل اســتفاده در صنعت را 
تحویل مــی دهد کــه از این طریــق 30 درصــد آب مورد نیــاز ذوب آهن 
اصفهان بدســت می آیــد و به همیــن میــزان برداشــت آب از زاینده رود 
کاهــش مــی یابد. همچنیــن ایــن مجتمع عظیــم صنعتی با مشــارکت 
 در پــروژه انتقــال آب خلیج فــارس برداشــت آب از زاینــده رود را به صفر 

می رساند.

 حضور شکوهمند كاركنان ذوب آهن اصفهان 
در راه پیمایی 22 بهمن  

عموم مردم انقابی ایــران و همکاران گرامــی ذوب آهنی با حضور در 
انتخابات مجلس شــورای اســامی و خرگان رهری در 11 اســفند 
ماه جاری نقش انقابی و حماســی خود را به بهریــن وجه به نمایش 

خواهند گذاشت.
همگام و همزمان با مردم سراسر کشــور اســامی مان جمع زیادی 
از کارکنان و بازنشســتگان ذوب آهن اصفهان به همراه خانواده های 
شان در روز 22 بهمن ماه در مراسم ملی گرامیداشت چهل وپنجمین 
 ســالگرد پیــروزی انقاب اســامی ایــران در میــدان امــام اصفهان 

حاضر شدند. 
همکاران ذوب آهنی همراه مردم پر شــور و انقابی اصفهان از صبح 
روز یکشنبه 22 بهمن ماه جاری در صفوف به هم پیوسته در مسیرهای 
اعام شده راهپیمایی با مشت های گره کرده ضمن حمایت از آرمان ها 
و دستآوردهای انقاب اسامی و بیعت مجدد با رهری حرت آیت الله 
العظمی خامنه ای توطئه ها و تهدیدات دشمن علیه انقاب اسامی و 

جبهه مقاومت اسامی را محکوم کردند.
شــورای فرهنگی با همت روابط عمومی ذوب آهــن اصفهان ضمن 
برپایی غرقه در میدان امام اصفهان و پذیرایی فرهنگی و  تبلیغاتی در 

خدمت همکاران و عموم راهپیمایان بود .
مهدی بهرامی معــاون پشــتیبانی و خدمات اجتماعــی شرکت که 
در این مراســم با شــکوه حضور داشــت در گفتگو با خرنگار اتشکار 
ضمن قدردانــی از برگزار کننــدگان غرفه ذوب آهــن اصفهان و عرض 
تریک به مناســبت روز 22 بهمن و ســالگرد پیروزی انقاب اسامی 
ایــران گفت:خوشــبختانه مــردم انقابی ایــران بعد از 45 ســال که 
از پیروزی انقاب اســامی ایــران می گــذرد و علی رغــم نامایمات 
و ســختی های زندگــی و تحریم هــای دشــمن همچنــان در صحنه 
 بوده و حمایــت خود از انقــاب اســامی و دســتآوردهای آن را ادامه 

می دهند.
در  انقــاب،  زمــان  در  آهنــی  ذوب  همــکاران  افــزود:  وی 
زمــان دفــاع مقــدس و در دهــه هــای گذشــته در صحنــه بــوده 
و در هــر دوره در ابعــاد انقابی،دفــاع مقــدس ، اســتقال و 
 خودکفایــی صنعتــی کشــور گام برداشــته و همــواره پیشــتاز 

بوده است.
وی افزود: عمــوم مردم انقابی ایران و همــکاران گرامی ذوب آهنی 
با حضور در انتخابات مجلس شــورای اســامی و خــرگان رهری در 
11 اســفند ماه جاری نقش انقابی و حماســی خود را به بهرین وجه 
به نمایش خواهند گذاشــت. آیت الله اژه ای ریاست قوه قضائیه ایران 
به عنوان سخنران اصلی مراسم بزرگداشــت چهل و پنجمین سالگرد 
پیروزی انقاب اســامی در میدان امام )ره( اصفهان در ســخنانی به 
تشریح اهداف انقاب اسامی ایران و فراز و نشیب های 45 سال اخیر 
پرداخت. تاشگران ذوب آهن اصفهان همچنین در راهپیمایی پرشور 

زرین شهر نیز حضور داشتند .
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داریوش مجد: در روزهايــی كه نرخ ارز 
دوباره در دالان صعودی قرارگرفته و کف 
قیمتی جدیدی را لمس کرده، در محافل 
اقتصــادی در خصوص ايجــاد ثبات يا 
رها ســازی نرخ ارز مباحثی جریان دارد 
كه لازم اســت درباره ابعــاد گوناگون آن 
صحبت شود. به طورکلی نرخ ارز معلول 
بــوده و مانند تــب اســت. مجموعه ای 
رخدادها و فعل وانفعالات در درون بدن 
انســان رخ می دهد كه باعث ايجاد تب 
می شود. برای كنرل تب هم بايد عامل يا 
ريشه ايجاد تب را از بين برد. همان طور كه 
نمی توان به صورت تصنعی، تب را كنرل 
كرد، كنرل نرخ ارز هم با بخشنامه ممكن 

نيست. 

ماشه انتظارات تورمی  
بانک مرکزی از روزهای پایانی ســال 
گذشته برای بازگشــت ثبات به اقتصاد 
کشور، سیاست تثبیت را در پیش گرفت. 
در این سیاســت ثبات نرخ ارز به عنوان 
لنگر انتظارات تورمی یکی از مهم ترین 
محورها در نظر گرفته شد. بر این اساس، 
در حوزه ارزی هشت اقدام تشکیل کمیته 
ارزی، راه اندازی مرکز مبادله ارز و طا، 
ایجاد صندوق تثبیت ارز، به روزرسانی و 
اصاح مقررات و فرایندها، کاهش مهلت 
بازگشت ارز صادراتی، تقویت ابزارهای 
نظارتی و پیشگیرانه، اهتمام به بازگشت 

ارزهای حاصــل از صــادرات و تغییر در 
دیپلماسی انجام شد. 

برخی تحليلگران و سياســت گذاران 
تصور می كنند نــرخ ارز را به هر طريقی 
می توان كنــرل كــرد. اما گــزاره ای با 
عنــوان كنــرل نــرخ ارز وجود نــدارد. 
به تازگی دوباره بحث نا اطمینانی ها در 
اقتصاد ايران تشديد شــده است و اين 
نا اطمینانی ها بر نوســانات ارزی، تاثير 
گذاشته اســت. مهم ترين نا اطمینانی 
بحــث انتخابــات امريــكا و پيامــد آن 
موضوع تشــديد تحريم هاست.  همين 
مساله به تنهایی می تواند باعث افزايش 
انتظارات تورمــی در ايران شــود. ايران 
اخيرا در حــوزه صادرات نفــت به ركورد 
صادرات  طی 5سال اخير رسيده است. 
ايران حدود 1,5ميليون بشــكه نفت در 
هرروز می فروشــد ولی بااین وجود فشار 
بزرگ تحريم در خاطر مردم باقی مانده  
است. اين رخداد موتور انتظارات تورمی 

را در ايران روشن كرده است.

رابطه تورم و دلار  
 تفاضل رشد نقدینگی و رشد تولید و 
سرعت گردش نقدینگی ازجمله عوامل 
موثر بر تورم هستند. رشد نقدینگی متاثر 
از کسری بودجه ساختاری دولت و خلق 
پول بانک هاست. رشد نقدینگی عمدتا 
در میان مــدت و بلندمدت منجر به تورم 

می شود. زمان تاثیر هم به سرعت گردش 
نقدینگی بستگی دارد. 

 چنانچــه نقدینگی بــا سرعتی تندتر 
نســبت به کالاهــا و خدمــات افزایش 
پیدا کنــد، حتما تــورم ایجــاد خواهد 
شــد. اگر سرعت گردش پــول کاهش 
نیابد، این تــورم بافاصله بــروز خواهد 
کرد و اگــر سرعت گردش پــول کاهش 
یابد، این تــورم به آینده منتقل شــده و 
پــس از چند ســال خــودش را نشــان 
خواهد داد. سرعت گردش نقدینگی در 
کوتاه مدت بر تورم اثر دارد و به انتظارات 
تورمی وابســته اســت. در غیــاب ریال 
پرقدرت برای شــکل دهی به انتظارات، 
نرخ ارز به دلیل اصلی انتظارات تورمی 
تبدیل شده و بنابراین تا زمانی که لنگر 
ریالی برای مدیریت انتظــارات نداریم، 
شوک های ارزی عامل تورم کوتاه مدت 
هستند. شوک ها و نوسانات بزرگ ارزی 
زمانی تورم کوتاه مــدت ایجاد می کنند 
کــه سیاســت گذار لنگــر ریالــی برای 
شکل دهی به انتظارات تورمی نداشته 

باشد. 
بنابراین اگر تعبیر دلار زدایی را معادل 
حذف اثر دلار بر انتظارات تورمی تلقی 
کنیــم، شرط لازم آن ایجاد لنگر ریالی و 
پول پرقدرت است.مهم ترین عوامل موثر 
بر نــرخ ارز، تفاضل تورم داخلــی و تورم 
جهانی، شکاف بهره وری بازار محصول 

داخل و خارج و تفاضل بازدهی سرمایه 
در داخل و خارج است.

الفبای دلار زدایی  
در کشور ما معمولا می توان با تغییرات 
تورم، نرخ ارز را با خطای کم پیش بینی 
کرد. اثر تفاضل تــورم بر نــرخ ارز، اثری 
ذاتی است و سیاست گذار برای همیشه 
نمی توانــد آن را خنثی کند. تثبیت نرخ 
ارز باعرضه دلارهای نفتــی هم صرفا به 
فشردگی فنر ارزی و وقوع شوک ارزی در 
آینده ای نزدیک منجر می شود و دوباره 
در غیاب لنگر ریالی، انتظارات تورمی را 
فعال می کند. بنابراین اقدام لازم دیگر 
برای دلار زدایی، جلوگیری از شوک ارزی 
اســت. برای این کار لازم اســت که نرخ 
ارز شناور بوده و متناسب با تفاضل تورم 
به صورت هموار تعدیل شود. البته باید 
هم زمان مهار پایدار تورم هم از طریق مهار 
کسری بودجه دولت و ضابطه مند کردن 

خلق پول بانک ها دنبال شود.
درنهایت تفسیر معنادار از دلار زدایی 
که به معنای حــذف نقش دلار به عنوان 
لنگر اســمی انتظــارات تورمی اســت 
فقط با ایجاد لنگر ریالــی در چارچوب 
هدف گذاری تورم و اجتنــاب از تثبیت 
ارزی امکان پذیر است. تاش برای تحقق 
تعابیر دیگــر از دلار زدایــی، وضعیت را 

بهبود نخواهد داد.

دلار زدایی و لنگر ریالی

مهدی برزین:کسانی که تاریخ معاصر ایران را خوانده اند،  
به نام هایی چــون امین الرب، ملک التجــار، کازرونی و 
بعدها همدانیــان، برادران خیامیــان،   ایروانی  یا آزمایش 
برخورده اند،  این نام هــا و مانند آن ها بــه بنیان گذاران یا 
توســعه دهندگان برخی از صنایع مهم یا خوش نام کشــور 
اشــاره دارد، اما همین تاریخ حداقل 120 ســاله، اگرچه 
نمونه های بســیاری از صاحبان صنایــعِ بخش خصوصی 
را یادآور می شــود از ســوی دیگر روایتی نزدیک به راستی 
هم ازآنچه نوســازی دوران پهلوی اول را به دست می دهد 
که چگونــه اولین دولت های مــدرن تاریخ ایــران با اتخاذ 
سیاســت های خــاص روزگار خــود، دیکتــه صنعــت را از 
نیمه هــای کاس نوشــتند و بــدون آنکه حواسشــان به پا 
گرفن نهال صنایع خصوصــی در اواخر قاجار باشــد، به 
فرموده دولت را متولــی صنعت کردند، تــا جایی که حالا 
وقتی می خواهیم به دنبال بخش خصوصی واقعی بگردیم، 
دچار تردیدهای جدی می شــویم، تردیدهایی که حاصل 
آن می شود خصولتی، شرکت هایی با سهام داران دولتی و 
شبه دولتی و کمپانی هایی که بودجه و یارانه دولتی را گرفته 

و در عالم انحصار، واعظ  رقابت هستند.
قصــه دراز نمی کنیم، گفتیــم یافن بخــش خصوصی 
ســخت اســت اما ناممکن نیســت، در ســال های پس از 
پیروزی انقاب اسامی مردم ایران علی رغم آنکه به واسطه 
فضای ملتهب اولیه، بخش خصوصی می رفت تا چرخ پنجم 
ماشین اقتصاد شود اما کم نبودند کارآفرینانی که تصمیم 
گرفتند راه کســانی را ادامه بدهند که ارزش کسب وکار را 
سرمایه خود قرار داده و سرمایــه داری را در معانی صحیح 
آن باز زنده سازی کنند، در این منظومه می توان به ظریف 
مصور اشاره کرد که کار خود را دریکی از شهرهای کوچک 
کشور با سرمایه شخصی آغاز کردند، این کارخانه که حالا 
بانام گروه تولیدی صنعتی شناخته می شود، طیف وسیعی 
از فعالیت هــای اقتصادی به راهردهــای بنیان گذارانش 
دنبال  می کند که بــرای مثال تولید انــواع موکت ، کالای 
خــواب ، پروشــیمی، گلخانــه صنعتی را می شــود مثال 
زد.کارخانه ای کــه علی محمــد رجالی با همراهی ســید 
مصطفی طباطبایــی در بروجــن بنا نهاد حالا بــه یکی از 
نمانام هــای) برنــد(  خوش نــام بخــش خصوصی کشــور 
تبدیل شــده درصدد تکمیــل زنجیره تولید و فــروش برای 

پوشش دادن به نیازهای بازار است. 
نکته ماجرا اینجاســت که این گروه تولیدی در زمانه ای 
شــکل گرفت که گفتمان اقتصاد دولتــی به مثابه هژمون 
روزگار خویش حداقل در شرق عالم حاکم بود اما حالا دیگر 
حتی خصولتی ها هم تاش می کنند تا خود را به مثابه فعال 

بخش خصوصی معرفی کنند.
اما به مناســبت 40 ســالگی ظــرف مصور، نشســتی با 
برخی خرنگاران حوزه اقتصاد از اصفهــان، چهارمحال و 
بختیاری و تهران  برگزار شد که سید مصطفی طباطبایی از 
بنیان گذاران این مجموعه و  محمدرضا رجالی رئیس هیات 
مدیره گروه تولیدی صنعتی ظریف مصور به همراه مدیران 

ارشد مجموعه  پاسخگوی پرسش های اهالی رسانه شدند.
سید مصطفی طباطبایی هم بنیان گذار این مجموعه در 
ابتدای این نشست که مناسبت چهل سالگی ظریف مصور 
برگزار می شد با ذکر خاطراتی از زمان بنیان گذاشن این 
گروه تولیدی صنعتی گفت: 40 سال پیش در این منطقه 
که از مرتفع ترین نقاط کشور محسوب می شود، هیچ سازه 
یا امکاناتی و حتی طرحی برای ایجاد شهرک صنعتی وجود 
نداشت و به دلیل اینکه شهر بروجن اصولا شهری صنعتی 
محســوب نمی شــد، برای خرید پیچ و مهره یا واشر باید به 
اصفهان می رفتیم و در سرمای طاقت فرســای این نقطه از 
کشــور عزیزمان، مرارت های زیادی برای احداث کارخانه 
متحمل شــویم،اما حالا نزدیک به دو هــزار نفر از کارکنان 
این مجموعه جزو اهالی منطقه هســتند و می توان گفت 
توانستیم نقش خود را برای ایجاد تحرک و رونق اقتصادی 
در این ناحیه ایفا کنیم . آن روزها گذشت و حالا ایران دیگر 
واردکننده موکت محســوب نمی شــود و در عوض خطوط 
تولیــدی ظریف مصــور ازجملــه به روزتریــن و مدرن ترین 
خطوط تولید این گونه محصولات به شمار می رود و توانایی 
رقابت بــا نمونه های خارجــی را حتی در بازار کشــورهای 

مبدأ را دارد، 
محمدرضا رجالی  در این نشســت گفت : شرکت ظریف 
مصور درزمینه مســوولیت های اجتماعی اقدامات موثری 
داشته است که تاسیس مجموعه ایتام امام زمان )عج( یکی 

از این اقدامات است.
وی افزود: بنیان گذاران این شرکت نزدیک 30 ســال در 
حوزه تجارت و واردات سابقه کار داشــتند و بعد از انقاب 
تمرکز خــود را بر توســعه تولید گذاشــتند. ایــن مجموعه 
به عنوان یک منظومه طراحی شد و تاش کرد نیازهای اولیه 

را خود تامین کند. در بخش پروشیمی تولید مواد اولیه در 
اولویت قرار گرفت.

رجالــی ادامــه داد: پروشــیمی رجــال اولیــن واحــد 
پروشــیمی خصوصی زیر نظر شرکت ظریف مصور حدود 

18 سال است که فعالیت دارد.
مسعود هاشمی پور مدیرعامل هلدینگ ظریف مصور در 
ادامه گفتگو عنوان کرد: از دوره دانشجویی در این مجموعه 
شروع به فعالیت کردم. این مجموعه با تولید موکت آغاز به 
کار کرد و در ابتدا 2 میلیون مر تولید داشتیم که در حال 
حاضر 50 میلیون مر تولید موکــت داریم. در ابتدا عرض 
2 مر تولید می شــد اما بعــد مدتی به تولیــد عرض 4 مر 
رسیدیم. نیازهای مجموعه برای تولید موکت در مرحله اول 
نیاز به الیاف بوده است و بنابراین درصدد تولید مواد اولیه 

اصلی رسیدیم و به این مهم دست یافتیم. 
وی افزود: خط تولید الیاف ما توســعه پیــدا کرد و حتی 
به عنوان تامین مواد اولیه شرکت های دیگر نیز مورداستفاده 
قرار گرفت. همچنیــن تجهیزات ما همــواره در حال به روز 
شدن اســت و نیروی انســانی ما نیز در این راستا در حال 

به روز شدن مداوم است تا یک مجموعه خودمحور باشیم.
هاشمی پور ادامه داد: فاز تولید موکت تافتینگ را نیز در 
ادامه توسعه دادیم و در ادامه نیاز ما به نخ بیشر  شد. برای 
تامین نخ در مقطعی از خــارج وارد می کردیم اما در ادامه 

تولید نخ را هم بومی سازی کردیم.
وی افــزود: ما به عنوان صنعت ســبز شناخته شــده ایم و 
از پســماندهای تولیــد بازیافت انجام می دهیــم. ما هیچ 
آلایندگــی در پروســه تولید بــرای محیط زیســت نداریم. 
همچنین لازم به تاکید است که ما گسرش توسعه مستمر 
را در تمام سال های فعالیت داشتیم. نگاه مجموعه بر پایه 

تولید پایدار بوده است.
مهران ملک پور، مدیرعامل شرکت تولیدی ظریف مصور 
در ادامه گفت: ظریف مصور دارای شاخص های مهمی در 
بازار است و به عنوان رهر بازار شــناخته می شود. اما این 
شرکت را می تــوان به عنوان اخاق محورترین ســازمان در 

صنعت تولید معرفی کرد.
وی افــزود: در دوران کرونا بیشــر شرکت هــا با کاهش 
نیرو روبرو شــدند اما شرکت ما با همان نیروها ادامه داد تا 
به پساکرونا رســید . این شرکت قیمت تمام شــده را فدای 
کیفیــت نمی کنــد و اســتانداردهای لازم جهــت تولید را 

رعایت می کند .
ملک پور اظهار داشت: ما در ظریف مصور با اشتغال 20 
هزار نفر مستقیم و غیرمســتقیم در حال فعالیت هستیم. 
اما کارکنان مستقیم فعال در این شرکت 5 هزار نفر است. 
همچنین به 20 کشــور در 5 قاره صادرات داریم که اغلب 

کشورهای همسایه هستند.
وی افزود: تولیــدات ما درزمینــهٔ کف پوش خــودرو نیز 
اهمیــت دارد و بزرگ تریــن تولیدکننــده در ایــن زمینــه 
هستیم. کالای خواب نیز تولید داریم و برند لومانا را برخی 

فروشنده ها به اسم کالای ترک می فروشند.
ملک پور اشــاره کرد: صنعت ژئوتســتایک درزمینهٔ راه و 
شهرســازی فعالیت دارد و در بزرگراه اصفهان به شــیراز از 

این تولیدات بهره برده است.
وی افــزود: موکت نمدی و موکت تافتینــگ در تولیدات 
ظریف مصــور وجود دارد کــه درزمینه هــای مختلف از آن 
استفاده می شود. موکت تایل به صورت پازل کنار هم چیده 
می شــود و مقاومت زیــادی دارد و اغلــب در ادارات از آن 
استفاده می شود.  محصول بعدی ما چمن مصنوعی است 
که در پارک ها، ویاها و اماکنی نظیر این استفاده می شود.
ملــک پــور ادامــه داد: فرشــینه های هتلــی نیــز از 
 تولیدات ماســت که در هتل های مختلف از آن اســتفاده 
شــده اســت. یکی دیگر از مشــخصه های ظریــف مصور 
شــبکه های فــروش در دســرس ماســت که مشــریان 
محصولات ما را مشاهده و خریداری می کنند. شبکه ظریف 
مصور نیز ازجملــه موارد ارتباطی ما اســت که مشــریان 

می توانند به آن مراجعه کنند.
وی در پایان گفت: فروش اقساطی به بازنشستگان تامین 
اجتماعی نیــز ممکن اســت و از این امتیاز بازنشســتگان 
و خانواده هــای ایــن عزیــزان می توانند اســتفاده کنند. 
همچنین ما با دانشگاه های مختلفی در ارتباطیم و درزمینهٔ 

آموزش نیز فعالیت داریم. 
گفتنی اســت پیش از برگزاری نشســت مزبــور در محل 
کارخانــه اصلی ظریــف مصور، خرنــگاران بــا حضور در 
مرکز نوآوری پنتــا، واقع در دانشــگاه اصفهــان از نزدیک  
با فضای ایده پردازی و نوآوری پنتا آشــنا شــدند که البته 
پرداخن به آن مجــال جداگانه می خواهــد، همچنان که 
بازدید خرنــگاران از خطوط تولید موکــت و خط بازیافت 

پسماندهای پاستیکی روایت خود را دارد.

تاریخ ظریف صنعت موکت ورق می خورد

ظریف مصور ۴0 ساله شد


